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يادداشت-4

 اتاق بازرگاني
و ساختار اقتصاد ايران

»هدف از تشكيل اتاق بازرگاني، 
كمك به فراهم آوردن موجبات 
رشد و توسعه اقتصادي كشور 
اس��ت.« با توجه ب��ه اين نكته، 
سوال مشخص اين است، براي 
انجام چنين وظيفه مهمي، اتاق 
بازرگان��ي به رغم همه زحمات 
گذشتگان، چه الگويي داشته 
و چگونه قرار اس��ت اتاق بازرگاني موجبات رشد و توسعه 
اقتصادي كشور را فراهم كند؟ اين سوال بسيار مهم و كليدي 
اس��ت. به طور مرتب درباره نقش دولت در رش��د و توسعه 
اقتصادي كشور گفته مي شود. نتيجه دولت محوري توسعه، 
در 50 سال اخير، روشن بوده. آنچه در برنامه هاي عمراني 
و برنامه هاي توسعه به آن تأكيد شده، توسعه دولت محور و 
نفت محور بوده است كه بعد از صرف چهار هزار ميليارد دلار 
ارزش نفت و گازي كه در اختيار دولت بوده، امروز در اقتصاد 
بين الملل حدود 5 دهم درصد نقش داريم. در هيچ كدام از اين 
برنامه هاي پنج ساله توسعه و برنامه هاي عمراني نقشي براي 
بخش خصوصي قائل نبودند. آنچه اهميت دارد اين است در 
برنامه كشورهاي توسعه يافته و نوظهور، بخش خصوصي 
توانمند، ركن اصلي رشد و توس��عه اقتصادي بوده است. 
در دنياي امروز، اگر قرار باشد الگويي براي مشاركت فعال 
بخش خصوصي داشته و در رشد و توسعه اقتصادي كشور 
اثرگذار باشيم، بايد به سه نكته توجه كنيم: 1- ملاحظات 
زيست محيطي كه جهان آينده را تغيير خواهند داد؛ 2- توجه 
به پيشرفت هاي علمي و فناوري نوين مثل تخصصي سازي 
هوشمند؛ 3- توجه به زنجيره ارزش در حال شكل گيري 
در جهان. بخش خصوصي و دولت، مكمل هم هستند نه 
جايگزين هم. فرايند رشد و توسعه اقتصادي در دنياي امروز 
و آينده به حدي پيچيده است كه قطعاً از اتاق بوروكرات هاي 
دولتي، رشد و توس��عه درنمي آيد. به همين جهت بخش 
خصوصي بايد براي نظريه پردازي در اين حوزه اقدام فعالانه 
داشته باشد. اتاق ايران بايد به اعتمادبه نفس، قابليت هاي 
بالفعل خود را به كار بگيرد؛ اين قابليت ها چهار محور دارد: 
اول: آشنايي نسبتاً بالاي اعضاي اتاق ها با تجربه هاي عملي 
فضاي كسب وكار در شرايط مختلف اقتصادي و شناخت 
دقيق تر آنها از مسائل و مشكلات پيش روي فعالان بخش 
خصوصي به لحاظ سوابق و تجارب آنها در حوزه عمل نسبت 
به تصميم گيران بخش دولتي كه اكثراً در حوزه نظر آشنايي 
و تخصص دارند. دوم: برخورداري از يك ش��بكه گسترده 
با پوشش كامل كشور و محل اجتماع كارآفرينان مجرب، 
صنعتگران و بازرگانان و بازاريان و ارايه دهندگان خدمات 
و توليدكنندگان محصولات اساسي موردنياز كشور. سوم: 
زيربناهاي ساختاري و تشكيلاتي با قابليت هاي بالقوه در امر 
آموزش و پژوهش، نوآوري، حل مسائل كسب وكار، مشاوره 
براي راهنمايي فعالان تازه وارد؛ چهارم: مكان نقش آفريني 
در ديپلماسي تجاري به واسطه دسترسي به شبكه اتاق هاي 
مشترك بازرگاني، امكان برگزاري هيات هاي تجاري و امكان 

نقش آفريني به عنوان رايزن بازرگاني.

يادداشت-5

 ابهامات درباره مصوبه
متناسب سازي حقوق بازنشستگان

در جلسه 30 آبان ماه مجلس 
شوراي اسلامي و در جريان 
بررس��ي جزيي��ات لايح��ه 
برنامه هفتم توس��عه، با بند 
الحاقي )ي��ك( ماده 2۹ اين 
لايحه درباره همسان سازي 
حقوق بازنشستگان با 202 
رأي مواف��ق، 2 رأي مخالف 
و 6 رأي ممتنع از مجم��وع 224 نماينده حاضر در 

جلسه موافقت كردند.
در اين جلسه مهم بررس��ي برنامه پنج ساله توسعه، 
از 2۹0 نماينده فقط 224 نماينده حضور داش��تند، 
دقيقا اين 64 نماينده غاي��ب چه برنامه مهم تري از 

وظيفه اصلي مشاركت در قانونگذاري داشته اند ؟
در بن��د الحاقي يك م��اده 2۹ مصوب آمده اس��ت: 
»به منظور عدال��ت در پرداخت حقوق ش��اغلان و 
بازنشستگان و نيز متناسب سازي حقوق بازنشستگان 
با نود درصد )۹0 %( حقوق و فوق العاده هاي مستمر 
مشمول كسور شاغلان مشابه و همطراز، دولت مكلف 
است تا پايان سال س��وم برنامه اقدام لازم را به عمل 
آورد اين افزايش از س��ال 1403 در سال اول معادل 
چهل درصد )40 %( و در سال هاي دوم و سوم هر كدام 
سي درصد )30 %( ما به التفاوت تا نود درصد )۹0 %( ياد 
شده خواهد بود. آيين نامه اجرايي اين بند به تصويب 

هيات وزيران مي رسد.«
محسن زنگنه سخنگوي كميس��يون تلفيق لايحه 
هفتم توسعه در مورد اين مصوبه گفته: »در اين بند 
تاكيد ش��ده در پايان سال سوم حقوق بازنشستگان 
تا ۹0 درصد حقوق و فوق العاده مس��تمري كس��ور 
شاغلان همتراز خواهد رسيد. البته براي جلوگيري 
از عدم اجراي اين قانون به دليل »بار مالي كه به دولت 

تحميل« مي كند آن را در 3 سال تقسيم كرديم.«
در جلس��ه مزبور رييس س��ازمان برنام��ه و بودجه 
مخالفت دولت با اي��ن بند را اعلام ك��رده كه با اين 
نگاه، سرانجام خوش��ي در تنظيم آيين نامه اجرايي 
اين مصوبه در دولت، براي متناسب س��ازي متصور 

نمي شود؟
بازنشستگان طيف وسيعي از اقشار مردم از كارگران 
تا كارشناسان ارش��د و مديران با تجربه هستند كه 
همگي براي كشور بيش از 30 سال تلاش داشته اند 
و به جاي پرداخت حق قانوني آنها از محل صندوق ها 
بازنشس��تگي كه غالباً با س��وء مديريت دولتي اداره 
مي گردند، با اين نگاه »ترحمي« و فرسايش روحي، 
بسيار رنج مي برند و هش��داري براي شاغلين فعلي 
اس��ت كه بي انصافي مش��ابه در س��راغ آنها خواهد 
بود. خصوصاً با مصوبه جديد و س��ختگيرانه تر نظام 
بازنشستگي اخير مجلس كه به ضرر شاغلين فعلي 

خواهد بود.
يك ابهام اساس��ي ب��راي نگارنده درم��ورد مصوبه 

متناسب س��ازي وجود دارد. در حال حاضر، هر سال 
بر اس��اس لطف و كرم دولت و نه متناس��ب با تورم، 
درص��دي افزايش س��نواني حقوق بازنشس��تگان 
صورت مي گيرد . تجميع اين رويه موجود با مصوبه 
جديد پر ابهام است. مثلًا بازنشسته اي كه هم اكنون 
10 ميليون توم��ان دريافت مي كند مثلًا 20 درصد 
افزايش سنواني خواهد داشت يعني حقوق وي سال 
جديد 12 ميليون تومان بايد گردد. ولي اين مصوبه 
جديد با تبليغات گسترده به عنوان دستاورد بزرگ 
مجلس كه حتي دولت به كمتر از آن نظر دارد، از اول 
1403، حقوق وي 14 ميليون تومان خواهد شد؟ يا 
به غير از 40 درصد افزايش متناسب سازي، افزايش 

سنواتي نيز شامل حال آنها نيز مي گردد.
آيا نتيجه اين مصوبه كه پيش بيني مي كنم با تصويب 
آيين نامه اجرايي آن توس��ط دول��ت، »ضعيف تر« 
خواهد شد، واقعا متناسب سازي حقوق بازنشستگان 
با »شاغلان مشابه و همتراز« تحقق مي يابد يا صرفاً 
براي ايجاد اميد كاذب براي ميليون ها خانواده است؟

نكته منف��ي ديگر، به عل��ت بار مالي ب��راي دولت!، 
»تقسيط« متناسب س��ازي طي 3 سال است. اينكه 
دول��ت و مجلس ب��راي پرداخت مطالب��ات قطعي 
بازنشستگان را به علت »بار مالي«، به جاي پرداخت 
كامل، آن را به آينده موكول مي كند، به هيچ وجه قابل 

پذيرش نيست وحتي قابل پيگيري قضايي است. 
لازم است مسوولان دولت كه مدعي وضعيت بسيار 
خوب درآمد ارزي ناش��ي از جه��ش صادرات نفت و 
درآمد ريالي ناش��ي از افزايش كلكس��يوني افزايش 
ماليات ها و عوارض و ساير ابزارهاي درآمدي هستند، 
پاس��خ دهند كه چرا قادر نيس��تند بودجه افزايش 
حقوق بازنشس��تگان كه از اساسي ترين امور كشور 
براي كاهش بار س��نگين و كمرش��كن تورم است را 

تامين كنند؟
حس��يني كيا نماينده مجلس در جلس��ه فوق الذكر 
مجلس در مخالفت با حك��م مذكور، گفت: »اكنون 
بازنشس��تگان در شرايط س��ختي به سر مي برند اما 
ما در اين مصوبه كميس��يون تلفيق بازنشس��تگان 
را به س��نوات آين��ده ارجاع مي دهي��م در حالي كه 
آنها امروز مش��كلات متع��دد مالي دارن��د و آيا اين 
بازنشسته عمرش به 3 س��ال آينده مي ماند كه ۹0 
درصد همت��رازي را بگيرد؟ در حالي ك��ه امروز در 
تامين معيشت خود مانده اند بنابراين بايد ۹0 درصد 

همترازي را براي امسال اعمال كنيم.«
نظ��ام بازنشس��تگي يك��ي از ش��اخص هاي مه��م 
توس��عه يافتگي و رفاه اجتماعي كشورها محسوب 
مي ش��ود. اين نوع نگاه و رويكرد حاكم در كش��ور ما 
نش��ان مي دهد وضعيت اين حوزه نيز بسيار ضعيف 
و بغرنج بوده و خصوصاً امين خوبي براي اداره اموال 
س��رمايه هاي صندوق هاي بازنشس��تگي با رعايت 

»غبطه«وجود ندارد.

رضا پاكدامن محمد قاسمي

يادداشت-3 يادداشت-2

 بودجه 1403 و فشارهاي 
كمرشكن بر اقتصاد

 ريسك هاي بورسي
به نقطه پايان رسيدند؟

چرا حضور م��دران اقتصاد 
خوان��ده و عالم��ان عل��وم 
عرص��ه  در  قتص��ادي  ا
سياستگذاري هاي عمومي و 
سياسي مهم و راهگشاست؟ 
اين پرسش ش��اه كليد ورود 
به بحثي است كه رمزگشايي 
از آن مي تواند به چرايي عدم 
توسعه يافتگي كشور و ظهور مشكلات كليشه اي در 
اقتصاد و مديريت ايران پاس��خ بدهد. اهميت اين نوع 
پرسش ها به خصوص پس از رونمايي از بودجه 1403 
كل كشور و رويكرد سختگيرانه دولت نسبت به توليد 
و حقوق بگيران و در كل دهك هاي متوسط و محروم 
بيشتر از هر زمان ديگري مطرح شده است. شايد يكي 
از دلايل پيروزي مردان اقتصادي در صحنه  سياست 
در جهان، درك آنها از س��از و كار اقتصادي و پرهيز از 
تصميمات عوام  فريبانه اي اس��ت كه در صورت اتخاذ 
آن تصميمات، نتاي��ج به بار آمده به ضرر اقتصاد تمام 
مي ش��ود! مديري كه اقتصاد مي داند، كسب و كاري 
راه اندازي كرده و موفق بوده، توليد و تورم و اش��تغال 
را مي فهمد مورد اقبال قرار مي گيرد و سرزمينش را از 
فقر نجات مي دهد. سياستمداران موفق در همه نقاط 
جهان يا پايه  اقتصادي و تجاري قوي داشته اند )مانند 
ترامپ( يا درك درستي از اقتصاد داشته و فضا را براي 
رشد سرمايه گذاري و افزايش توليد ناخالص داخلي 
مهيا كرده اند )نظير ماهاتير محمد در مالزي و خاندان 
سلطنتي امارات.( در نقطه مقابل، وقتي مغز سياستمدار 
از تفكر اقتصادي تهي باشد يا با رانت و بدون ضابطه و 
مبتني بر ايدئولوژي به قدرت رسيده باشد فضا را براي 
نابودي س��رمايه هاي ملي به كار مي بندد. كشورهاي 
ونزوئلا و كوبا دو نمونه  در دس��ترس براي شكس��تِ 
استراتژي درهم آميختن سياست و اقتصاد هستند. 
شعارهاي پوچ كه منجر به فروپاشي اقتصاد اين كشورها 
يا در تنگنا قرار گرفتن امرار معاش مردمانش شد! اغلب 
تفكرات بنيادي و راديكال سياسي بعد از چند دهه فقط 
فقر و فلاكت و تورم توليد كرده اند! وقتي اقتصاد به در 
بسته مي خورد و منابع مجاني رو به اتمام است، تفكرات 
كمونيستي به ميدان مي  آيند و آخرين منابع باقي مانده 
را از دستان افراد س��رمايه دار گرفته و به بهانه توزيع 
ثروت بين فقرا، اندك فضاي توليد و س��رمايه گذاري 
را نابود مي كند! اين تفكر رابين هودي معمولا لابه لاي 
شعارهاي ناسيوناليستي نظير »ارزان فروشي ممنوع! 
خام فروش��ي ممنوع! ثروتمندان بايد ماليات بدهند 
و...« به خورد توده  مردم داده مي شود و فقط فروپاشي 
اقتصاد را چند سال عقب مي راند. مديري كه فقط بلد 
است خرج كند و به پول مفت عادت كرده است به دنبال 
راهي است تا مجددا به پول مفت برسد. اگر نفت نباشد 
ماليات مي گيرد، عوارض مي گي��رد ولو اين اقدامات 
ادامه در صفحه 3 منجر به نابودي توليد شود.  

باتوجه به اينکه ساختارهاي 
اقتص��ادي بودج��ه تاثيري 
بس��زايي روي بازار سرمايه 
دارد؛ اما بايد توجه داشت كه 
اين تنها لايحه بودجه آمده 
پس از رفتن به كميسيون ها 
تغيي��رات زي��ادي را تجربه 
خواهد کرد. از س��وي ديگر 
بايد توجه داش��ت امس��ال انتخابات مجلس شوراي 
اسلامي انجام مي شود و در سال هاي انتخابات معمولا 
نمايندگان س��عي مي كنند بودج��ه را در حوزه هاي 

انتخابي خود اختصاص دهند.
ريسك هاي بيش از اين به بازار سرمايه تحميل نخواهد 
شد، در حوزه قيمت گذاري دستوري و دست اندازي 
به شركت ها نمي توان ريس��ك بيشتري متصور بود 
و همي��ن حالا كه دولت درآمده��اي مالياتي خود را 
براي سال آينده افزايش داده است اين نشان مي دهد 
كه چيزي براي دس��ت اندازي  در بازار سرمايه باقي 

نمانده است.
با توجه به وضعيت كلي اقتصاد دو افق روشن پيش روي 
بازار سهام وجود دارد؛ نخست بحث تجديد ارزيابي يا 
ارزش جايگزيني شركت ها كه مي تواند محرك قوي 
بازار باشد. نرخ دلار نيز محركي براي بازار است. برخي 
مي گويند نرخ دلار رش��د خواهد ك��رد و برخي ديگر 

عقيده دارند نرخ دلار رشدي نخواهد داشت.
همچنين در حوزه كلان اقتصادي ما با دولتي طرف 
هستيم كه دور اول آن است و به هر حال مي خواهد با 
هر ابزاري )به خصوص با توجه به شعار امسال كه مهار 
تورم و رشد توليد بود( تورم را كنترل كند. البته از نظر 
من ب��ا يك روش غلطي اين كار را دارد انجام مي دهد 
و خروجي كه افزايش قيمت مي باشد را مدنظر دارد. 
ما نمي توانيم علت را ره��ا كنيم و خروجي را كنترل 
كنيم. نتيجه اين روش مي شود ركود تورمي كه يكي 
از بدترين حالت ها در هر اقتصادي است و نتيجه آن را 
بارها مشاهده كرديم ولي به هر حال دولت مي خواهد 
اين كار را انجام دهد و طبيعتا بازار سرمايه هم از اين 
تفكر بي نصيب نبوده است. از يكسو با دولتي روبه رو 
هستيم كه مي خواهد قيمت ها را كنترل كند و از سوي 
ديگر با كسري بودجه ش��ديدي روبه رو است و به هر 
قيمتي مي خواهد اين كسري بودجه را تامين كند و 
اين هم باعث تصميماتي مي شود كه بازار از آنها آسيب 
مي بيند. بحث اينكه اين تصميمات به نتيجه مي رسند 
يا خير هم نيست. به عنوان نمونه نرخ خوراك به جايي 
رسيد كه در نهايت به نفع بازار سرمايه شد. ولي خب 
همين كه ثبات در تصميم گيري وجود ندارد و از سوي 
دولت يك ريسكي به بازار سرمايه تحميل مي شود اين 
خود بسيار اثر بدي بر بازار دارد. به عنوان نمونه مطرح 
شدن خروج س��يمان و فولاد به نتيجه نرسيد اما اثر 

خود را بر بازار گذاشت.

برزو حق شناس

كارشناساناقتصاديازابهامهايپيشنويسبودجهسالآيندهميگويند

با وجود آنكه نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي از هفته 
آينده كار بر روي لايحه بودجه را آغاز مي كند اما در روزهاي 
گذشته جزيياتي كه از بودجه منتشر شده، ابهام هايي را در 

اين زمينه به وجود آورده كه بار ديگر چالشي را مطرح مي كند 
كه شايد سرنوشتي شبيه به آنچه در سال هاي گذشته رخ داده 
را تكرار كند. نخست آنكه آيا منابع پيش بيني شده در بودجه 

محقق مي شوند؟ دوم اينكه سياست هاي حمايتي در نظر 
گرفته شده براي اقشار كم درآمد جامعه تا چه حد توان 
صفحه 2 را بخوانيد تاثيرگذاري دارد.   

بودجه 1403
چقدر شانس تحقق دارد؟

SKDوCKDمسوولانوزارتصمت:باروش
خودروبرقيتوليدنميكنيم

»تعادل«وضعيتبازارسرمايهرابررسيميكند

آمار۸ماهه۱۴۰۲تجارتخارجينشانداد

وزيرصمت با انتقاد از عملكرد خودروسازان گفته است: 
فعاليت 36 خودروساز در كشور خودروسازي نيست 
بلكه خودرو بازي است. عباس علي آبادي تاكيد كرده 

كه بايد به سمت خودرو هاي نسل جديد حركت كنيم 
و خودرو نبايد دغدغه مردم باشد و بايد به وفور توليد 
صفحه 7 را بخوانيد شود و مردم بتوانند ...  

همچنان ش��اهد خروج نقدينگي از بازار س��رمايه 
هستيم و اين خروج نقدينگي نه تنها از صنايع بلكه 
از صندوق ها نيز انجام مي ش��ود كه اگر اين شرايط 
ادامه پيدا كند ريزش بورس عميق تر خواهد ش��د. 

با وجود اين شرايط ش��اخص بازدهي مثبتي دارد 
و قيمت س��هام بازار نيز ارزنده اس��ت ام��ا به علت 
تصميمات ايجاد شده شاهد خروج نقدينگي از بازار 
صفحه 4 را بخوانيد هستيم.  

آمارهاي اعلام ش��ده از روند صادرات كالاهاي غيرنفتي 
نش��ان مي دهد تراز تجاري در آبان امسال معادل منفي 
10.1 ميليارد دلار بوده كه اين روند نس��بت به دو سال 
گذشته نامساعدتر شده است. روند تجارت خارجي كشور 

در 8 ماه منتهي به آذر سال جاري نشان مي دهد صادرات 
غيرنفتي به لحاظ وزني در مقايسه با سال گذشته افزايشي 
27 درصدي داشته و از نظر وزني هم افزايش 1.6 درصدي 
صفحه 7 را بخوانيد را ثبت كرده است.   

كنايه وزير صمت
به خودروسازان

به بورس خوش بين باشيم؟

كسري تراز تجاري
10 ميليارد دلاري شد

نيـاز اقتـصاد ايـران

Vol. 10No.2644Sun.Nov26.2023  یکشنبه   5 آذر 1402   12 جمادی الاول 1445  سال دهم  شماره 2644  8 صفحه  قيمت:10000 تومان  W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R دلار
--

يورو
--

تمام سكه
28949000

شاخص بورس
2019988

سخنگويكميسيونتلفيق
برنامههفتمتوسعهكشورعنوانكرد

ايرانتلاشهاييبرايتوليدموبايلداخليداشته
اماهنوزبهاينهدفنزديكنشدهاست

صفحه  6    صفحه  2    

تحقق كمتر از ۵  درصدي درآمدها 
از محل مولدسازي

افزايش دامنه شمول 
مالياتي به طبقات كم درآمد

ب��ا ارايه بودج��ه 1403، 
رون��د تحلي��ل رويكرد 
بودجه و محت��واي آن و 
نتايج احتمالي ناشي از آن 
در محافل كارشناسي و 
رسانه هاي تخصصي آغاز 
شده اس��ت. دولتمردان 
البت��ه ادع��ا مي كنن��د 
بودجه اي متفاوت با سال هاي قبل ارائه شده است. اما 

لازم است نكاتي در مورد بودجه مطرح شود؛ 
1( در ظاهر امر، سقف بودجه به نسبت سال قبل با 
رش��د كمتري مواجه بوده است. رشد سقف بودجه 
به نسبت سال قبل با رشد 42 درصدي مواجه بوده 
است. در حالي كه سال قبل اين رشد حدود 50 درصد 
بوده است. اما اگر بر اساس ادعاي دولتمردان، تورم را 
در اقتصاد ايران كاهشي فرض كنيم، در اين صورت 
اين پرسش مطرح مي ش��ود كه چرا سقف بودجه، 
بالاتر از تورم بس��ته شده اس��ت؟ بنابراين برخلاف 
ادعاي دولت بودجه 1403، انقباضي نيست و كاملا 
انبساطي است، چرا كه افزايش سقف بودجه بيشتر 
از نرخ تورم اعمال شده است. حتي اگر فرض كنيم، 
همان گونه كه دولت مي گويد، بودجه را انقباضي ارائه 
كرده است! دولت در شرايطي ركودي نبايد سياست 

انقباضي در پيش بگيرد.
2( ابهام ب��زرگ بعدي در بحث هاي مالياتي بودجه 
نمايان شده اس��ت. دولت با وجود اينكه اعلام كرده 
تورم زير 40 درصد اس��ت، اما درآمدهاي مالياتي را 
بالاي 50 درصد بالاتر برده است. نبايد فراموش كرد 
بالا بودن درآمدهاي مالياتي فش��ار بر توليد كننده 
و اقش��ار محروم و حقوق بگير اس��ت. در واقع دولت 
سيزدهم فشار را بر توليد كننده و فعالان اقتصادي 
و بخش بعدي فشار را متوجه حقوق بگيران ساخته 
است. در اين ميان، دولت كف اعمال ضريب مالياتي 
را نسبت به سال قبل تغيير نداده است. يعني حداكثر 
حقوق معاف از ماليات را ثابت نگه داشته است. يعني 
در س��ال قبل، مثلا افرادي ك��ه 10 ميليون تومان 
حقوق داشتند، از پرداخت ماليات معاف بودند، در 
سال جاري هم دولت همين كف را مدنظر قرار داده 
است. در حالي كه حداكثر حقوق هاي ثابت در سال 
آينده 20 درصد بالاتر مي روند. يعني دولت اين عدد 
را بايد حداقل 20 درصد بالاتر مي برد. دولت مي خواهد 
دامنه شمول مالياتي را به طبقات كم درآمد، افزايش 
بدهد. در روش ماليات پلكاني در گذشته، دهك هاي 
كم درآمد از معافيت مالياتي برخوردار مي ش��دند، 

در بودجه 1403 اما به اين قشر فشار وارد مي شود.
3( دولت در بحث حقوق و دس��تمزدها هم فشار را 
بر دهك هاي محروم و حداقل بگيران وارد س��اخته 
است. تورم را مطابق اعلام مقامات اجرايي اگر 35 تا 
40 درصد در نظر بگيري��م، دولت با افزايش حقوق 
18درصدي، فش��ار مضاعفي را متوجه اين اقش��ار 
كرده است. يك فشار معطوف عدم تناسب حقوق و 
دستمزدها با تورم است و فشار بعدي افزايش ماليات 
اين قش��ر اس��ت. اختلاف تورم )35 تا 40 درصد( و 
اختلاف افزايش حقوق ها )18درصد( فشار ديگري 
است كه متوجه اقشار حداقل بگير و حقوق بگير است.

4( در كنار اين گزاره ها، دولت كسري بودجه حدودا 
30 درصدي در بودجه 1403 خواهد داش��ت. اين 
كس��ري بودجه زيربناي بسياري از مشكلات ديگر 
است. تجربه ثابت كرده يك چنين كسري بودجه اي 
باعث استقراض و توسعه پايه پولي و تورم و گسترش 
فقر مي ش��ود. اگر آن گون��ه كه دولت ادع��ا كرده، 
درآمدهاي نفتي در بودجه كاهش يابد. با يك چنين 
اعداد و ارقامي دولت از طريق ماليات يا استقراض به 
دنبال تامين بودجه اش اس��ت. در شرايط ركودي و 
تورمي كه اقتصاد ايران گرفتار آن است، هر دوي اين 
روش ها باعث افزايش فشارهاي اقتصادي و معيشتي 
بر مردم مي ش��ود. يكي از بخش هاي فش��ار ايجاد 
تورم اس��ت و بخش ديگر افزايش ماليات ستاني از 
دهك هاي محروم و توليد، در حالي كه دولت مي تواند 
ظرفيت هاي نفتي اش را به كار بگيرد تا فشار در اين 

برهه حساس از دوش مردم برداشته شود.
5( حتي اگر دولت نخواه��د از درآمدهاي نفتي 
براي كاهش فشار بر مردم استفاده كند، مي تواند 
از طريق كوچك كردن دولت، رش��د بهره وري و 
ف��روش دارايي ها، نيازهاي خود را تامين كند. اما 
دولت نگاهش را به جيب مردم دوخته و قصد دارد 
كس��ري خود را از حساب هاي مردم جبران كند. 
اگر پول نفت راهي صندوق توس��عه ملي شود و 
سرمايه گذاري درستي نشود، باز هم فشار ديگري 
روي مردم اعمال شده است. حتي اگر اين دارايي ها، 
صرف فعاليت توليدي بخش خصوصي )نه دولتي( 
ش��ود، مي تواند اميدواري ها را براي بهبود وضع 
ايجاد كند، اما نشانه هاي ميداني از عملكرد دولت 
به گونه اي است كه پيمودن يك چنين مسيري 
را نويد نمي دهد. بعيد است پول نفت ايران صرف 
توسعه زيرساخت هاي توليدي و رشد اقتصادي 
شود و محتمل است كه مانند گذشته اين دارايي ها 
ادامه در صفحه 3 اتلاف شده و راكد بمانند.  

مرتضي عزتي

يادداشت-1

محسن عباسي

جزيياتپروژه۳ميليارديوروييتوسعهفرودگاهامامبامشاركتچينيهاوسپاهاعلامشد

آغاز ورود چيني ها به فرودگاه امام



با وجود آنكه نمايندگان مجلس شوراي اسلامي از هفته 
آينده كار بر روي لايحه بودجه را آغاز مي كند اما در روزهاي 
گذشته جزيياتي كه از بودجه منتشر شده، ابهام هايي را 
در اين زمينه به وجود آورده كه بار ديگر چالشي را مطرح 
مي كند كه شايد سرنوشتي ش��بيه به آنچه در سال هاي 
گذش��ته رخ داده را تكرار كند. نخس��ت آنك��ه آيا منابع 
پيش بيني ش��ده در بودجه محقق مي شوند؟ دوم اينكه 
سياست هاي حمايتي در نظر گرفته شده براي اقشار كم 
درآمد جامعه ت��ا چه حد توان تاثيرگ��ذاري دارد. يكي از 
اصلي ترين چالش هايي كه در بودجه سال آينده پيش بيني 
شده، به افزايش درآمدهاي مالياتي دولت بازمي گردد. در 
شرايطي كه هنوز اقتصاد ايران تحت تاثير ركود قرار دارد، 
اين چالش وجود دارد كه افزايش حدودا 50 درصدي ميزان 
درآمد مالياتي دول��ت تا چه حد امكان تحقق دارد و البته 
چقدر بر روي فعالان اقتصادي تاثير منفي خواهد گذاشت، 
اقتصاددانان نسبت به اين موضوع ترديدهايي جدي دارند. 
بر اساس لايحه بودجه ۱۴0۳، دولت افزايش 50 درصدي 
براي درآمدهاي مالياتي در نظر گرفته است. همچنين بر 
مبناي محاسبات تدوين كنندگان بودجه، ميزان درآمدهاي 
نفتي هم به ميزان ۱۶ درصد در بودجه سال آينده كاهش 
خواهد يافت كه در نهايت، اين اعداد و ارقام نشان مي دهند 
كه دولت قصد دارد با اتخاذ سياست انقباضي، عمده تمركز 
خود را بر روي ماليات س��تاني قرار دهد؛ مس��اله اي كه به 
واسطه شرايط سخت كسب و كارها و بنگاه هاي اقتصادي 
مي تواند ركود را تشديد كند. از سوي ديگر، به اعتقاد بسياري 
از كارشناس��ان، در ش��رايطي دولت به دنبال افزايش 50 
درصدي درآمدهاي مالياتي است كه سخنگوي سازمان 
امور مالياتي اعلام كرده ت��ا ۲۶ آبان ۱۴0۲، ميزان تحقق 
درآمدهاي بودجه از محل مالي��ات به ۹0 درصد و حجم 
درآمدهاي مالياتي به ۴50 هزار ميليارد تومان رس��يده 
است كه اين ميزان توانس��ته 5۲ درصد بودجه دولت در 
سال جاري را تأمين كند. بر همين مبنا، اين پرسش مطرح 
مي شود كه آيا اقتصاد ايران تاب پرداخت اين حجم ماليات 
در سال آينده را خواهد داشت؟ در همين خصوص، مرتضي 
افقه، اقتصاددان در گفت وگو با خبرنگار اقتصادآنلاين با بيان 
اينكه دولت سياس��ت انقباضي در بودجه سال ۱۴0۳ در 
پيش گرفته است، گفت: متاسفانه، بخش هاي مولد اقتصاد 
كشور با انبوهي از مشكلات كه ناشي از سياست گذاري هاي 
غلط است، مواجه هستند و بنگاه هاي كوچك و متوسط در 
مقابل پتروشيمي ها و صنايع فولادي، بسيار آسيب پذير 
شده اند و هر نوع اعمال فشار بيشتري مي تواند اين بنگاه ها 
را دچ��ار چالش جدي كن��د. اين اقتصاددان با اش��اره به 
بخش هاي تاريك اقتصاد ايران كه مش��مول اخذ ماليات 
نشده اند، افزود: بر اساس آمارها، بخش اعظمي از نيروي 
كار در بنگاه هاي كوچك و متوسط مشغول به كار هستند و 
رشد اقتصادي به شكل قابل ملاحظه اي، وابسته به عملكرد 
مطلوب همين بنگاه ها است، بنابراين اگر دولت نمي تواند 
يا نمي خواهد سياست هاي غلط خود را اصلاح كند، نبايد 
با اعمال فش��ار بر چنين بنگاه هايي، درآمدي براي خود 

كس��ب كند. وي افزود: متاسفانه ش��اهد اين هستيم كه 
دولت حتي به قيمت دامن زدن به ركود، به دنبال افزايش 
منابع مالي است و چنين سياستي مشكلات اقتصادي را 
تشديد خواهد كرد. افقه همچنين با انتقاد از ميزان افزايش 
حقوق كارمندان و بازنشستگان در لايحه بودجه ۱۴0۳ 
گفت: دولت سال گذش��ته اعلام كرد كه براي مهار تورم 
بايد كمتر از ميزان نرخ رشد تورم، به حقوق ها اضافه كند؛ 
اما در عمل امسال هم با تورم ۴0 درصدي مواجه هستيم 
كه باعث شده قدرت خريد طبقات مختلف جامعه مانند 
كارمندان، كارگران و بازنشستگان سقوط كند؛ بنابراين 
افزايش ۱۸ درصدي حقوق كارمندان و ۲0 درصدي حقوق 
 بازنشستگان هيچ تناس��بي با واقعيات اقتصادي ندارد و 
پيش بيني مي شود سال آينده، مشكلات معيشتي جدي تر 
ش��ود. اين اقتصاددان تصريح كرد: متاس��فانه سياست 
دولت اين اس��ت كه ناكارآمدي خود را از جيب كارمندان 
و بازنشستگان جبران كند؛ در حالي كه در ادبيات توسعه، 
چنين اقداماتي انقباضي محسوب مي شود و تصور مي شود 
بدون اصلاح سياس��ت هاي كلان، باز هم ابرچالش هاي 
مزمن اقتصاد باقي بمانند. البته برخي نظريه پردازان نيز 
معتقدند راهكارهاي دولت براي جلوگيري از فرار مالياتي 
مي تواند نقطه مثبت بودجه سال آينده باشد. يك كارشناس 
اقتصادي درباره لايحه بودجه سال آينده گفت: زماني كه 
تورم حدود ۴0 درصد است و ما حقوق را ۱۸ درصد افزايش 
مي دهيم، در واقع اقش��ار كارمند را بي��ش از ۲0 درصد از 
تورم عمومي عقب مي اندازيم كه اين مساله مي تواند روند 
چسبندگي طبقات متوسط به طبقات ضعيف را تشديد 
كند. مرتضي دلخوش اظهار كرد: لايحه بودجه ۱۴0۳ چند 
نكته كليدي دارد. از نكات منفي آن بحث حقوق كارمندان 
و بازنشستگان است كه طبيعتا مي بايست متناسب با نرخ 
تورم افزايش پيدا مي كرد. نكته مثبت آن نيز موضوع قيمت 
نفت است كه تعيين ۶5 يورو معادل حدود ۷0 يورو منطقي 
به نظر مي رسد. در بخش درآمدهاي مالياتي نيز نقاط ضعف 

و قوتي ديده مي ش��ود. وي افزود: درآمد نفتي در بودجه 
عمومي در سال ۱۴0۲ حدود ۲۹ درصد بود كه در لايحه 
۱۴0۳ ب��ه ۲۴ درصد كاهش يافته و در مقابل درآمدهاي 
مالياتي از 50 درصد س��ال ۱۴0۲ به ۶۱ درصد در بودجه 
عمومي سال ۱۴0۳ افزايش پيدا كرده است. طبق قانون 
اساسي و تاكيد مقامات كشور، درآمدهاي مالياتي بايد بر 
اساس عدالت وضع شود كه حتما بايد در بودجه سال آينده 
مورد توجه قرار گيرد تا در حق موديان مالياتي اجحاف نشود.
اين كارشناس اقتصادي با اشاره به دريافت ماليات از طريق 
تراكنش هاي بانكي افراد گفت: برخي افراد به منظور فرار 
مالياتي با كارت هاي اقوام و آشنايان كار مي كنند. اگر دولت 
به اين سمت برود كه بتواند جلوي اين نوع سوءاستفاده ها 
را بگيرد بخش قابل توجهي از فرارهاي مالياتي را شناسايي 
مي كند و در بودجه س��ال آينده موفق عمل خواهد كرد. 
اما در بعضي آيتم ها به نظر مي رسد عدالت رعايت نشده 
است.دلخوش تصريح كرد: به طور مثال مي توان به ماليات 
خودروهای لوكس و خانه هاي لوكس اش��اره كرد. طبق 
لايحه بودجه ۱۴0۳ خانه هاي ۲5 ميليارد توماني لوكس 
محسوب مي شوند؛ در حالي كه اين خانه ها عمدتا مصرفي 
هستند و ارزش اين واحدها به دليل تورم عمومي افزايش 
يافته است. لذا نمي توان عبارت لوكس را براي آن به كار برد.

وي همچنين با اش��اره به دريافت مالي��ات از خودروهاي 
بالاي سه ميليارد تومان در لايه بودجه سال آينده گفت: 
خودروهايي مثل توسان يا س��انتافه در كشورهاي ديگر 
خودروهاي اقتصادي هستند و لوكس محسوب نمي شوند. 
شايد بتوان پورش، بنز يا فراري را خودروي لوكس دانست. 
اما اينكه مثلا از خودروهاي نسبتا معمولي مدل ۲0۱۷ و 
حتي پايين تر ماليات بگيريم چندان منطقي نيست. اين 
كارشناس اقتصادي تصريح كرد: البته ماليات خانه هاي 
خالي را تاييد مي كنم. در همه جاي دنيا به منظور كنترل 
عرضه و تقاضا در بازار مسكن از واحدهاي خالي از سكنه 
ماليات دريافت مي شود. اين مساله به تعديل نرخ اجاره و 

قيمت هاي فروش مس��كن كمك خواهد كرد. دلخوش، 
افزايش ۱۸ درصدي حقوق كارمندان و ۲0 درصدي حقوق 
بازنشسته ها در لايحه بودجه سال آينده را در تناسب با نرخ 
تورم ندانست و گفت: زماني كه تورم ۴5 درصد است و ما 
حقوق را ۱۸ درصد افزايش مي دهيم در واقع اقشار كارمند 
را بيش از ۲0 درصد از تورم عمومي عقب مي اندازيم كه اين 
مساله مي تواند روند چسبندگي طبقات متوسط به طبقات 

ضعيف را تشديد كند.
در كنار ابهامات درآمدي در حوزه هزينه ها نيز چالش هايي 
وجود دارد. يكي از اصلي تري��ن ابهام ها به ميزان افزايش 
حقوق باز مي گردد، جايي كه دولت در ميان تورم بيش از 
۴0 درصدي پيش بيني كرده كه صرفا ۱۸ درصد حقوق 
افزايش پيدا كند و كارشناسان اقتصادي معتقدند كه اين 
موضوع نمي تواند كفاف هزينه هاي حقوق بگيران ثابت را 
بدهد. البته در اين حوزه نيز حتي يك ابهام مالياتي جديد 
ديده مي شود. تسنيم نوشته: در لايحه بودجه ۱۴0۳ دو 
نكت��ه در حوزه افزايش حقوق و مالي��ات بر حقوق لحاظ 
 شده است كه بررس��ي همزمان اين حوزه حاكي از مدل 
تبعيض آميز افزايش دريافتي حداقل بگيران در سال آتي 
است. بر اين اس��اس در حالي كه سقف معافيت مالياتي 
ماهانه ۱0 ميليون تومان مانند رقم سال گذشته تعيين 
ش��ده و افزايش نيافته عملا افزايش ۱۸ درصدي حقوق 
كارمندان با احتساب ميزان ماليات حقوق در سال آتي از 
واقعيت فاصله دارد. به عبارت ساده تر فرض كنيد حقوق 
يك كارمند در سال ۱۴0۲ )با احتساب ساعات اضافه كار 
متعارف( حدود ۹ ميليون تومان بوده و از آنجا كه س��قف 
معافيت مالياتي در سال گذشته ۱0 ميليون تومان بوده اين 
ميزان دريافتي از ماليات معاف بوده است. دولت براي سال 
۱۴0۳ افزايش ۱۸ درصدي حقوق كارمندان را در لايحه 
بودجه ارايه كرده اس��ت، بر اين اساس حقوق اين كارمند 
به محدوده ۱۱ ميليون تومان وارد مي شود، اما با توجه به 
اينكه دريافتي بالاتر از ۱0 ميليون تومان مشمول مالياتي ۱0 
درصدي است، عملا دريافتي نهايي اين كارمند كمتر از ۱۸ 
درصد يعني حدود ۱5 تا ۱۶ درصد افزايش مي يابد. در اين 
خصوص دو نكته حائز اهميت مي باشد، در سال هاي اخير 
ميزان افزايش حقوق كارمندان دولت و بخش خصوصي 
اختلاف بسيار ناچيزي داشته است، از سوي ديگر ميزان 
معافيت مالياتي حقوق براي تمام حقوق بگيران دولتي و 
بخش خصوصي يكسان است، بر اين مبنا در سال ۱۴0۳ 
حداقل بگيران در بخش خصوصي نيز با چالش جدي مواجه 
خواهند شد. لازم به ذكر اس��ت، حداقل حقوق كارگران 
بخش خصوصي در سال ۱۴0۲ بدون احتساب اضافه كار 
در محدوده ۸ ميليون تومان بوده كه با احتس��اب حداقل 
ساعات اضافه كاري دريافتي نهايي حداقل بگيران در بخش 

خصوصي به محدوده ۹ ميليون تومان وارد مي شود.
با در كنار هم قرار دادن اين مسائل به نظر مي رسد كه دولت 
بس��ياري از اهداف را تحت تاثير افزاي��ش درآمد مالياتي 
تعريف كرده و حالا بايد ديد كه چقدر از اين اهداف اساسا 

قابليت تحقق دارند. 
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سخنگوي شوراي نگهبان: 
شوراي نگهبان در بررسي صلاحيت 

كانديداها توصيه پذير نيست
سخنگوي ش��وراي نگهبان گفت: اين شورا در بررسي 
صلاحيت كانديداهاي انتخابات توصيه پذير نيست و به 
دنبال انجام وظيفه قانوني خود است. هادي طحان نظيف 
سخنگوي شوراي نگهبان صبح روز شنبه در نشستي 
خبري گفت: 5 طرح و لايحه طي جلسات اخير شوراي 
نگهبان قانون اساسي مورد بررسي قرار گرفت كه اولين 
آن اصلاح بند ۱ ماده ۸۳ قانون انتخابات مجلس بود كه 
پس از بررسي در شورا، مغاير با شرع و قانون اساسي تلقي 
نش��د. وي ادامه داد: لايحه حمايت از خانواده از طريق 
ترويج فرهنگ عفاف و حجاب از سوي شوراي نگهبان 
مورد بررسي قرار گرفت كه با ايراداتي كه پيشتر از سوي 
بنده عنوان شده بود، مواجه شد. همچنين طرح اصلاح 
بند ك قانون بودجه ۱۴0۲ درباره قير نيز پيشتر با ايراد 
شوراي نگهبان مواجه شده بود اما با اصرار مجلس موضوع 
به مجمع تشخيص مصلحت نظام ارجاع داده شد و گويا 
اين موضوع تعيين تكليف شده است. سخنگوي شوراي 
نگهبان عنوان كرد: طرح اساسنامه سازمان آموزش فني 
و حرفه اي كشور نيز از سوي شوراي نگهبان مورد بررسي 

قرار گرفت كه با ابهاماتي مواجه شد.
طحان نظي��ف ادامه داد: ط��رح تامين مال��ي توليد و 
زيرس��اخت ها از ديگر مواردي اس��ت كه مورد بررسي 
شوراي نگهبان قرار گرفت. اين طرح همچنين با ايراداتي 
از سوي هيات عالي نظارت مواجه شد. سخنگوي شوراي 
نگهبان در ادامه اين نشست خبري درباره بررسي هاي 
ش��وراي نگهبان درباره مصوبه مجل��س درخصوص 
افزايش سن بازنشس��تگي تاكيد كرد: اين موضوع در 
برنامه هفتم به تصويب رسيده است و چون تصويب آن 
مربوط به روزهاي اخير است هنوز در شورا مورد بررسي 
قرار نگرفته  اس��ت. براي بررسي برنامه هفتم و با توجه 
به حجم اين برنامه تاكنون ۱5 جلسه غير رسمي را در 
ش��وراي نگهبان برگزار كرديم. وي همچنين در پاسخ 
به پرسش ديگري درباره آزمون هاي داوطلبان مجلس 
خبرگان رهبري گفت: هفته قبل آزمون كتبي خبرگان 
براي افرادي كه نياز به آزمون داشتند برگزار شد و ۳۲۸ 
نفر براي اين آزمون دعوت شدند كه ۶۹ نفر از اين افراد 
غايب بودند. ما در يكي ۲ هفته آينده آن كساني كه در 
ادوار گذشته آزمون كتبي قبول شده اند را براي مصاحبه 
شفاهي دعوت خواهيم كرد و كساني كه در هفته گذشته 
در آزمون كتبي حضور داشتند طبيعتاً در فرآيند تصحيح 
اوراق قرار دارند و ان شاءالله تا يك ماه آينده به مصاحبه 
شفاهي دعوت خواهند شد. سخنگوي شوراي نگهبان 
همچنين در پاسخ به پرسش��ي درباره مصوبه مجلس 
درباره كاهش مدت س��ربازي اظهار كرد: هنوز برنامه 
هفتم را به صورت رس��مي دريافت نكرديم و ان شاءالله 
پس از دريافت برنامه موضوع را بررس��ي خواهيم كرد. 
و بايد سوابق موضوع را مورد بررسي قرار دهيم. طحان 
نظيف در پاس��خ به ايسنا درباره موضع شوراي نگهبان 
نس��بت به طرح اظهاراتي درباره كانديداهاي انتخابات 
مجلس خبرگان از سوي برخي رسانه ها و افراد وابسته 
به گروه هاي خاصي از جريانات سياس��ي كشور درباره 
بررسي صلاحيت  داوطلبان انتخابات تاكيد كرد: شوراي 
نگهبان توصيه پذير نيس��ت و به دنب��ال انجام وظيفه 
قانوني خود است؛ حال ممكن است در فضاي سياسي 
فعالان سياس��ي كه رقابت هايي با هم دارند مطالبي را 
طرح كنند اما انتظار اين است كه متعرض وظايف قانوني 
دس��تگاه هاي ديگر نش��وند و اجازه دهند دستگاه ها از 
جمله شوراي نگهبان به وظايف قانوني خود عمل كنند و 
مسووليت را كه بر عهده دارند با دقت و آرامش و بر اساس 
قانون انجام دهند. وي همچنين در پاس��خ به پرسشي 
درباره تغييرات لايحه برنامه هفتم در مجلس و اينكه آيا 
شوراي نگهبان توصيه اي به مجلس در خصوص بررسي 
لايحه بودجه س��ال ۱۴0۳ دارد؟ گفت: ارزيابي دقيقي 
از اين موضوع ن��دارم كه بگويم اين تغييرات كم بوده يا 
زياد اما در تصويب لايح��ه بودجه از اختيارات مجلس 
است كه هنگام تصويب تعييراتي را داشته باشد اما اين 
تغييرات بايد به گونه اي باشد كه شاكله لايحه را تغيير 
ندهد. سخنگوي شوراي نگهبان همچنين در پاسخ به 
پرسشي درباره توجه شوراي نگهبان به موضوع شفافيت 
منابع مالي كانديداه��اي انتخابات تاكي��د كرد: براي 
اولين بار در اين دوره شاهد اجرايي شدن قانون مصوب 
سال ۹۸ در اين زمينه هستيم. اين قانون مبناي عملكرد 
ما است و افرادي كه ثبت نام كردند شماره حسابي را به 
عنوان حساب هزينه هاي انتخاباتي ارايه كردند. يكي از 
مولفه هاي اصلي در بررس��ي صلاحيت ها پاكدستي و 
سلامت اقتصادي افراد است و اين موضوع براي شوراي 
نگهبان بسيار اهميت دارد. مولفه هايي از جمله پايبندي 
به تعهدات مالي و اينكه جزو فراريان مالياتي نباشند از 
موضوعات مورد توجه شوراي نگهبان است. طحان نظيف 
درباره عدم اعلام جزئي دلايل رد صلاحيت كانديداهاي 
انتخابات مجلس از سوي هياتهاي اجرايي گفت: در اين 
زمينه مراجع قانوني مربوطه بايد مورد سوال قرار بگيرند 
چراكه اين هيات ها ارتباطي به شوراي نگهبان ندارند. 
وي در پاسخ به پرسش ديگري درباره سازوكار برگزاري 
الكترونيك��ي انتخابات گفت: بخش زي��ادي از فرآيند 
انتخابات الان به صورت الكترونيكي در حال انجام است. 
اخيرا بحثي درباره اخذ راي الكترونيكي از سوي وزارت 
كشور دريافت كرديم كه در حال بررسي آن هستيم و به 
محض مشخص شدن نظر شوراي نگهبان در اين زمينه، 
اطلاع رساني لازم انجام خواهد شد. سخنگوي شوراي 
نگهبان در پاسخ به پرسشي درباره برگزاري انتخابات بر 
اساس قانون جديد گفت: اصلاح قانون انتخابات براي 
سال ها مطرح بود و دفعتاً اعمال نشد. همچنين اين قانون 
نيز در راستاي اجرايي سازي سياست هاي كلي انتخابات 
پس از حدود ۷ سال به تصويب رسيد و مانند هر قانون 
ديگري بايد مبناي عمل قرار بگيرد؛ درباره اين اصلاحيه 
بايد بگويم كه مزيت هايي را به همراه داشت كه در راستاي 
احقاق حقوق داوطلبان و مردم گام هايي را برداشته بود؛ 
از جمله اينكه در فرآيند پيش ثبت نام افرادي كه ممكن 
بود با نقص مدارك مواجه باشند، بدون اينكه هزينه اي 

براي آنها داشته باشد، ديگر وارد فرآيند بعدي نشوند.

تحقق كمتر از ۵  درصدي 
درآمدهاي پيش بيني شده 
دولت از محل مولدسازي

سخنگوي كميسيون تلفيق برنامه هفتم توسعه كشور با 
بيان اينكه براساس قانون بودجه سال ۱۴0۲ درآمدهاي 
اس��تاني ۱۹.۷ همت اس��ت، عنوان كرد: براين اساس 
درآمدهاي هفت ماهه ۱۱.5 همت مي شود كه تاكنون 
۱۲.۱ همت تحقق درآمدهاي استاني داشتيم. اين رقم 
حدود ۶00 ميليارد تومان معادل 5.۲ درصد بيش از سال 
گذشته است. در سال گذشته در هفت ماه ابتداي سال 
منفي 5.۶ درصد كسري تحقق درآمد داشتيم. وي ادامه 
داد: درآمدهاي مالياتي استان براساس قانون  بودجه در 
كل س��ال ۱۹ همت است كه سهم هفت ماهه به ۱۱.۱ 
همت مي رسد اما ما در هفت ماه ابتداي سال ۱۱.۷ همت 
درآمد مالياتي داشتيم كه 5۹۸ همت معادل 5.۴ درصد 
افزايش بوده، در حالي كه سال گذشته منفي ۴.۸ درصد 
عدم تحقق داشتيم. درآمدهاي حاصل از مالكيت دولت 
يك ميليارد بوده كه محقق شده است. زنگنه اضافه كرد: 
همچنين بر اساس قانون بودجه درآمد استان از خدمات 
و فروش كالا در سال ۳۳0 ميليارد است كه سهم هفت 
ماه ۱۹۷ ميليارد مي ش��ود و از اي��ن رقم تاكنون ۱۸0 
ميليارد آن محقق شده اس��ت. درآمد حاصل از جرايم 
و خسارات در بودجه ۱۴۳ ميليارد برآورد شده بود كه 
سهم هفت ماه ۸۳.5 ميليارد مي شود، اين درآمد با رشد 
۱۳۷ درصدي در هفت ماهه ۱۹۸ ميليارد تومان بوده 
است. وي بيان كرد: در مورد اعتبارات هزينه اي و تملك 
دارايي سرمايه اي نيز بر اساس قانون بودجه، سهم استان 
۸.۲ همت بود و در هفت ماه نخست امسال ۱.۹۷ همت 
آن محقق شده و بر اين اساس ۲۴ درصد تحقق داشتيم، 
در حالي كه بايد بيش از 50 درصد باش��د. در اعتبارات 
هزينه اي مصوب قانون بودجه نيز ۲.۴ همت سهم استان 
بوده و تا هفت ماهه نخس��ت امسال بيش از ۱.۲ همت 
تقريبا معادل 5۱ درصد محقق ش��ده است. در تملك 
دارايي س��رمايه اي نيز مصوب 5.۸ همت و تخصيص 
هفت ماهه ۷50 ميليارد معادل ۱۳ درصد بوده كه ۶50 
ميليارد به صورت نقد و مابقي اوراق پرداخت شده است.

سخنگوي كميس��يون تلفيق برنامه هفتم توسعه با 
بيان اينكه تاكنون ۱۸۸ ملك توس��ط دس��تگاه هاي 
محتلف اس��تان براي مولدس��ازي معرفي شده است، 
گفت: اين املاك ۱5.۴ همت ارزش گذاري شده اند. از 
اين ۱۸۸ مورد ۱۲5 مورد به ارزش ۱۴.۶ همت تاييد و 
مستندسازي شده است. ۴۷ مورد به ارزش ۷.۶ همت 
در كارگروه مصوب و ۹ مورد به ارزش ۷ ميليارد و ۴00 
ميليون تومان فروخته ش��ده است. از اين ۹ مورد، يك 
مورد مربوط به دانشگاه علوم پزشكي گناباد، دو مورد 
اداره كل دامپزشكي، سه مورد سازمان جهاد كشاورزي، 
دو مورد بهزيستي و يك مورد تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
بوده است. زنگنه در خصوص علت كسري بودجه دولت، 
عنوان كرد: مجلس نقش��ي در كس��ري بودجه دولت 
نداشت و همان سقف را تصويب كرد. در بودجه ۱۴0۲ 
تنها سالي بود كه مجلس سقف بودجه و تبصره ۱۴ كه 
مربوط به يارانه ها است را تغيير نداد. علت كسري بودجه 
اين بود كه امسال دولت اجازه پيدا نداد سهم ۴0 درصدي 
صندوق توسعه را كاهش دهد، در حالي كه هر سال از 
رهبري اجازه مي گرفتند و ۲0 درصد كاهش مي دادند. 
اين نماينده مجلس شوراي اسلامي افزود: مورد ديگر 
اين بود كه دولت از محل مولدسازي بيش از ۱۲0 همت 
درآمد پيش بيني كرده بود اما تاكنون كمتر از 5 درصد 
محقق شده است. علت ديگر كسري بودجه دولت عدم 
تخمين درست هزينه ها از جمله گندم بود. تاكنون ۱5۶ 
هزار ميليارد تومان براي خريد گندم پرداخت شده، در 
حالي كه ب��رآورد دولت در لايحه نصف اين بود. ممكن 
است در ماه هاي آينده در زمينه تامين دارو نيز مشكلاتي 
به همين دليل داشته باشيم. وي همچنين در پاسخ به 
خبرنگار ايسنا در خصوص ماده ۷5 برنامه هفتم موسوم 
به قانون  رصد س��بك زندگي، گفت: برداش��تي كه در 
جامعه شد دور از چيزي بود كه مصوب كرديم. در تمام 
دنيا مرسوم است كه شاخص هاي اقتصادي و زيربنايي 
رصد و تبديل به نمودار شود، در حوزه مسائل فرهنگي 
نيز در تمام دنيا اين رصدها اتفاق مي افتد، اما متاسفانه ما 
در حوزه فرهنگ هيچ برآوردي از وضعيت موجود نداريم 
و بسياري از تصميمات ما با واقعيت هاي موجود جامعه 
همخواني ندارد؛ زيرا مبتني بر داده نيست. سخنگوي 
كميسيون تلفيق برنامه هفتم توسعه ادامه داد: بر همين 
اس��اس ما وزارت فرهنگ را مكلف كرديم كه با رعايت 
اصل ۲5 قانون اساس��ي مبني بر رعاي��ت آزادي هاي 
فردي و حريم خصوصي افراد، هر س��ال رصد علمي، 
كارشناسي و متقني را از س��بك زندگي و موضوعات 
فرهنگي جاري در جامعه انجام دهد تا مبناي مطالعات و 
تصميم گيري ها قرار گيرد. اولين بار كه اين ماده مطرح 
شد، به دليل مخالفت نمايندگان، به كميسيون رفت كه 

آن را تصحيح كرديم.

پيش بيني وام ۳۵۰ ميليون 
توماني ازدواج جوانان در ۱۴۰۳

نايب رييس كميسيون تلفيق لايحه بودجه ۱۴0۳ 
گفت: كميس��يون تلفيق وام ازدواج جوانان را ۳50 
ميليون تومان و س��اير متقاضي��ان را ۳00 ميليون 
تومان تعيين مي كند تا با اين كار از جوانان حمايت 
ش��ود. سيدمحس��ن دهنوي عضو هيات رييس��ه 
مجلس در مطلبي در صفحه توييتر خود نوش��ت: 
»س��ازمان برنامه و بودجه مانند پارسال، چگونگي 
تس��هيلات ازدواج و فرزن��دآوري را از لايحه بودجه 
حذف كرد و اختيارش را به شوراي پول  و اعتبار داد. 
در كميسيون تلفيق با تصويب وام ازدواج براي پسران 
زير ۲5 و دختران زير ۲۳ سال، ۳50 ميليون تومان 
و س��اير متقاضيان ۳00 ميليون، از جوانان حمايت 
مي كنيم.« بخش اول لايحه بودجه مربوط به ماده 
واحده مشتمل بر احكام مورد نياز براي اجراي بودجه 
كل كش��ور و س��قف منابع بودجه عمومي دولت به 
تفكيك درآمدها و واگذاري دارايي هاي سرمايه  اي و 

مالي و اجزاي اصلي آنها منتشر شده است.

كارشناسان اقتصادي از ابهام ها مي گویند

ریيس مجلس شوراي اسلامي: 

بودجه 1403 چقدر شانس تحقق دارد؟

نبايد مردم را به سياه، سفيد و خاكستري يا پايين و بالا دسته بندي كنيم
رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: در فرهنگ بسيجي 
نبايد مردم را به س��ياه و سفيد و خاكستري يا پايين و بالا 
طبقه بندي كنيم؛ چنين چيزي در فرهنگ اهل بيت)ع( و 
انقلاب اسلامي نيست. ما بايد به مردم ايمان داشته و همه 

مردم را مثل هم ببينيم.
محمدباق��ر قاليب��اف در گردهمايي بزرگ پاس��داران و 
بسيجيان سپاه حضرت محمد رسول الله)ص( تهران بزرگ 
با عنوان »بسيج اميد ملت ايران« كه صبح روز )شنبه( ۴ 
آذرماه ۱۴0۲ در پادگان حضرت وليعصر)عج( برگزار شد، 
گفت: گاهي سختي هايي ايجاد مي شود كه هم در فضاي 
اجتماعي و هم در جريان انقلاب اسلامي تأثير مي گذارد و 
گاهي بار منفي جدي هم دارد ولي اين گرد و غبارها در نهايت 
فرو مي نشيند و عظمت و بزرگي گوهر گران بهاي انقلاب 

اسلامي نمايان مي شود.
رييس مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: رهبر معظم انقلاب 
اسلامي فرمود ما در نزديكي هاي فتح قله هستيم؛ شايد 
برخي افراد كه به مكتب قرآن و اهل بيت)ع( و سنت هاي 
الهي اعتقاد ندارند، چنين مطلبي را متوجه نشوند؛ مسير 
انقلاب اسلامي اينگونه است كه آنهايي كه سست ايمان 
هستند از جمع جدا شده و براساس سنت هاي الهي و همان 
چيزي كه در صدر اسلام رقم خورده، صف مومنان از صف 
كفار جدا خواهد شد تا جبهه حق پيروز شود و ما نيز بايد با 
همان مباني صدر اسلام به عظمت انقلاب و اسلام بنگريم.

قاليباف با بيان اينكه هدف امام خميني)ره( از همان ابتداي 
نهضت، ايستادگي در مقابل استكبار بود، گفت: امام راحل 
وقتي از همان سال هاي آغاز مبارزه با رژيم پهلوي در مقابل 
كاپيتولاسيون ايستاد، فرمودند كه اين دسيسه ها ريشه در 
توطئه رژيم صهيونيستي دارد و اسراييل نيز دست نشانده 
امريكا است؛ همان زمان هدف امام )ره( پايه گذاري اسلام 

سياسي مبتني بر مباني مكتب مهدويت بود.
وي با بيان اينكه مباني حركت امام)ره( براي منتظران واقعي 
است، افزود: منتظر واقعي كسي است كه صالح مصلح باشد. 
بسيجيان، پاسداران، مومنان و قاطبه مردم ما از اين دسته 

بوده و منتظران واقعي هستند.
رييس مجلس گفت: در انقلاب ما فرهنگ مبارزه با كساني 
وجود دارد كه خوي حيواني و شيطاني داشته و ظالم و جاني 
هستند و در مقابل جبهه حق ايستاده اند. اين مسير به بركت 
شهدا، رهبر معظم انقلاب و مردم مقاوم بدون يك لحظه 
ترديد و يك لحظه عقب نشيني با عظمت و قدرت ادامه دارد؛ 
ما نه تنها از باورهاي ايدئولوژيك، ديني و قرآني خود دست 
برنداشته ايم بلكه منافع بزرگ استراتژيك و راهبردي در 

دنيا به دست آورده ايم. قاليباف يادآور شد: هر يك از حوادث 
بين المللي از ۱5 خرداد ۱۳۴۲ و پس از انقلاب اسلامي با 
قبل از آن قابل قياس نيست؛ اگر حوادث غزه را بررسي كنيم 
از سال ۱۹۴۸ ميلادي تا سال ۱۹۷۹ كه انقلاب اسلامي 
به پيروزي رسيد، پيش از پيروزي انقلاب اسلامي جنگ 
اسراييل با كشورهاي عربي و قوميت ها بود نه با باورهاي 
ديني و امت اسلام و با همه آزاديخواهاني كه با ظلم مبارزه 
مي كنند. نتيجه آن ش��د كه روز به روز مس��اله فلسطين 
ضعيف تر شد و كشورهاي عربي در همه زمينه ها شكست 
خوردند و قراردادهايي نظير كمپ ديويد و اسلو منعقد شد.
وي بيان كرد: برخلاف تحليل جامعه شناسان صهيونيست 
كه مي گفتند با گذشت هر دهه مساله فلسطين به دليل 
خروج نسل و دولت مستقر به فراموشي سپرده خواهد شد، 
پس از پيروزي انقلاب اسلامي تا به امروز شاهديم كه مبتني 
بر فرمايشات امام خميني )ره( برگرفته از مكتب الهي، چنان 
قدرتي در ملت فلسطين ايجاد شده كه طي سال هاي اخير 
ش��اهد جنگ ۳۳ روزه، جنگ اخير غزه و اتحاد بين اهل 

سنت و تشيع هستيم.
رييس مجلس شوراي اسلامي، ايجاد داعش براي اسلام 
هراسي را يكي از راه هاي مقابله غرب با اين مكتب برشمرد 
و گفت: همه اين مسائل را نسل جديد ديده است و پس از 
اين نيز چنين اتفاقاتي تكرار خواهد شد ولي اين تحولات 
اسلام سياس��ي، عظمت دين، مكتب الهي و تفاوت بين 
عقلانيت ابزاري و عقلانيت متصل به وحي را نشان داد. 

اين مسائل عظمت انقلاب و قدرت هاي مادي و معنوي 
را نمايان مي كند. وي تأكيد كرد: در دنيايي كه كسي به 
امريكا چپ نگاه نمي كند، گروه هاي مقاومت طي همين 
50 روز گذشته چه بر سر پايگاه هاي امريكايي آوردند و 
خودشان به تلفات و خسارات اذعان كردند و اين قدرتي 
است كه در منطقه و س��طح جهان ايستاده است. همه 
اينها از بركت انقلاب اس��لامي است. ما بدون شك يكي 
از بازيگران عرصه جهاني و منطقه اي هستيم. دوستان 
و دشمنان ما اين مساله را قبول دارند و اين نشان دهنده 
عظمت انقلاب اسلامي است. البته بايد بپذيريم آن چنان 
كه در عرصه هاي بين المللي ب��ه موفقيت هاي بزرگ و 
خيره كننده رس��يده ايم، در برخي مسائل داخلي مانند 
حوزه اقتصادي كارنامه قابل دفاعي نداريم. رييس مجلس 
با بيان اينكه دشمنان ما كينه هاي خيبر و بدري با ما دارند 
و به اشكال مختلف آن را نشان خواهند داد، گفت: البته 
من اين مسائل را تهديد نمي دانم و بارها گفته ام در انقلاب 
اسلامي موضوعي به نام تهديد نداريم و معتقدم هر چه 
پيش روي ما اس��ت، همه فرصت بوده و اين فرصت ها را 
بايد به دو بخش تقسيم كنيم؛ فرصت هايي كه با ريسك 
همراه است و فرصت هايي كه بدون ريسك است. و وظيفه 

ما استفاده از اين فرصت ها است.
وي اضافه كرد: فرصت هاي همراه با ريسك هم در بعد مادي 
و ه��م در بعد معنوي ما را با جهش جلو مي برد؛ موضوعي 
كه همواره در انقلاب اسلامي بوده و اين تعبير شهيد سردار 

سليماني است كه مي گويد فرصت هاي ما از دل تهديدات 
بيرون مي آيد و اتخاذ چنين تصميماتي دل در گرو فرهنگ 

قرآن و سنت هاي الهي و دل در گرو اعتماد به مردم دارد.
رييس مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اين كلام رهبر 
معظم انقلاب در س��الگرد رحلت ام��ام خميني)ره( كه 
ام��ام)ره( به خدا، خودش و مردم ايمان داش��ت، گفت: ما 
نيازمند به اين سه ايمان هستيم. ما بايد به بسيجي و پاسدار 
بودنمان افتخار كنيم. در فرهنگ بسيجي نبايد مردم را به 
سياه و سفيد و خاكستري يا پايين و بالا طبقه بندي كنيم؛ 
چنين چيزي در فرهنگ اهل بيت)ع( و انقلاب اس��لامي 
نيست و ما بايد به مردم مان ايمان داشته باشيم و بدانيم كه 
پاي انقلاب و مباني آن ايستادن سطوح مختلفي دارد اما ما 

بايد همه مردم را مثل هم ببينيم.
قاليباف با ذكر خاط��ره اي از حضور خود در محضر رهبر 
معظم انقلاب در زمان فرماندهي نيروي انتظامي بيان كرد: 
رهبر انقلاب آن زمان به من فرمودند ش��ما در جايي قرار 
داريد كه مسوول امنيت مردم هستيد و مكلفيد امنيت را 
براي همه مردم تأمين كنيد؛ همچنين عدالت را در امنيت 
رعايت كنيد و فرقي بين افراد نگذاريد. ايشان فرمودند بايد 
مثل خورشيدي باشيد كه وقتي صبح طلوع مي كند فارغ از 
اينكه افراد تا صبح عبادت خدا را كرده اند يا معصيت، نورش 

را بر همه مي تاباند.
وي تاكيد كرد: اگر ام��روز در حوزه هاي دفاعي، امنيتي و 
بين المللي در اوج اقتدار و افتخار قرار داريم يكي از دلايلش 
اين است كه دل در گرو فرمايشات امام )ره( و رهبر انقلاب 
داش��ته ايم. بايد در مسائل داخلي نيز براي رفع مشكلات 
چنين رويكردي داش��ته و گوش ب��ه فرمان رهبر معظم 

انقلاب اسلامي باشيم.
قاليباف ادامه داد: رهبر انقلاب دريكي از س��خنراني هاي 
سال هاي اخير خود در حرم امام خميني)ره( تأكيد داشتند 
كه امام )ره(، امام تحول است؛ اين تحول بايد در نظام اداري، 
نحوه حكمراني، آموزش و پرورش، اقتصاد و نظام بروكراسي 
شكل بگيرد. اگر دست به دست هم دهيم و دسته بندي ها 
را در جبهه انقلاب كنار بگذاريم و با فرهنگ دفاع مقدس 
حركت و برنامه هفتم را به درستي اجرا و ضعف ها را برطرف 

كنيم، مي توانيم بر مشكلات اقتصادي غلبه كنيم.
قاليباف در پايان اين نشس��ت بار ديگر هفته بسيج را به 
بسيجيان دريادل تبريك گفت و عنوان كرد: ما فرزندان 
انقلاب يك رسالت داريم و آن اثبات كارآمدي دين در اداره 
جامعه است كه من همواره بر آن تأكيد دارم و ستون اصلي 

اين مساله نيز بسيج است.



گلناز پرتوي مهر|
آمارها نشان مي دهد كه صنايع نفت و گاز كشور بيشترين 
استفاده را از توليدات بار اول كه اغلب توسط شركت هاي 
دانش بنيان توليد مي ش��ود، داش��ته اند و رمز موفقيت 
بومي سازي و همچنين توسعه صادرات خدمات فني و 
مهندسي صنعت نفت و گاز از طريق توليد بار اول هموار 
شده است و شركت هاي دانش بنيان  فعال در حوزه نفت و 
گاز در موضوعات محور بومي سازي و توليد بار اول با رشد 

بسزايي همراه بودند.
به گزارش خبرنگار »تعادل«، تاكنون و در طول ۳ س��ال 
گذش��ته، ۱۹۳ طرح از بي��ش از ۷۰ دس��تگاه دولتي و 
حاكميتي، توسط دبيرخانه كارگروه توليد بار اول دريافت 
شده كه براي ۹۹ مورد از آنها مجوز ترك تشريفات قانون 
و مقررات برگزاري مناقص��ات از طرف معاونت علمي  و 

فناوري رياست جمهوري صادر شده است. 
با وجود اينكه اين كارگ��روه وظيفه حمايت از توليدات 
داخلي و محصولات بو مي سازي شده را عهده دار بود، باز 
هم برخي سازمان ها و نهادهاي دولتي از زير بار آن شانه 
خالي كرده و همچون س��ال هاي قبل محصول وارداتي 

خود را از خارج از كشور وارد  مي كردند.
با پيگيري معاون علمي  و فناوري رييس جمهوري و در 
قالب ماده ۱۰ قانون جهش توليد دانش بنيان، آيين نامه 
اجرايي برنامه توليد بار اول توسط دولت ابلاغ شد. حالا 
دانش بنيان ها با يك پشتوانه بسيار قوي قانوني  مي توانند 
محصولات بو مي س��ازي ش��ده خود را به وزارتخانه ها و 

سازمان هاي دولتي عرضه كنند.
درباره موضوعاتي كه در بالا گفته ش��د، نظرات دو تن از 
كارشناسان اين حوزه ايمان زنگنه، اقتصاددان و مصطفي 

ناظمي را پرسيديم كه نتيجه اش در ادامه مي آيد.

    صنايع نفت و گاز كشور از تهديد تحريم 
فرصت استفاده از توليدات بار اول را 

خلق كردند
زنگنه در ارتباط با اين موضوع كه صنايع نفت و گاز كشور 
بيشترين استفاده را از توليدات بار اول داشته اند، تصريح 
كرد: به منظور درك اين مساله كه چرا صنايع نفت و گاز 
كشور در حد قابل توجهي به استفاده از توليدات بار اول 
پرداخته اند، بايد به مثالي اشاره كنيم كه مي گويد، نياز مادر 
ابداع است. از آنجايي كه صنايع نفت و گاز بسيار گسترده 
هستند و محصولات راهبردي فراواني در اين صنايع مورد 
نياز است، بستر وس��يعي براي فعاليت دانش بنيان ها و 

استفاده از توليدات آنها به وجود آمده است.
وي ادامه داد: در صنايع نف��ت و گاز نياز به محصولات با 
تكنولوژي هاي بالا داريم، الان شرايط مناسبي است كه 
اين صنايع به اس��تفاده حداكثري از ظرفيت هاي دانش 
بنياني كش��ور بپردازند و از طريق ثبت سفارش كارها را 

پيش ببرند. 
اين اقتصاددان توضي��ح داد: صنايع نفت و گاز كش��ور 
توانسته اند از تهديد تحريم، فرصت استفاده از توان دانش 
بنيان ها را خلق كنند و بيشترين استفاده را از توليدات بار 

اول در كشور داشته باشند. اما صنايع ديگر، آن چنان كه 
شايسته بوده است، به موضوع استفاده از دستاوردهاي 

دانش بنياني و توليدات بار اول تمايل نشان نداده اند.
زنگنه گفت: اميدواريم استفاده از توليدات بار اول به 
ديگر صنايع كشور نيز تسري پيدا كند و شاهد استفاده 
حداكثري از محصولاتي باشيم كه شركت هاي داخلي 
و دانش بنيان كش��ور براي اولين بار توليد مي كنند. 
لازم اس��ت به جوانان كش��ور اعتماد كنيم تا بتوانند 
محدوديت هاي فعلي را رفع كنند و كشور را به لحاظ 
دسترسي به تجهيزات راهبردي در وضعيت مناسبي 

قرار دهند. 
وي ادام��ه داد: به دليل تحريم نتوانس��ته ايم آن طور كه 
ظرفيت داريم در حوزه صدور خدمات فني و مهندسي به 
ديگر كشورها فعال باشيم. اما در سايه رويكرد دولت فعلي 
مبني بر استفاده حداكثري از توان داخلي و دانش بنياني 
و پويايي ديپلماسي اقتصادي كشور توانستيم ارتباطاتي 
با ديگر كشورها در حوزه پالايشگاه هاي فراسرزميني و 
صدور كاتاليست داشته باشيم. عضويت ما در سازمان هاي 

منطقه اي مانند بريكس نيز كمك كننده بود.
اين اقتص��اددان گفت: واقعيت اين اس��ت كه توليدات 
ش��ركت هاي دانش بنيان جنبه رقابت پذيري بيشتري 
نسبت به ديگر محصولات دارد. فعال شدن دانش بنيان ها 
در صنايع نفت و گاز كش��ور اين نويد را مي دهد كه آنها 
بتوانند بازارهاي جديد جهاني را به دست بياورند و براي 

كشور سودآوري داشته باشند. 

    توليدات بار اول در صنعت نفت و گاز 
موجب صرفه جويي ارزي، توسعه تجارت 

نفت و گاز و خنثي سازي تحريم ها شدند
مصطف��ي ناظمي را به عنوان يك كارش��ناس انرژي 
در خصوص ق��رارداد اخير معاونت علم��ي و فناوري 
رياست جمهوري با رييس شركت ملي نفت در جهت 
صرفه جوي��ي 5۰۰ ميليارد تومان��ي در زمينه توليد 
بار اول اقلام راهبردي و اس��تفاده از توليدات بار اول و 
دانش بنياني كشور تصريح كرد: در شرايط فعلي كه 
منابع ارزي محدودي داريم، توليد محصولات در داخل 
كشور و بومي سازي آنها مي تواند كمك كننده باشد. از 
آنجاييكه هزينه ها ريالي است، قطعاً نسبت به واردات 

محصول مشابه براي مان صرفه جويي ارزي دارد. 
ناظمي گفت: فلسفه قانون حمايت از توليدات بار اول 
اين است كه با وجود اينكه محصول براي بار اول توليد 
مي شود و شايد در مقياس بالايي هم توليد نشود، اما از 
آنجايي كه به خروج ارز از كشور منجر نمي شود، مقرون 
به صرفه است و بس��تري براي رشد دانش بنيان ها به 

وجود مي آورد. 
ناظمي با اش��اره به اين موضوع كه كشورهاي زيادي 
در دنيا تحت تحريم هس��تند و نياز به حمايت دارند، 
تصريح كرد: ما به عنوان يك كشور، شركاي اقتصادي 
و سياسي خودمان را داريم. با برخي كشورها مانند عراق 
و ونزوئلا تراز تجاري مثبتي داريم. يكي از راهكارها براي 
برگرداندن بخش��ي از منابع خود كه در اين كشورها 

هزينه مي كنيم، اين است كه به سرمايه گذاري مستقيم 
در آنها بپردازي��م.  وي ادامه داد: يك��ي از مزيت هاي 
استفاده از توليدات بار اول در صنعت نفت و گاز كشور 
اين بود كه زمينه را براي صدور خدمات فني و مهندسي 
به ديگر كش��ورها فراه��م كرد. نمي تواني��م در ديگر 
كشورها سرمايه گذاري داشته باشيم و مراكز صنعتي 
احداث كنيم، اما از آنها پشتيباني فني به عمل نياوريم. 
واحدهاي پالايشگاهي و پتروشيمي نياز به خدمات 

فني و مهندسي دارند.
ناظمي گف��ت: تواني كه در داخل ب��ا اتكا بر ظرفيت 
دانش بنياني كشور به دست آورديم، به ما كمك كرد تا 
در پالايشگاه هاي فراسرزميني فعال شويم و با تجهيز 
آنها از مزيت هايش س��ود ببريم. وي ادامه داد: صنايع 
نفت و گاز كشور بسيار گسترده هستند و مزيت هاي 
زيادي در اين صنايع داريم. استفاده از توليدات بار اول 
در اين صنايع ضم��ن اينكه زمينه اي براي حمايت از 
دانش بنيان ها و بازارسازي براي آنها به وجود مي آورد، 
به صرفه جويي ارزي، توسعه تجارت نفت و گاز ايران، 
خنثي سازي تحريم و رفع نيازهاي داخلي كشور منجر 
مي شود. اين كارش��ناس انرژي در پايان تأكيد كرد: 
دانش بنيان ها در واقع بازوهاي تحقيقاتي كشور هستند 
و نياز به حمايت هاي جدي به لحاظ مالي و بازارسازي 
دارند. در غياب سازوكارهايي مانند طرح توليد بار اول 
و قانون ترك تشريفات مناقصه، اين شركت ها انگيزه و 

توان لازم براي فعاليت را نخواهند داشت.

رويدادتحليل
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برنامه هاي  صادرات برق ايران 
از عراق تا اروپا

معاون انتقال و تجارت خارجي شركت توانير گفت: 
تحريم نمي تواند خللي در ص��ادرات برق ايجاد كند 
اما در عين حال نمي توانيم بگوييم بي اثر اس��ت زيرا 
در مناسبات مالي خلل ايجاد مي كند. محمد الله داد 
در گفت وگو با ايلنا، درباره تبادل برق با روسيه اظهار 
داش��ت: air و agir پروژه هايي هستند كه از طريق 
آذربايجان، گرجس��تان و ارمنس��تان ارتباط ما را با 
روسيه برقرار مي كنند، پروژه air شبكه برق ايران را 
از طريق آذربايجان به روسيه اتصال مي دهد، مطالعات 
در مرحله پاياني است. در اين راستا چند مرحله تعريف 
ش��ده، يك مرحله اينكه در همين سطح ظرفيت و 
خطوطي كه وج��ود دارد؛ بتواني��م از ۱۰۰ مگاوات 
ش��روع و با تغيير تجهيزات حفاظتي و اندازه گيري 
تا ۳۰۰ مگاوات توس��عه دهيم و سطوح بعدي اينكه 
خطوط جديد احداث شود زيرا فاصله هم زياد است.  
وي افزود: اكنون مراحل فني و مالي موضوع را پيگيري 
مي كنيم تا به شبكه روسيه متصل شويم و اميدواريم 
كه در آينده نزديك اين اتفاق بيفتد. معاون انتقال و 
تجارت خارجي شركت توانير در خصوص صادرات برق 
به پاكستان نيز بيان داشت: سمت كشور ما تمهيدات 
و سخت افزار و پست ايجاد شده، طرف پاكستاني نيز 
بايد خط را احداث و افزايش سطح ولتاژ بدهد و پست 
۲۳۰ كيلوولت نصب كنند تا بتوانيم تبادل بيشتري 
داشته باشيم. پاكستان به ش��دت دنبال اين پروژه و 
جذب سرمايه گذار هستند و از ايران هم دعوت كرده اند 
كه سرمايه گذاري كند اما ترجيح ما اين است كه در 
كشور خودشان خطوط را احداث كنند و ما شبكه را 
اتصال انجام دهيم. وي درباره اقدامات عربستان براي 
ورود بازار برق عراق و تاثير آن بر صادرات ايران اظهار 
داشت: بازار انرژي يك بازار رو به رشد است يعني اگر 
به ميزان توليد و مصرف امروز مشتري و فروشنده باشد 
براي سال بعد ظرفيت هاي ديگري نياز است. از اين نظر 
هر ميزان كه توليدكنندگان منطقه افزايش يابند هيچ 
جاي نگراني نيست، ضمن اينكه فاصله عربستان با 
عراق زياد است، علاوه بر آن مصرف و نياز برق عراق به 
ميزاني است كه هيچ خللي در ميزان واردات الكتريكي 
از ايران ايجاد نخواهد كرد.  الله داد تاكيد كرد: عراقي ها 
چند سال اس��ت كه پيگير افزايش واردات هستند و 
چندين بار مذاكره شده و حتي اعلام كرده قراردادي 
با GE امريكا منعقد كرده كه برق شان را تامين كنند 
اما عليرغم اينكه ما در تابستان به خاطر مصرف داخلي 
صادرات به اين كش��ور را مح��دود كرديم؛ عراقي ها 

نتوانستند نياز خود را از جاي ديگر تامين كنند. 
وي درباره تاثير تحريم بر افزاش صادرات برق ايران 
تصريح كرد: تحري��م نمي تواند خللي در صادرات 
برق ايجاد كند اما در عين حال نمي توانيم بگوييم 
بي اثر اس��ت زيرا در مناس��بات مالي خلل ايجاد 
مي كند، ولي در هر حال باتوجه به اينكه پاكستان، 
عراق و افغانس��تان نمي توانند از جاي ديگر وارد 
كنند همچنان به برق ايران ني��از دارند، بنابراين 
ما وضعيت نسبتا ثابتي در حوزه تبادل با كشورها 
داريم و اميدواريم كه بتوانيم آن را توسعه دهيم. 
معاون انتق��ال و تجارت خارجي ش��ركت توانير 
درباره امكان صادرات ب��رق تجديدپذيرها گفت: 
دستورالعمل آن در حال تدوين است و اميدواريم 

به نتيجه برسيم.

 بودجه 1403 و فشارهاي  
كمرشكن بر اقتصاد

 فردي كه در عمرش حتي يك بساط كنار خيابان 
هم نداش��ته و هيچ چيز راجع به ت��ورم و بيكاري و 
اشتغال و راه اندازي كسب و كار نمي داند و نماينده  
يك ش��هر ه هزار نفري اس��ت و س��واد اقتصادي 
ن��دارد بودج��ه اي را تاييد مي كند كه سرنوش��ت 
ميليون ها انس��ان به آن گره خورده اس��ت با يك 
دكمه سرنوشت اقتصادي ميليون ها انسان و ده ها 
هزار شركت دستخوش تغيير مي شود بدون آنكه 
بداند چه فش��اري هم به قشر كارگر و كارمند و هم 
توليد كنن��ده و خدمات دهنده م��ي آورد. مديري 
كه فقط خرج كردن بلد اس��ت وقتي در تنگنا قرار 
بگيرد از عبور و مرور م��ردم در خيابان هم ماليات 
مي خواهد. پيرمردها و پيرزن ها را تا دم مرگ به محل 
كارشان مي كشاند تا ماليات حقوق شان را بستاند تا 
بتواند از كيفيت خدماتش مي كاهد تا در هزينه ها 
صرفه جويي كند و عجيب اس��ت ك��ه اعتقاد دارد 
اقتصاد كشورش در حال شكوفايي است. مديران 
ولخرج فقط به فكر خرج روزمره هستند و فعلا دارند 
از جيب مي خورند و توليد و رشد سرمايه گذاري را 
فراموش كرده است غافل از اينكه اگر يك روز راهي 
پيدا شود كه مردم پول شان را در كشور ديگري به 
صورت آنلاين سرمايه گذاري كنند )مثلا از طريق 
كيف پول ديجيت��ال و...( آيا پولي باقي مي ماند كه 
بتوان از آن ماليات گرفت؟ به نظر من فش��ارها بر 
اقتصاد كش��ور در س��ال ۱۴۰۳ كمرشكن خواهد 
بود و در صورتي كه اين بودجه تصويب و اجرا شود 
بزرگ ترين خروج پول تاريخ ايران توس��ط مردم از 
كشور در س��ال آينده به ثبت خواهد رسيد! مانند 
قطعه شعري كه انگار وضعيت اين روزهاي اقتصاد 

ايران را نمايان مي كند: 
»روزي به كنار ميز گردي/ م��ن بودم و جمع اهل 

وردي
چون كرده س��رم به تن زيادي/ گفتم دو سه جمله 

انتقادي
گفتم غم و درد ما زياد اس��ت/ مش��كل نه فقط به 

اقتصاد است
بر هر چه نظر كني خراب است/ سرفصل نقيصه صد 

كتاب است«

»تعادل« بررسي كرد

توسعه تجارت نفت و گاز با »توليدات بار اول« در صنعت؟!

ترانزيت برق براي نيروگاه هاي خودتامين صنايع رايگان شد

پيام بودجه ۱۴۰۳؛ از نفت ۶۵ یورویي تا كاهش ۲۰ درصدي صادرات گاز

وزير نيرو با بيان اينكه بر اساس ماده چهار قانون مانع زدايي 
از صنعت برق، ترانزيت برق براي نيروگاه هاي خودتامين 
صنايع رايگان محاسبه مي شود، گفت: تابستان امسال با 
همكاري دوجانبه وزارت نيرو و صنعت سيمان شاهد رشد 
۱۱ درصدي توليد سيمان و حداكثر شدن ظرفيت كلينكر 
كارخانجات سيمان ش��ديم.به گزارش ايلنا از وزارت نيرو، 
»علي اكبر محرابيان«  در جلسه صبح ديروز )شنبه( با انجمن 
صنفي كارفرمايان صنعت سيمان گفت: رشد و پيشرفت 
كشور حاصل تلاش بخش هاي مختلف توليد به ويژه صنعت 
سيمان كشور به عنوان صنعت راهبردي است. به طوري كه 
پيشبرد و پيشرفت اغلب پروژه ها از جمله پروژه هاي مسكن 
وابسته به اين صنعت است. وزير نيرو افزود: از آغاز فعاليت 
دولت مردمي، وزارت نيرو تلاش كرده است حداكثر انرژي 
را به ويژه در ايام پرباري شبكه براي صنايع مختلف تامين 
كند. بر اين اساس از سال گذشته نشست هاي متعددي را با 
صاحبان صنايع مختلف برگزار و درباره آن برنامه ريزي كرديم 
تا بتوانيم حداكثر انرژي مورد نياز را براي صنايع تامين كنيم. 
وي به حاصل تلاش هاي دوجانبه از س��مت وزارت نيرو و 
صاحبان صنايع اشاره كرد و ادامه داد: خوشبختانه در تابستان 
امسال موفق شديم حداكثر انرژي را در طول شبانه روز و به 
ويژه ايام گرم سال براي صنايع مختلف كشور تامين كنيم 
كه رشد ۱۱ درصدي توليد سيمان و حداكثر شدن ظرفيت 
كلينكر كارخانجات از نتايج مثبت و ارزشمند اين همكاري 

دوجانبه بود. محرابيان با بيان اينكه براي نخس��تين بار در 
تابستان پشت سرگذاشته، تامين برق صنايع از برق خانگي 
پيشي گرفت، بيان كرد: در تابستان امسال ۴۶.۱ ميليارد 
كيلووات ساعت برق براي صنايع مختلف كشور تامين شد 
كه اميد است اين شرايط تداوم يابد. وزير نيرو در اين زمينه 
يادآور شد: كاهش مصرف برق در بخش خانگي به واسطه 
پيشبرد سياست هاي تش��ويقي و مديريت هموطنان در 

مصارف خود، در پيش��برد موضوع مزبور بسيار موثر واقع 
شد. به گفته وي، مصرف برق در بخش خانگي در تابستان 
۱۴۰۰ به رغم خاموش��ي هاي متعدد معادل ۴۸ ميليارد 
كيلووات ساعت بود اما تابستان امس��ال با وجود افزايش 
قابل ملاحظه دماي هوا و اضافه شدن ۲ ميليون مشترك 
جديد به شبكه سراسري برق كشور، اين رقم به ۴۶ ميليارد 
كيلووات ساعت رسيد. اين درحالي است كه مصرف بخش 

صنعت كش��ور از ۳۶ ميليارد كيلووات ساعت در تابستان 
۱۴۰۰ به ۴۶.۱ ميليارد كيلووات س��اعت رسيد.وزير نيرو 
به برنامه ريزي براي تامين برق صنعت در تابستان ۱۴۰۳ 
اشاره و اظهار كرد: در تلاش هستيم به واسطه برنامه ريزي، 
مديريت انرژي به نحوي باشد كه نواقص تامين انرژي صنايع 
مرتفع شود و تابستان سال آينده برق مناسب تري را براي 
اين بخش تامين كنيم. وي يادآور شد: يكي از مفادي كه در 
قانون مانع زدايي از صنعت برق آمده »ماده ۴« است كه در 
آن تسهيلاتي براي صنايع انرژي بر كشور در نظر گرفته  شده 
تا صنايع بر احداث نيروگاه هايي كه از نظر اقتصادي سودآور 
خواهد بود اقدام كنند. در همين راستا وزارت نيرو مكلف 
شده در اجراي اين قانون برق اين صنايع را براي خود آنها، 
ديگر صنايع يا فروش آن براي شبكه با قيمت مناسب انجام 
دهد و جا به جايي و ترانزيت برق نيز به صورت رايگان انجام 
شود. البته دركنار تسهيلات ديگري براي سرمايه گذاران اين 
بخش پيش بيني شده است. محرابيان در اين زمينه افزود: 
نرخ هايي كه صنايع در خريد برق دارند به گونه اي است كه 
س��رمايه گذاري براي احداث نيروگاه ها از سوددهي قابل 
توجهي بوده و بعضا از سود توليدات معمول اين كارخانجات 
نيز بيشتر است. اميد است در اجراي اين قانون كه تا امروز ۳ 
واحد آن به بهره برداري رسيده در سال جاري و آتي گام هاي 
بلندي را با حمايت و مش��اركت صنايع برداريم و بخشي از 

ناترازي برق را جبران كنيم.

يك نماينده سابق مجلس گفت: تحريم ها اكنون ميزان 
صادرات را در بودجه كاهش داده اند يعني از يك ميليون 
و 5۰۰ هزار بش��كه به يك ميليون و ۳5۰ هزار بش��كه 
رس��انده و پيام آن اينكه بودجه اينكه وابستگي به نفت 
كم شده است.علي بختيار در گفت وگو با ايلنا، در ارزيابي 
نفت ۶5 يورويي در بودجه ۱۴۰۳ اظهار داشت: بودجه 
امسال توانسته به سمت كاهش درآمدهاي نفتي پيش 
برود يعني به لحاظ حجم از يك ميلي��ون و 5۰۰ هزار 
بشكه به يك ميليون و ۳5۰ هزار بشكه و حدود كاهش 
۱۰ درصد حجم داشته و به لحاظ ارزشي هم با نرخ ۶5 
يورو ۱۶ درصد كاهش يافته و اين ارزشمند است. وي با 
اشاره به بيانات مقام معظم رهبري در مورد بودجه سال 
۹۸ تصريح كرد: به گفته ايش��ان تحريم در كوتاه مدت 
براي آينده كشور مش��كلاتي به وجود مي آورد اما سود 
بلندمدت دارد و آن انقطاع نفت از بودجه است. اين عضو 

پيشين كميسيون انرژي مجلس در ادامه گفت: جداي 
از مساله قيمت و ميزان درآمد از نفت در بودجه سال آتي 
افزايش قيمت حامل هاي انرژي در شرايطي كه صنعت 
و بخش خانگي با مش��كل مواجه اس��ت كمي چالش 
خواهد داشت چراكه اگر افزايش قيمت بر بخش توليد 
فشار وارد كند مي تواند نقطه ضعف تلقي شود، بنابراين 
مجلس باي��د آن را اصلاح كند. وي ادام��ه داد: از لحاظ 
درآمدهاي مالياتي هم دولت بايد به س��مت شناسايي 
مؤديان جديد برود تا بتواند بودجه را به سمت درآمدهاي 
پايدار پيش ببرد، بايد ساز و كار مناسبي براي اين موضوع 
پيش بيني ش��ود. بختيار در ادامه به موضوع صادرات 
گاز در بودجه پرداخ��ت و گفت: درآمد صادراتي گاز در 
بودجه ۱۱ ميليارد متر مكعب پيش بيني ش��ده يعني 
۲۰ درصد كاهش يافته اس��ت كه كاهش صادرات اگر 
به معني كاهش تجارت گاز باشد درست نيست. ما بايد 

سهم خودمان را از بازارهاي صادراتي گاز افزايش دهيم 
و به همه روش هاي تجارت گاز چه سوآپ و چه ترانزيت 
و مبادله ورود كنيم، ما از بزرگ ترين دارندگان ذخاير گاز 
هستيم و بايد بتوانيم از اصلي ترين بازيگر اين حوزه نيز 
باشيم، از اين جهت بايد بررسي هاي جدي تري در زمينه 
۲۰ درصد كاهش از درآمدهاي صادراتي صورت گيرد كه 
با چه هدفي اين برنامه تدوين شده است. وي تاكيد كرد: 
رويكرد كلي بودجه از لحاظ اينكه در نظر دارد از بدعادت 
كردن و تنبلي اقتصاد كشور و وابستگي به درآمد نفت و 
گاز خود را رها كند؛ مناسب است، ما از سال ۹۰ تاكنون 
نتوانسته ايم در قوانين برنامه پيش بيني شده از نفت و 
گاز و درآمدهاي نفتي رهايي يابيم و تاكنون اين هدف 
محقق نشده، اكنون بايد راهكار جديدي براي پايداري 
اقتصادي و درآمدهاي متناسب با هزينه داشته باشيم، 
اين چيزي است كه در بودجه ۱۴۰۳ مغفول است و بايد 

به ان بپردازيم اين نماينده سابق مجلس گفت: اصل اينكه 
بودجه به دلار وابسته نباشد تصميم درستي است، اما در 
شرايط ركود اقتصادي اگر درآمد مالياتي به بخش توليد 
و صنعت فشار مضاعف وارد كند يك ايراد است كه بايد 
در مجلس چكش كاري شده و به پختگي برسد. وي در 
ادامه بيان داشت: تحريم ها اكنون ميزان صادرات را در 
بودجه كاهش داده اند يعني از يك ميليون و 5۰۰ هزار 
بش��كه به يك ميليون و ۳5۰ هزار بشكه رسانده و پيام 
آن اينكه بودجه اينكه وابستگي به نفت كم شده و از اين 
جهت كه تحريم را مهار مي كند كار درستي است اما بايد 
درآمدهاي پايدار ديگري جايگزين شود كه دچار كسري 
نشويم. بختيار قيمت ۶5 يورو نفت در بودجه سال آينده را 
منطقي دانست و افزود: نفت ۶5 يورويي با اين روند نوسان 
قيمت نفت ما را با كسري بودجه مواجه نمي كند و در كل 

اين نرخ در منطق بودجه درست است.

طلسم رشد هفتگي قيمت نفت 
شكسته شد

قيمت نفت با كاهش ريسك هاي ژئوپليتيكي، در 
معاملات روز جمعه بازار جهاني كاهش پيدا كرد 
اما نخستين رش��د هفتگي را در يك ماه گذشته 
به ثبت رس��اند. بهاي معاملات نفت برنت با ۸۴ 
س��نت معادل يك درصد كاه��ش، در ۸۰ دلار و 
5۸ سنت در هر بشكه بسته شد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با يك دلار و 5۶ 
سنت معادل دو درصد كاهش، در ۷5 دلار و 5۴ 
سنت در هر بشكه بسته ش��د. نخستين گروه از 
اسرا در نخس��تين روز آتش بس چهار روزه براي 
تبادل اس��را ميان رژيم صهيونيستي و مقاومت 
فلسطين، آزاد ش��دند. جان كيلداف، از شركاي 
شركت »اگين كپيتال« در نيويورك در اين باره 
گفت: اين رويداد، ريسك پريميوم را كاهش داد. 
هر دو شاخص در آس��تانه ديدار توليدكنندگان 
اوپك پلاس كه كاه��ش توليد به دليل افت اخير 
قيمت، در دستوركارش قرار دارد، نخستين رشد 
هفتگي خود در پنج هفته گذش��ته را رقم زدند. 
اوپك و متحدانش روز چهارش��نبه ب��ا اعلام به 
تعويق افتادن نشست وزيران اوپك پلاس به مدت 
چهار روز، بازار را غافلگير كردند. توليدكنندگان 
اين گروه ظاهرا س��رگرم مذاكره براي رس��يدن 
به توافق درباره س��طح توليدش��ان هستند. يك 
منبع آگاه در اوپك پلاس، چهارش��نبه گذشته 
با اشاره به مسائل پيرامون ساير توليدكنندگان 
اظهار كرده بود: الكس��اندر نواك، معاون نخست 
وزير روس��يه و ش��اهزاده عبدالعزيز بن سلمان، 
وزير انرژي عربس��تان سعودي، توافق كردند كه 
زمان برگزاري نشس��ت وزي��ران اوپك پلاس را 
از ۲۶ نوامب��ر )5 آذر(، به ۳۰ نوامب��ر )۹ آذر( به 

تعويق بيندازند. 
به گفته س��ه منبع آگاه، اوپك پلاس به توافق با 
توليدكنن��دگان آفريقايي اين گروه در خصوص 
سطح توليدشان در س��ال ۲۰۲۴، نزديك شده 

است. 
توني سايكامور، تحليلگر بازار شركت اي جي در 
استراليا، در يادداشتي نوش��ت: به نظر مي رسد 
محتمل تري��ن نتيجه اي��ن مذاك��رات، تمديد 
كاهش عرضه فعلي باشد. نفت برنت در واكنش 
به اين تاخي��ر غيرمنتظره در اواس��ط معاملات 
روز چهارش��نبه، حداكثر چهار درصد و شاخص 
نفت امريكا، پنج درصد ريزش كرد. كرگ ارلام، 
تحليلگر ارش��د بازار در ش��ركت OANDA در 
اين باره گف��ت: در حالي كه اصلا تعجب نخواهم 
كرد كه ش��اهد درز اطلاعاتي در آخر هفته باشم 
كه همچنان روي قيم��ت نفت در آغاز معاملات 
هفت��ه بعد تاثيرگ��ذار خواهد بود، نشس��ت روز 
پنجشنبه اوپك پلاس مي تواند تا حدودي خيال 
معامله گران را راحت كند. نقطه روشن براي بازار 
نفت، دورنماي اقتص��ادي كوتاه مدت چين بود. 
به گفته تينا تِنگ، تحليلگر بازار شركت »سي ام 
س��ي ماركت«، آمار اخير چين و كمك جديد به 
بخش املاك مقروض اين كشور، مي تواند براي 

بازار نفت در كوتاه مدت، مثبت باشد. 
با اين حال، رشد قيمت نفت ممكن است به دليل 
ذخاير بالاتر نفت در امريكا و حاشيه سود ضعيف 
پالايش كه تقاضا براي نفت از سوي پالايشگاه ها 
را كمت��ر خواهد كرد، محدود ش��ود تحليلگران 
گروه بانكي ANZ در يادداشتي نوشتند: عوامل 
بنيادين با رش��د ذخاير نفت امريكا، منفي شده 
است. با اين حال، دورنماي بلندمدت چين، تيره 

مانده است. 
تحليلگران مي گويند رش��د تقاضا براي نفت در 
نيمه اول س��ال ۲۰۲۴ به دليل بحران املاك كه 
تقاضا براي ديزل را متاثر خواهد كرد، حدود چهار 
درصد ضعيف مي شود. بر اساس گزارش رويترز، 
رشد توليد غيراوپك هم قوي خواهد ماند. شركت 
دولتي پتروبراس برزيل قصد دارد ۱۲۰ ميليارد 
دلار ظرف پنج س��ال آينده سرمايه گذاري كرده 
و تولي��د نفت را از ۲.۸ ميليون بش��كه در روز در 
سال ۲۰۲۴، به ۳.۲ ميليون بشكه در روز تا سال 

۲۰۲۸ افزايش دهد.

ادامه از صفحه اول

افزايش دامنه شمول مالياتي به 
طبقات كم درآمد 

۶( راه��كار معقول در ش��رايط رك��ود تورمي آن 
اس��ت كه دولت به جاي اس��تقراض از سيس��تم 
بانكي و فشار بيشتر بر توليد كه در بودجه ۱۴۰۳ 
بر آن پافش��اري كرده، خودش بودجه نفت را در 
كوتاه مدت استفاده كند تا بانك ها بتوانند به فعالان 
اقتصادي بخش خصوصي وام و تسهيلات مورد نياز 
را اعطا كنند. از س��وي ديگر مجلس هم مي تواند 
وارد ميدان شده، صندوق توسعه ملي را وادار كند 
تا تسهيلات لازم بخش خصوصي و توليد را تامين 
كند.با اعمال سياس��ت تزريق س��رمايه به توليد 
بخشي از فشار فعلي به اقتصاد و معيشت ايرانيان 

كاهش پيدا مي كند.



همچنان شاهد خروج نقدينگي از بازار سرمايه هستيم 
و اين خروج نقدينگي نه تنها از صنايع بلكه از صندوق ها 
نيز انجام مي شود كه اگر اين شرايط ادامه پيدا كند ريزش 
بورس عميق تر خواهد شد. با وجود اين شرايط شاخص 
بازدهي مثبتي دارد و قيمت سهام بازار نيز ارزنده است 
اما به علت تصميمات ايجاد شده شاهد خروج نقدينگي 

از بازار هستيم.
بورس تهران با مشكلات زيادي دست و پنجه نرم مي كند 
كه شامل سياست هاي انبساطي و انقباضي پولي، ميزان 
و نحوه عرضه  اوراق مشاركت در بازار، چندنرخي كردن يا 
سركوب نرخ ارز، قيمت نفت، پذيره نويسي، عرضه اوليه 
در شرايط فعلي و از همه مهم تر بودجه مي شود كه تعادل 
بازار را دوباره بر هم ريخته اس��ت. البته نكته قابل توجه 
اينجاست كه بورس سه سال است تعادل ندارد و هر خبر 

منفي يا مثبت مي تواند شرايط را تغيير دهد.

    نفت صعودي شد
قيم��ت نفت با كاه��ش ريس��ك هاي ژئوپليتيكي، در 
معام��لات روز جمعه بازار جهاني كاه��ش پيدا كرد اما 
نخستين رشد هفتگي را در يك ماه گذشته به ثبت رساند. 
بهاي معاملات نفت برنت با ۸۴ سنت معادل يك درصد 
كاهش، در ۸۰ دلار و ۵۸ س��نت در هر بشكه بسته شد. 
بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت امريكا با يك 
دلار و ۵۶ س��نت معادل دو درصد كاهش، در ۷۵ دلار و 

۵۴ سنت در هر بشكه بسته شد.
نخس��تين گروه از اسرا در نخستين روز آتش بس چهار 
روزه براي تبادل اسرا ميان رژيم صهيونيستي و مقاومت 
فلسطين، آزاد ش��دند. جان كيلداف، از شركاي شركت 
»اگين كپيت��ال« در نيويورك در اين ب��اره گفت: اين 
رويداد، ريس��ك پريميوم را كاهش داد. هر دو شاخص 
در آستانه ديدار توليدكنندگان اوپك پلاس كه كاهش 
توليد به دليل افت اخير قيمت، در دس��توركارش قرار 
دارد، نخستين رشد هفتگي خود در پنج هفته گذشته 

را رقم زدند.
ب��ه گفته س��ه منب��ع آگاه، اوپك پ��لاس ب��ه توافق با 
توليدكنندگان آفريقايي اين گروه در خصوص س��طح 
توليدشان در س��ال ۲۰۲۴، نزديك ش��ده است. توني 
سايكامور، تحليلگر بازار شركت اي جي در استراليا، در 
يادداشتي نوشت: به نظر مي رسد محتمل ترين نتيجه اين 

مذاكرات، تمديد كاهش عرضه فعلي باشد.
 OANDA كرگ ارلام، تحليلگر ارشد بازار در شركت
در اين باره گفت: در حالي كه اصلا تعجب نخواهم كرد 
كه شاهد درز اطلاعاتي در آخر هفته باشم كه همچنان 
روي قيمت نف��ت در آغاز معاملات هفته بعد تاثيرگذار 
خواهد بود، نشست روز پنجشنبه اوپك پلاس مي تواند تا 

حدودي خيال معامله گران را راحت كند.
نقطه روشن براي بازار نفت، دورنماي اقتصادي كوتاه مدت 
چي��ن بود. به گفته تين��ا تِنگ، تحليلگر بازار ش��ركت 
»سي ام س��ي ماركت«، آمار اخير چين و كمك جديد 
به بخش املاك مقروض اين كشور، مي تواند براي بازار 
نفت در كوتاه مدت، مثبت باشد. با اين حال، رشد قيمت 
نفت ممكن است به دليل ذخاير بالاتر نفت در امريكا و 
حاشيه سود ضعيف پالايش كه تقاضا براي نفت از سوي 

پالايشگاه ها را كمتر خواهد كرد، محدود شود.
تحليلگران گروه بانكي ANZ در يادداش��تي نوشتند: 
عوامل بنيادين با رشد ذخاير نفت امريكا، منفي شده است. 
با اين حال، دورنماي بلندمدت چين، تيره مانده است. 
تحليلگران مي گويند رشد تقاضا براي نفت در نيمه اول 
سال ۲۰۲۴ به دليل بحران املاك كه تقاضا براي ديزل 

را متاثر خواهد كرد، حدود چهار درصد ضعيف مي شود.
بر اساس گزارش رويترز، رشد توليد غيراوپك هم قوي 
خواهد ماند. شركت دولتي پتروبراس برزيل قصد دارد 
۱۲۰ ميليارد دلار ظرف پنج سال آينده سرمايه گذاري 
كرده و توليد نفت را از ۲.۸ ميليون بشكه در روز در سال 
۲۰۲۴، ب��ه ۳.۲ ميليون بش��كه در روز تا س��ال ۲۰۲۸ 

افزايش دهد.

    پايان پاييز خوش مي شود؟
مطابق با داده هاي س��ايرين و گفته ها و احتمالاتي كه 
وجود دارد، به نظر مي رسد ادامه پاييز در آذرماه هم مثل 
ماه هاي ديگر باشد. يك بخش��نامه اي قرار است از يكم 
آذرماه اجرايي شود كه مطابق آن سقف واريزي ها برداشته 
مي شود، اما موردي كه بايد براي بخشنامه دقت كرد اين 
است كه وقتي سقف برداشته مي شود شخص مي تواند 
فقط با حس��ابي كه به نام خودش مي باشد واريزي ها را 
انجام دهد و س��قف ۱۰۰ ميليون را ندارد و مي تواند هر 
مقدار مبلغي كه موردنظرش اس��ت را واريز كند كه اين 
موضوع از يك لحاظ مي تواند باعث ش��ود پول هايي كه 
مي خواهند جذب بازار ش��وند سرعت بيشتري به خود 
بگيرند؛ چيزي كه ش��ايد در برخ��ي از بازار ها امكانش 
س��خت تر و يك س��ري از محدوديت ها براي آن وجود 
دارد. در نتيجه، برداشتن س��قف واريزي ها مي تواند دو 
جهت داشته باشد؛ يا خيلي از افراد مي توانند پول را وارد 
بازار سهام كنند يا اگر سياست هنوز حالت قبلي خودش 
را داشته باشد باعث مي شود اين سقف برداشت بيشتر 
به سمت درآمد هاي ثابت و ابزار هايي مثل صندوق هاي 
درآمد ثابت جذب شود تا اينكه به طرف سهم هاي بازار 
برود. مورد ديگري كه مي تواند هيجانات مثبت و منفي 
براي بازار س��رمايه به همراه داشته باشد لايحه بودجه 
است كه رفته رفته درحال كليد خوردن است؛ تا اينكه 
تا پايان سال، اين لايحه  تصويب شود. البته در اين ميان، 
پيش نويس هايي كه ارايه داده مي شوند نيز، مي توانند 
باعث ايجاد هيجاناتي در بازار سرمايه شوند و تغييراتي 

را به دنبال داش��ته باشند. بنابراين، اگر اين هيجانات به 
سمتي باشند كه نشان دهند بازار سرمايه براي بودجه 
سال جديد در كانون توجه قرار دارد، اين موضوع مي تواند 
واكنشي را براي بازار سرمايه به همراه داشته باشد. البته 
بايد ديد كه خلاف اين موض��وع در بحث بودجه وجود 
نداشته باش��د. از اين رو، در حال حاضر، نكات موردنظر 
بازار موارد ذكر شده اي هستند كه براي آن بسيار اهميت 
دارند. البته اگر اتفاق خاصي رخ ندهد و در بحث بودجه، 
حركت پيش نويس��ي متن خاصي نداش��ته باشيم كه 
بخواهد بازار را سركوب كند كه همه اينها مي توانند براي 
بازار سرمايه جذابيت ايجاد كنند و باعث شوند آذر بهتر از 

دو ماه ابتدايي پاييز؛ يعني مهر و آبان ماه باشد.

    بازار از دريچه معاملات
شاخص كل بورس تهران در اولين روز كاري هفته نوساني 
بود با روند مثبت كار خود را آغاز كرد اما در نهايت با روند 
منفي به كار خود پايان داد. شاخص كل بورس در روزي 
كه گذشت يعني شنبه ۴ آذر ماه با كاهش دو هزار و ۳۱۴ 
هزار واحدي معادل ۰.۱۱ درصدي به محدوده دو ميليون 
و ۲۰ هزار واحدي رسيد. همچنين شاخص هم وزن نيز 
كاهش ۰.۰۷ درصدي معادل ۴9۳ واحدي داش��ت تا 
به تراز ۷۰۵ هزار واحدي برس��د. در سوي ديگر بازار نيز 
فرابورس تنها 9 واحد كاهش داش��ت و در محدوده ۲۵ 

هزار و ۱۰۳ واحدي ايستاد.
روز شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار 
براي چهارمين روز مثبت شد و ۴۳ ميليارد تومان پول 
حقيقي به بازار س��هام وارد شد. نماد هاي وب بيشترين 
ورود پول حقيقي را داش��ت ك��ه ارزش آن ۲۳ ميليارد 
تومان بود. پس از هاي وب، نمادهاي بورس، كترام، مبين 
و وپترو بيشترين ورود پول حقيقي را داشتند. در سوي 
ديگر، بيشترين خروج پول حقيقي به نمادهاي فملي، 

وبملت، نوري، خودرو و وشهر تعلق داشت.
در اين فولاد، شستا، شتران نمادهاي قرمزپوش بورس 
بودند كه بيش��ترين اثر را در افت ش��اخص كل بورس 

داشتند. در مقابل اخابر، نوري و وغدير از نمادهاي سبز 
بودند كه اثر مثبت بر شاخص داشتند. در فرابورس نيز 
نمادهاي وس��پهر، آريا و فرابورس بيشترين اثر كاهنده 
را بر شاخص داش��تند و نمادهاي فصبا، بپيوند و ماديرا 
بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص كل فرابورس داشتند. 
در بين نمادهاي پرتراكنش بورس نماد ثامان بيشترين 
تراكنش را داشت و كترام و هاي وب در رتبه هاي بعدي 
قرار گرفتند. در فرابورس نيز فصب��ا، كروميت و بمولد 

بيشترين تراكنش را داشتند.
در روزي كه گذشت ارزش معاملات كل بازار سهام به ۱۰ 
هزار و ۸۴۷ ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در بازار ثانوي��ه هزار و ۸۱۱ ميليارد تومان بود كه 
۱۷ درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز شامل 
مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با افزايش ۲ درصدي 
به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۴ هزار و ۱۱۰ ميليارد 
تومان رس��يد. در معاملات نماد كگل بيشترين ارزش 
معاملات بازار س��هام را به خود اختصاص داد كه ارزش 

معاملات آن ۲۲۷ ميليارد تومان بود. 
پس از كگل، شتران بيشترين ارزش معاملات را داشت 
و كترام رتبه سوم بيش��ترين ارزش معاملات را به خود 
اختصاص داد و پ��س از آن، دو نماد فملي و هاي وب در 
رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند. در 
حجم معاملات نيز سهام هاي وب با تعداد ۳۴۷ ميليون 
و ۵۳۷ هزار و ۶۲۸ سهم در صدر قرار گرفته است. شستا 
در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و 
رتبه سوم به خساپا تعلق داشت. دو نماد كرمان و خودرو 
نيز در رتبه هاي بعدي بيش��ترين حجم معاملات بازار 

قرار داشتند.
در معاملات شنبه، ۵۸ نماد صف خريد داشتند و ۵۶ نماد 
با ص��ف  فروش مواجه بودند. مجم��وع ارزش صف هاي 
خريد با افت ۲۴ درصدي نسبت به روز كاري قبل به ۱۶۷ 
ميليارد توم��ان كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي 
فروش ني��ز با افزايش ۳ درصدي به ۳۰۱ ميليارد تومان 

رسيد.
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امكان جديد براي
وراث متوفيان سهام عدالت

محمود حسنلو، معاون فناوري و توسعه نوآوري شركت 
سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه گفت: 
بنا بر اظهارات برخي از هموطنان مبني بر عدم اطلاع 
از دارايي س��هام عدالت متوفي و درخواست هاي مكرر 
مطرح شده براي دريافت گزارشي از وجود/ عدم وجود 
سهام عدالت براي آنها، شركت سپرده گذاري مركزي 
امكان استعلام وضعيت سهام عدالت براي متوفيان را 
از طريق درگاه يكپارچه ذينفعان بازار سرمايه به آدرس 

https: //ddn.csdiran.ir فراهم آورده است.
وي افزود: اشخاص س��جامي مي توانند بعد از ورود به 
درگاه فوق از طريق گزينه امور سهام عدالت متوفي و با 
ورود كد ملي و تاريخ تولد متوفي، اقدام به استعلام دارايي 
سهام عدالت متوفي كنند. حسنلو اظهار داشت: در اين 
بخش علاوه بر اطلاعات كلي متوفي، پورتفو سهام عدالت 
و اطلاعات كلي راجع به ساير دارايي هاي متوفي در بازار 
سرمايه دريافت كنند. وي ادامه داد: از تمام هموطناني 
كه از زمان ثبت نام سهام عدالت يعني از سال ۸۳ به بعد 
فردي را از دست داده اند، درخواست مي كنيم با مراجعه 
به اين درگاه اقدام به اس��تعلام ك��رده و در صورتي كه 
متوفي آنها داراي سهام عدالت بود با توجه به زمانبندي 
اعلام شده توسط شركت سپرده گذاري مركزي به مراكز 
همكار اين شركت در اين طرح مراجعه و اقدام به تقسيم 
دارايي متوفي كنند. حسنلو خاطرنشان كرد: شركت 
سپرده گذاري مركزي با همكاري بيش از ۶ هزار شعبه در 
سراسر كشور شامل شعب كارگزاري هاي بورسي و شعب 
بانك هاي »ملت، پارسيان، ملي و تجارت« در سراسر 
كش��ور به صورت رايگان خدمت تقسيم قهري سهام 
عدالت را به مردم كشور ارايه مي كنند. وي اظهار داشت: 
مراكز فوق به صورت برخط به سامانه هاي اين شركت 
متصل هستند و در صورت تاييد پرونده، حداكثر بعد از 
يك روز كاري تقسيم دارايي انجام شده و در پورتفوي 
وراث ثبت مي شود. معاون شركت سپرده گذاري مركزي 
در پايان گفت: هر يك از ورثه مي توانند با مراجعه به درگاه 
يكپارچه ذينفعان بازار سرمايه از آخرين وضعيت پرونده 

خود اطلاع يابند.

ايجاد مركز مالي بورس تهران 
در كرمانشاه

محمود گودرزي، مديرعامل ش��ركت ب��ورس تهران 
از تاس��يس مركز مالي بورس تهران در كرمانش��اه با 
همكاري مسوولان اس��تان خبر داد و گفت: كرمانشاه 
به بازار سرمايه و مركز كسب و كار تبديل مي شود. وي 
اظهار كرد: با برنامه ريزي هاي صورت گرفته در تلاش 
هستيم كه كرمانشاه در زمينه گسترش بورس و تامين 
مالي از طريق بازار س��رمايه به الگوي كشوري تبديل 
شود و در همين راستا كرمانشاه به بازار سرمايه و توسعه 
كسب و كار تبديل مي شود. گودرزي بيان كرد: ايده ها و 
راهكارهايي داريم كه مركز مالي بورس تهران در استان 
كرمانشاه داير شود و به همين منظور فرهنگ سازي براي 
ارتقاي سواد مالي در استان مهم است. استاندار كرمانشاه 
هم در اين ديدار با استقبال از رونق و رشد مراكز بورس در 
استان و زمينه سازي براي ورود شركت ها به بازار سرمايه، 
گفت: ما در كرمانش��اه به دنبال تقويت س��اختارهاي 
اقتص��ادي و رونق اقتصادي به منظ��ور افزايش ثروت 
آفريني و رشد اشتغال هستيم. محمدطيب صحرايي بر 
ارايه آموزش هاي روند برنامه هاي بورس در استان براي 
نوجوانان و جوان��ان تاكيد كرد. وي تصريح كرد: مراكز 
مالي بورس ظرفيت مناس��بي براي رونق اقتصادي و 
تقويت بنيه اقتصادي استان خواهد بود كه ما از هرگونه 

برنامه مراكز بورس در كرمانشاه استقبال مي كنيم.

بورس چين
براي سال سوم هم زيان ده شد

تيتر كوتاه| بازار سهام يكي از مهم ترين بازارهاي مالي 
در اقتصاد كشورهاست كه در آن سهام شركت ها معامله 
مي شود، بازار سهام اجازه مي دهد تا شركت ها از طريق 
فروش سهام، س��رمايه گذاري مورد نياز خود را جذب 
كنند. شاخص معيار CSI ۳۰۰ كه عملكرد ۳۰۰سهام 
برتر بورس شانگهاي و شنزن را رصد مي كند، هفته قبل 
بدترين عملكرد خود در حدود يك ماه گذشته را به ثبت 
رساند. براس��اس گزارش تحليلي بلومبرگ، با توجه 
به ديدار مهم شي جين پينگ و رييس جمهور امريكا 
جو بايدن، اين هفته از نگاه س��رمايه گذاران در چين 
مقطعي كليدي محسوب مي ش��د، اما باوجود توافق 
طرفين در مورد مسائلي همچون بازسازي ارتباطات 
نظامي سطح بالا و گش��ايش باب گفت وگو در حوزه 
هوش مصنوعي، چنين تحولي از نظ��ر معامله گران، 
دستاورد بزرگي تلقي نشد. بازيگران بورس چين درواقع 
انتظار پيشرفت بيش��تري در زمينه مسائل مهم تري 
مانند محدوديت هاي امريكا بر صادرات ريزتراش��ه و 
 ۳۰۰ CSI موضوع تعرفه ها داشتند. ش��اخص معيار
كه عملكرد ۳۰۰سهام برتر بورس شانگهاي و شنزن 
را رصد مي كند، هفته قب��ل بدترين عملكرد خود در 
حدود يك ماه گذش��ته را به ثبت رساند. در اين هفته 
صندوق هاي سرمايه گذاري خارجي نيز به عرضه سهام 
شركت هاي چيني روي آورده و روند خروج پول از بازار 
سهام اين كشور را تشديد كردند. انتظار مي رود كه بازار 
سهام چين در اتفاقي بي سابقه، به سمت ثبت سومين 
س��ال متوالي زياندهي حركت كند.سقوط روز جمعه 
سهام گروه علي بابا، فشار ناشي از نبرد بين امريكا و چين 
در حوزه فناوري بر بازار سهام را نيز بيش از پيش نمايان 
كرد. براساس داده هاي منتشرشده در روز پنج شنبه، 
قيمت خانه در ماه اكتبر شاهد بيشترين افت در هشت 
سال گذشته بوده اس��ت. اين امر تشديد ركود صنعت 
ساختمان در چين را تاييد كرده و كندي رشد اقتصادي 
اين كشور را يادآوري مي كند. نماگر اصلي بازار سهام 
چين با ثبت افت هشت درصدي از ابتداي سال، يكي از 
بدترين عملكردها را درميان شاخص هاي مطرح سهام 

در جهان به خود اختصاص داده است.

الزام ۳۰ شركت منتخب 
براي برگزاري كنفرانس

محمد خليل زاده، كارشناس مسوول اداره نظارت بر 
ناشران گروه معدني و صنعتي سازمان بورس و اوراق 
بهادار گفت: بحث برگزاري كنفرانس پرسش و پاسخ 
سهامداران و مديران در سازمان بورس و اوراق بهادار 
كه در س��ال هاي اخي��ر مطرح ب��ود و در كميته هاي 
مختلف مورد بررس��ي قرار گرفت، در ۲۸ آبان ۱۴۰۲ 
در اطلاعيه اي به ۳۰ شركت منتخب بازار سرمايه بر 
ضرورت برگزاري كنفرانس پس از انتشار صورت هاي 
مالي مياندوره اي ۶ ماهه تاكيد شد. او با تاكيد براينكه 
برگزاري كنفرانس پرس��ش و پاس��خ س��هامداران و 
مديران در راس��تاي رعايت اصول حاكميت شركتي 
اس��ت، گفت: با رويه  فعلي برگزاري مجامع عمومي 
ش��ركت ها، انتظار س��هامداران براي طرح سوالات، 
ابهام��ات و انتق��ادات بر عملكرد مديران ش��ركت ها 
زمان بر شده اس��ت كه با برگزاري كنفرانس، دغدغه 
سهامداران در اين خصوص رفع خواهد شد. كارشناس 
مسوول اداره نظارت بر ناشران گروه معدني و صنعتي 
سازمان بورس و اوراق بهادار تصريح كرد: برگزاري اين 
كنفرانس با هدف ايفاي بهتر وظيفه مباشرت مديريت 
و بهبود نظام پاسخگويي است چرا كه دراين صورت 
به ارتباط دو طرفه و چهره به چهره بين سهامداران با 
ناشران منجر خواهد ش��د. خليل زاده در ادامه گفت: 
برگزاري كنفرانس پرس��ش و پاس��خ س��هامداران و 
مديران، عدم تقارن اطلاعاتي بين سهامداران و مديران 
را تقليل خواهد داد و ارتباط كلامي موجب درك بهتر 

سهامداران از مواضع مديران مي شود.
او در خصوص اعلام زمان برگزاري كنفرانس پرسش 
و پاسخ س��هامداران و مديران توسط ناشران، تصريح 
كرد: مطاب��ق اعلام اطلاعيه قرار اس��ت ش��ركت ها 
حداكثر ظرف يك هفته پس از انتشار صورت هاي مالي 
حسابرسي شده ش��ش ماهه خود كنفرانس را برگزار 
كنند، در همين راستا ناشر مي بايست حداقل دو روز 
پيش از برگزاري كنفرانس اطلاعات مربوط به زمان 
و آدرس س��ايت را در سامانه كدال اطلاع رساني كند. 
كارشناس مسوول اداره نظارت بر ناشران گروه معدني 
و صنعتي س��ازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص 
زيرساخت هاي الكترونيكي برگزاري كنفرانس پرسش 
و پاسخ سهامداران و مديران توس��ط ناشران، اظهار 
كرد: در اطلاعيه اي كه به ۳۰ ناشر بورسي ارسال شد 
نسبت به فراهم سازي بس��ترهاي مناسب براي ارايه 
خدمات الكترونيكي مناس��ب نكات لازم بيان شده 
است. خليل زاده در ادامه با بيان اينكه در اين كنفرانس 
حضور مديرعامل و حداقل يكي از اعضاي هيات مديره 
به منظور پاسخگويي به سوالات الزامي است، گفت: 
همچنين خلاصه موضوعات مطرح ش��ده سوالات و 
پاسخ ها مي بايست به منظور ارتقاي سطح شفافيت 
حداكثر ظرف م��دت دو روز كاري پ��س از برگزاري 
كنفرانس در سامانه كدال درج شود. كارشناس مسوول 
اداره نظارت بر ناشران گروه معدني و صنعتي سازمان 
ب��ورس و اوراق به��ادار در خصوص نظارت س��ازمان 
بورس بر روند برگزاري كنفرانس پرس��ش و پاس��خ 
سهامداران و مديران توسط ناشران، گفت: به منظور 
نظارت بر حس��ن اجراي كنفرانس، نماينده معاونت 
ناشران شركت بورس تهران و فرابورس در كنفرانس 
شركت خواهند كرد. خليل زاده در پايان درباره اسامي 
۳۰ ناش��ري كه اطلاعيه برگزاري كنفرانس پرسش 
و پاسخ س��هامداران و مديران را دريافت كردند، بيان 
ك��رد: در اين رابط��ه مي توان به ش��ركت هايي چون 
ف��ولاد مباركه اصفهان، ملي صناي��ع مس ايران، گل 
گهر، پالايش نفت اصفهان، سر. توسعه معادن و صنايع 
معدني خاورميانه، چادرملو، بانك ملت، پالايش نفت 
بندرعباس، پتروش��يمي نوري، پتروشيمي مارون، 
پالايش نفت تهران، پتروشيمي پارس، بانك پاسارگاد، 
پتروشيمي بوعلي سينا، ايران خودرو، پتروشيمي جم، 
فولاد خوزستان، مخابرات ايران، بانك تجارت، مبين 
انرژي خليج فارس، س��ايپا، سر. مالي سپهر صادرات، 
جهان فولاد سيرجان، پتروش��يمي تندگويان، پلي 
پروپيلن جم، فجر ان��رژي خليج فارس، فولاد آلياژي 
ايران، فروشگاه هاي افق كوروش، صنايع پتروشيمي 

كرمانشاه و پتروشيمي زاگرس اشاره كرد.

اصلاح اساسنامه 
واريز سود تقسيمي مجامع

س��عيد واش��قاني فراهاني، رييس اداره نظارت بر 
ناشران گروه مالي و خدماتي سازمان بورس و اوراق 
بهادار در رابطه با جزييات تغيير اساسنامه شركت ها 
براي پرداخت س��ود مجامع، اظهار كرد: در لايحه 
قانوني اصلاح قسمتي از قانون تجارت مصوب سال 
۱۳۴۷ به شركت ها در راستاي واريز سود تقسيمي 
مجامع ۸ ماه فرصت داده شده است، در همين راستا 
هيات مديره سازمان بورس و اوراق بهادار به منظور 
حفظ حقوق سهامداران با اصلاح اساسنامه ناشران و 
كاهش زمان واريز سود تقسيمي در مجامع از هشت 
ماه به چهارماه موافقت كرد. او افزود: بر اساس مصوبه 
۱۰بهمن ۱۴۰۱ هيات مديره سازمان بورس و اوراق 
بهادار مقرر ش��د پرداخت كامل سود به صاحبان 
سهام حداكثر ظرف چهار ماه پس از تصميم مجمع 
عمومي راجع به تقسيم سود انجام شود. رييس اداره 
نظارت بر ناشران گروه مالي و خدماتي سازمان بورس 
تصريح كرد: مطابق ابلاغي��ه ۲9 فروردين ۱۴۰۲ 
مديريت نظارت بر ناشران س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار، تمامي ناشران تحت نظارت سازمان به جز 
گروهاي )بانك ها، بيمه ها و ليزينگ ها( مكلف شدند 
مطابق مصوبه مذكور نس��بت به اصلاح اساسنامه 
خود اقدام كنند. واشقاني فراهاني در خصوص دليل 
تعويق اصلاح اساسنامه بانك ها، بيمه ها و ليزينگ ها 
گفت: اصلاح اساسنامه س��ه گروه مذكور نيازمند 
تصويب موضوع توس��ط نهاده��اي ناظر مرتبط با 
شركت هاي مذكور همچون بانك مركزي و بيمه 

مركزي است.

»تعادل«گزارشميدهد

به  بورس خوش بين باشيم؟

شرايط بانك هاي بورسي چگونه است؟
هر روز شاهد انتش��ار صورت مالي هاي جديد در سامانه 
كدال هستيم كه اين صورت مالي ها نشان دهنده وضعيت 
ش��ركت هاي بورسي اس��ت. در اين گزارش صورت مالي 
دو ش��ركت بانك كارآفرين، بانك سينا مورد بررسي قرار 
گرفته اس��ت. در روز هايي كه خبرهاي منفي مهمي در 
خصوص جريمه ۲۶ هزار ميليارد توماني بانك هاي متخلف 
در حوزه اعطاي تسهيلات مسكن كشور منتشر مي شود؛ 
تراز عملياتي بانك هاي بورسي در مهر ماه، عيار عملياتي 
اين مجموعه ها را مشخص كرد. خبري كه البته با تاييد و 
تكذيب هاي متنوعي روبرو بوده است. بانك كارآفرين در 
كنار بانك هايي از جمله بانك اقتصاد نوين از جمله بانك هاي 
بورسي بود كه در مهر امسال نه تنها تراز عملياتي مثبتي 
به همراه داشت؛ بلكه رشد قابل توجهي به نسبت عملكرد 
خود در ماه مشابه سال قبل داشت.سهام بانك كار آفرين در 
بازار تابلوي فرعي بازار اول بورس تهران با نماد وكار شناخته 
مي ش��ود. ارزش بازاري سهام اين بانك در حال حاضر ۱۰ 
هزار و ۵۶ ميليارد تومان است و حدود ۲۵ درصد از سهام اين 
بانك در بازار سهام شناور است. شركت گروه سرمايه گذاري 
تدبير، شركت گروه مالي صباتأمين و شركت بيمه كارآفرين 

از بزرگ ترين سهامداران اين بانك به شمار مي روند.

    بهبود 8۳ درصدي تراز عملياتي 
بانك كار آفرين

بانك كارآفرين در سال ۱۴۰۰ توانست تراز عملياتي هزار و 
۵۸۰ ميليارد توماني به ثبت برساند كه متوسط تراز عملياتي 
ماهانه اين بانك را به سطح ۱۳۲ ميليارد تومان رساند. در 
سال ۱۴۰۱ مجموع تراز عملياتي وكار با ۸۵ درصد رشد به 
س��طح ۲ هزار و 9۳۱ ميليارد توماني رسيد و متوسط تراز 
عملياتي ماهانه اين بانك ت��ا ۲۴۴ ميليارد تومان افزايش 
يافت. سال ۱۴۰۲ با شرايط خاصي براي وكار آغاز شد و اين 
مجموعه توانست عملكردي غير قابل پيش بيني در فروردين 
ماه به ثبت برساند و تراز عملياتي بالايي به نسبت ماه مشابه 
در س��ال قبل به دس��ت آورد؛ در حالي ك��ه تراز عملياتي 

فروردين سال قبل اين بانك نزديك به د۱۰ ميليارد تومان 
بوده اس��ت. تراز عملياتي هفت ماهه ابتدايي سال ۱۴۰۰ 
وكار ۶۶۳ ميليارد تومان بود كه در سال ۱۴۰۱ با رشد ۱۳9 
درصدي به هزار و ۵۸۲ ميليارد تومان رسيد. در هفت ماهه 
سال جاري تراز عملياتي وكار ۸۳ درصد به نسبت هفت ماهه 
ابتدايي سال قبل افزايش يافت و به ۲ هزار و 9۰۱ ميليارد 
تومان رسيد. بانك كارآفرين در تير ماه امسال تراز عملياتي 
۵۰9 ميليارد توماني داشته است كه ۷۱ درصد به نسبت تراز 
۲9۸ ميليارد توماني تير ماه سال قبل افزايش داشته است. 
عملكرد وكار در ارديبهشت امسال ۱۱۲ درصد نيز به نسبت 
ارديبهشت سال گذشته رشد كرده است. بانك كارآفرين در 
تابستان امسال موفق به كسب خالص درآمد عملياتي هزار 
و ۴۷۱ ميليارد توماني شد. درآمدزايي تابستان امسال بانك 
كارآفرين ۷۶ درصد بيشتر از درآمد ۵۷۳ ميليارد توماني 
تابستان سال قبل بود. بالاترين ميزان درآمدزايي فصلي 
بانك كارآفرين قبل از تابستان امسال به زمستان ۱۴۰۱ با 

هزار و ۱۲۰ ميليارد تومان تعلق داشت. سود خالص وكار در 
سه ماهه دوم سال جاري به ۶۳۸ ميليارد تومان رسيد كه 
۷۱ درصد بيشتر از سود خالص ۳۷۳ ميليارد توماني تابستان 
۱۴۰۱ بود. بانك كارآفرين بالاترين سود خالص فصلي خود 
را قبل از اين تابستان در تابس��تان ۱۴۰۰ با ۴9۰ ميليارد 

تومان به ثبت رسانده است.

    تحليل بنيادي سهام وسينا
سهام بانك سينا در بازار تابلوي فرعي بازار اول بورس تهران با 
نماد وسينا در كنار نماد وكار شناخته مي شود. ارزش بازاري 
سهام اين بانك در حال حاضر 9 هزار و ۱9۷ ميليارد تومان 
است و حدود ۲۵ درصد از سهام اين بانك در بازار سهام شناور 
است. بنياد مستضعفان انقلاب اسلامي، نهاد صندوق توسعه 
ملي و شركت گروه توسعه مالي مهرآيندگان از بزرگ ترين 
سهامداران اين بانك به شمار مي روند. بانك سينا در سال 
۱۴۰۰ توانست تراز عملياتي ۲ هزار و ۱۵۳۶ ميليارد توماني 

به ثبت برساند كه متوسط تراز عملياتي ماهانه اين بانك را 
به سطح ۱۷9 ميليارد تومان رساند. در سال ۱۴۰۱ مجموع 
تراز عملياتي وسينا با ۷۰ درصد رشد به سطح ۳ هزار و ۶۵۸ 
ميليارد توماني رسيد و متوسط تراز عملياتي ماهانه اين بانك 
تا ۳۰۵ ميليارد تومان افزايش يافت. سال ۱۴۰۲ با شرايط 
خاصي براي وسينا آغاز شد و اين مجموعه توانست عملكردي 
مناسب در فروردين ماه به ثبت برساند و تراز عملياتي بالايي 
به نسبت ماه مشابه در سال قبل به دست آورد؛ در حالي كه 
تراز عملياتي فروردين سال قبل اين بانك نزديك به ۲۰۱ 
ميليارد تومان بوده است. تراز عملياتي هفت ماهه ابتدايي 
سال ۱۴۰۰ وسينا هزار و ۶۸ ميليارد تومان بود كه در سال 
۱۴۰۱ با رش��د ۶۰ درصدي به هزار و ۷۰۷ ميليارد تومان 
رسيد. در هفت ماهه س��ال جاري تراز عملياتي وسينا ۸۷ 
درصد به نسبت هفت ماهه ابتدايي سال قبل افزايش يافت و 
به ۳ هزار و ۱9۶ ميليارد تومان رسيد. بانك سينا در مهر ماه 
امسال تراز عملياتي ۶۳9 ميليارد توماني داشته است كه ۴۶ 
درصد به نسبت تراز ۴۳۷ ميليارد توماني شهريور ماه سال 
قبل افزايش داشته است. عملكرد وسينا در مهر ماه امسال 
۳۷۴ درصد نيز به نسبت مهر سال گذشته رشد كرده است.

    افزايش 12۰ درصدي سود خالص 
بانك سينا در تابستان

بانك سينا در تابستان امسال موفق به كسب خالص درآمد 
عملياتي ه��زار و ۴۱۲ ميليارد توماني ش��د. درآمدزايي 
تابستان امسال بانك سينا ۶۳ درصد بيشتر از درآمد ۸۶۵ 
ميليارد توماني تابس��تان س��ال قبل بود. بالاترين ميزان 
درآمدزايي فصلي بانك س��ينا قبل از تابستان امسال به 
زمستان ۱۴۰۱ با هزار و ۲9۷ ميليارد تومان تعلق داشت. 
سود خالص وسينا در س��ه ماهه دوم سال جاري به ۴۸۰ 
ميليارد تومان رسيد كه ۱۲۰ درصد بيشتر از سود خالص 
۲۱۸ ميليارد توماني تابس��تان ۱۴۰۱ بود. بانك س��ينا 
بالاترين سود خالص فصلي خود را قبل از اين تابستان در 
زمستان ۱۴۰۱ با ۵۵۲ ميليارد تومان به ثبت رسانده است.



گروه راه و شهرسازي|
س��رانجام دول��ت س��يزدهم موفق به جلب مش��اركت 
شركت هاي چيني در يكي از پروژه هاي عمراني كشور شد. 
به اين ترتيب، ديروز طرح توسعه فاز 2 شهر فرودگاهي امام 
خميني)ره( آغاز شد. پروژه اي كه بر اساس برنامه ريزي ها 
مس��وولان دولتي 2.5 تا 3 ميليارد دلار هزينه دارد و قرار 
است طي 5 س��ال تكميل ش��ود. پيش بيني مي شود با 
اجراي اين طرح توس��عه اي، ظرفيت جابه جايي مسافر 
در اين فرودگاه بين المللي به مي��زان 35 ميليون نفر در 
سال افزايش يابد.  به گزارش »تعادل«، اجراي اين طرح 
توسعه اي فرودگاهي در شرايطي آغاز شده است كه از نظر 
كارشناسان صنعت هوايي، مهم ترين و اولويت دارترين 
مساله صنعت هوايي كشور هم اينك، فرسودگي و كمبود 
شديد ناوگان هوايي است. بر اساس برآوردهاي مسوولان 
دول��ت يازدهم و دوازدهم، كش��وري با پهن��اوري ايران 
نيازمند دستكم 550 فروند هواپيما است. اين رقم از سوي 
مسوولان دولت سيزدهم نيز تاييد شده است. اين در حالي 
اس��ت كه هم اينك از حدود 300 فروند ناوگان موجود، 
كمتر از 150 فروند عملياتي -  بر اس��اس اعلام رس��مي 
مس��وولان هوايي كشور- اس��ت و ارايه خدمت مي كند. 
فرس��ودگي ناوگان و كمبود ش��ديد هواپيما در خطوط 
هوايي كش��ور به علت تحريم هاي يكجانبه امريكا عليه 
كش��ورمان طي 4 دهه اخير است. صرفا در دوران اجراي 
برجام نسيم نوسازي ناوگان هوايي وزيدن گرفت و بخش 
اندكي از قراردادهاي خريد هواپيما با ورود 16 فروند اي.

تي.آر و يك هواپيماي ايرباس اجرا ش��د. بر اس��اس اين 
گزارش، پيش از اين كارشناسان و بعضا مسوولان صنعت 
هوايي اعلام كرده اند كه از 54 فرودگاه مس��افري كشور، 
كمتر از انگشتان يك دست فعال هستند و صرفا يكي-  دو 
فرودگاه زيان ده نيستند. از اين رو، توسعه فرودگاهي در 
شرايط كنوني ضرورتي ندارد. چرا كه هزينه نگهداري آنها 
نيز بار مضاعفي روي دوش دولت خواهد انداخت. افزون بر 
كمبود ناوگان هوايي در ايران كه طي ماه هاي اخير به شدت 
عرضه صندلي هاي پروازي را كاهش داده و به همين دليل 
قيمت بليت پروازها به شدت افزايش يافته است، عدم اجازه 
فعاليت ايرلاين هاي خارجي در مسيرهاي داخلي كشور 
نيز منجر به زيان ده شدن فرودگاه هاي كشور شده است. 
در صورتي كه در مسيرهاي داخلي، اجازه فعاليت به 
ايرلاين هاي خارجي داده ش��ود، از سويي هم كمبود 
هواپيما جبران خواهد شد. هم رفاه مسافران داخلي 
به دليل استفاده از هواپيماهاي مدرن و به روز و البته با 
نرخ هاي رقابتي افزايش خواهد يافت و هم فرودگاه هاي 
كش��ور از زيان دهي خارج خواهند شد. بار سفرهاي 
داخلي كه هم اينك روي دوش خودروهاي شخصي 
داخلي ناايمن و سپس راه آهن نيمه توسعه يافته و نيمه 
فرسوده كش��ور قرار دارد نيز سبك تر خواهد شد و در 

نتيجه، با تلفات جاده اي كمتري مواجه خواهيم بود.

    مشاركت كنسرسيوم چيني-ايراني
به گفته سعيد چلندري، مديرعامل شهر فرودگاهي 
امام)ره( طرح توس��عه فرودگاه امام، از محل تهاتر و 
با مشاركت كنسرس��يوم چيني-ايراني طي 5 سال 
اجرا مي ش��ود.چلندري در گفت وگو با تس��نيم در 
خصوص آغاز عمليات اجرايي فاز 2 شهر فرودگاهي 
حضرت امام خميني اظهار كرد: با اس��تفاده از تهاتر 
2.5 تا 3 ميلي��ارد يورو در فاز توس��عه فرودگاه امام 
خميني )ره( سرمايه گذاري خواهد شد.وي افزود: بر 
اساس برنامه ريزي 5 ساله اين پروژه به بهره برداري 
مي رسد، ترمينال فاز توس��عه اي فرودگاه410 هزار 
متر مربع است كه در آن يك برج به ارتفاع 100 متر 

ساخته مي شود.
وي تصري��ح كرد: همچنين در فاز توس��عه فرودگاه 
امام دو باند پروازي و يك تاكسي وي موازي ساخته 

خواهد شد.
مديرعامل ش��هر فرودگاهي امام خميني با اشاره به 
ساخت پل ارتباطي »هواپيما رو« بين اتوبان ساوه و 
قم گفت: با بهره برداري طرح توس��عه فاز 2 فرودگاه 
امام با عنوان راهبردي ترين پروژه عمراني كش��ور، 
زيرس��اخت جابه جايي 35 ميليون مس��افر فراهم 
مي شود. چلندري بيان كرد: اسفندماه سال 1403 
كل عوامل پروازي از جمله سطوح پروازي، تجهيزات 
كمك ناوبري، روش��نايي بان��د و... اجرا مي ش��ود. 
همزمان نيز به صورت مرحله به مرحله آشيانه تعمير 
و نگهداري هواپيماها، انبارهاي لجستيكي و... پروژه 

احداث مي شود.
وي با بيان اينكه منابع مالي مورد نياز پروژه از محل 
تهاتري تامين مي شود، اضافه كرد: كارهاي اجرايي 
پروژه را قرارگاه خاتم الانبيا انجام مي دهد و شركت 
»ه��اكان« چين نيز م��وارد فني، نظ��ارت و تامين 

تجهيزات را بر عهده دارد. وي يادآور ش��د: ش��ركت 
چيني س��اخت فرودگاه هاي ب��زرگ چين از جمله 

»داكسينگ پكن« را در كارنامه كاري خود دارد.

    فرودگاه امام، هاب خاورميانه 
مديرعامل ش��ركت چيني هاكان نيز در مراسم آغاز 
عملي��ات اجرايي طرح توس��عه فاز 2 ف��رودگاه امام 
خميني)ره( ب��ا تاكيد بر اينكه همكاري چين با ايران 
تزلزل ناپذير اس��ت، گفت: با همكاري قرارگاه خاتم، 
پروژه توس��عه فرودگاه امام به سرمشق توسعه جاده 

ابريشم تبديل مي شود.
ليو كان، مديرعامل شركت چيني »هاكان« اظهار كرد: 
در سفر رييس جمهوري ايران به چين، رييس جمهور 
چين تاكيد كرد روابط دو كش��ور با نگاه استراتژيك 
بوده و آن را توس��عه مي دهد. اين روابط بدون در نظر 
گرفتن هرگونه تغيير در شرايط بين المللي به صورت 
تزلزل ناپذير با دوستان ايراني ادامه مي يابد. وي با اشاره 
اينكه توسعه مس��تمر همكاري ها با ايران ادامه دارد، 
تصريح كرد: بر اين اس��اس همكاري ها در پروژه هاي 
جديد ارتقا مي بخش��يم. اين همكاري ها در راستاي 
قرارداد 25 ساله ايران و چين است كه به منظور تقويت 
سرمايه گذاري در بخش انرژي و زيرساخت هاي ايران 
است. توسعه فرودگاه امام نقطه عطف همكاري ايران و 
چين در قالب قرارداد 25 ساله است. وي يادآور شد: با 
اجراي فاز توسعه اي، فرودگاه امام خميني )ره( به يك 
فرودگاه پيشرو، هوشمند، سبز و با ظرفيت سالانه 35 
ميليون مسافر تبديل مي شود. وي تاكيد كرد: پس از 
اجراي پروژه توس��عه اي، فرودگاه امام به هاب جديد 
حمل و نقل هوايي خاورميانه تبديل مي ش��ود. پروژه 
توس��عه فرودگاه امام يك همكاري دو س��ر برد براي 

ايران و چين باشد.

    بزرگ ترين طرح توسعه اي پس از انقلاب
در اين حال، وزير راه و شهرسازي نيز با بيان اينكه توسعه 
فرودگاه امام بزرگ ترين طرح توس��عه اي پس از انقلاب 
است، گفت: فاز 1 طرح توسعه شهر فرودگاهي امام اسفند 
س��ال آينده به بهره برداري مي رسد. مهرداد بذرپاش در 
مراس��م آغاز عمليات اجرايي فاز 2 توسعه فرودگاه امام 
خميني)ره( با گراميداشت هفته بسيج، اظهار كرد: هر 
سفري به كشورهاي ديگر انجام مي شود يا مهمان هوايي 
كه به ايران مي آيد، مقام مس��وولي نيست كه از ظرفيت 
كريدورهاي ايران س��خن نگويد.براي همي��ن در ابتدا 
كلان پروژه ايران راه مطرح ش��د. ايران راه بسته ترانزيتي 
جمهوري اسلامي در حوزه سخت افزارها و نرم افزارهاست.

   كندي كارها به دليل كمبود منابع
وزير راه و شهرس��ازي با تأكيد ب��ر اينكه هر آنچه باعث 
تس��هيل حمل و نقل در كش��ور مي ش��ود در ايران راه 
پيش بيني شده اس��ت، اضافه كرد: مي دانيم داريم چه 
كار مي كنيم. اگ��ر در برخي جاها كارها كند اس��ت به 
دلي��ل كمبود منابع اس��ت. ما در دول��ت مي دانيم چه 
مي كنيم. حالا برخي خرده مي گيرند، مهم نيست. وزير 
راه و شهرسازي با اشاره به برنامه كاهش محدوديت هاي 
پروازي با همكاري ستاد كل نيروهاي مسلح گفت: توسعه 
ناوگان هوايي در دستور كار است. طرح توسعه فرودگاه 
امام خميني )ره( بزرگ ترين طرح بعد از انقلاب اس��ت. 
بذرپاش تأكيد كرد: در تمام شقوق حمل و نقل پروژه هاي 
متعددي در دستور كار و در حال اجراست. كريدورهاي 
ترانزيتي جمهوري اسلامي ايران درآمدهايي به اندازه 
نفت براي ما خواهد داش��ت. وي با اش��اره به استفاده از 
ظرفيت دانش بنيان براي فراهم كردن زيرساخت هاي 
نرم اف��زاري پ��روژه كلان ايران راه گفت: پروژه توس��عه 
فرودگاه امام با سرمايه گذاري 2.5 ميليارد يورويي آرزوي 
ديرينه مردم است. از سوي ديگر تا اسفندماه سال آينده 
ظرفيت ترمينال موجود فرودگاه امام به 10 ميليون نفر 
مي رسد. ترمينال سلام نيز با ظرفيت 5 ميليون مسافر 
در حال ارايه خدمات به مردم در سفرهاي حج و عتبات 
عاليات اس��ت. وزير راه و شهرسازي با اشاره ظرفيت 35 
ميليون نفري فاز توسعه فرودگاه امام گفت: با احتساب 
ظرفيت ترمينال يك و ترمينال س��لام، ظرفيت ش��هر 
فرودگاهي به 50 ميليون نفر در سال افزايش مي يابد كه 
اين ظرفيت سازي در راستاي كلان پروژه ايران راه است. 
بذرپاش با بيان اينكه مذاكرات با شركت چيني چندين 
ماه به طول انجاميد، اظهار كرد: فاز اول توسعه به ارزش 
500 ميليون دلار اس��فند س��ال آينده به بهره برداري 
مي رس��د. وي همچنين با بي��ان اينكه ف��رودگاه امام 
خميني)ره( نگين زيباي انگشتر صنعت هوايي خواهد 
شد گفت: از قرارگاه با آبروي خاتم الانبيا كه پروژه هاي 
متعددي را براي وزارت راه مي سازد، قدرداني مي كنيم.
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ثبت نام ۲۲ هزار حاشيه نشين 
براي دريافت سند

آن طور كه مديرعامل ش��ركت بازآفريني شهري 
ايران اعلام كرده تاكنون 22 هزار متقاضي ساكن 
در سكونتگاه هاي غيررسمي براي دريافت سند 
ثبت ن��ام كرده اند. ب��ه گزارش ايس��نا، دولت به 
منظور محروميت زدايي و ارايه خدمات ش��هري 
به حاشيه نش��ينان و س��اكنان س��كونتگاه هاي 
غيررسمي سند واگذار مي كند. بر اساس بند »م« 
تبصره 11 قانون بودجه امسال، متقاضيان دريافت 
سند در اين مناطق تا پايان اسفندماه فرصت دارند 
در سامانه تسهيلات ش��ركت بازآفريني شهري 
ايران ب��ه آدرس »facility.udrc.ir« ثبت نام 
كنند. موضوع اعطاي س��ند ب��ه اراضي تصرفي 
با ش��رايطي از تكاليف قانون��ي و ابلاغي مجلس 
شوراي اسلامي در قالب مفاد بند »م« در تبصره 
11 قانون سال جاري و بند »ك« تبصره 11 قانون 
بودجه سال گذشته است، اسناد ملي ساماندهي 
و توانمندي سازي سكونتگاه غيررسمي مصوب 
سال 13۸2 و سند ملي بازآفريني شهري پايدار 
مصوب س��ال 13۹3 و همچنين ويرايش س��ند 
ملي س��اماندهي توانمند س��ازي  مصوب س��ال 
1402 تكليف همگان را در اين زمينه مش��خص 
كرده اس��ت. محمد آيين��ي، معاون وزي��ر راه و 
شهرسازي با اشاره به مواد قانوني مذكور خصوص 
گفته اس��ت: اين اس��ناد همگي بر س��اماندهي 
سكونتگاه هاي با ساخت و ساز غير رسمي كه نياز 
به جابه جايي بنا و به شرايط طبيعي و مخاطرات 
انساني امكان س��اخت ندارند، تاكيد ويژه دارند. 
مديرعامل شركت بازآفريني شهري ايران تاكيد 
كرد اساس��ي ترين و مهم ترين اقدام ساماندهي  
در اي��ن س��كونتگاه ها، اعطاي س��ند مالكيت به 
صاحبان اعياني با ش��رايط خاص بوده كه بتوانند 
پس از دريافت س��ند رس��مي ، پروانه نوس��ازي 
دريافت كنند و نس��بت به نوسازي و مقاوم سازي 
واحدهاي مذكور افدام كرده و از سيس��تم مالي و 
اعتباري كشور بتوانند نسبت به دريافت تسهيلات 
مالي اقدام كنند. وي با بي��ان اينكه يك ميليون 
مسكن در س��كونتگاه غيررس��مي بايد نوسازي 
و مقاوم س��ازي ش��وند، گفت: براي نوس��ازي و 
مقاوم س��ازي نياز به دريافت پروانه ساخت است 
تا متقاضيان بر اس��اس آن بتوانند پروانه ساخت 
و تسهيلات نوسازي دريافت كنند. آييني با بيان 
اينكه ساماندهي و توانمندسازي سكونتگاه هاي 
غيررس��مي مورد تاكيد سياست هاي كلي نظام 
است، اظهار كرد: مجلس ش��وراي اسلامي، بند 
»م« تبصره 11 قانون بودجه مبني بر دريافت سند 
اراضي سكونتگاه  غيررسمي را به صورت قانون به 
دولت تكليف ك��رده و دولت موظف به اجراي آن 
است. معاون وزير راه شهرسازي با اشاره به اينكه 
بيش از ۹5 درصد واحدهاي مسكوني از خدمات 
ش��هري آب و برق برخوردار و ح��دود ۷0 درصد 
منازل، گازكشي شده است، گفت: اكثر محلات در 
سكونتگاه ها با ساخت و ساز غيررسمي به استناد 
قانون داراي خدم��ات زيربنايي و رو بنايي ولو به 
عنوان انش��عاب موقت شده اند. بنابراين گزارش، 
دولت در لايحه بودجه س��ال آينده تمهيداتي را 
براي نوسازي و تامين خدمات روبنايي بافت هاي 
ناكارآمد ش��هري انديشيده اس��ت. در بند »ب« 
تبص��ره 12 لايح��ه بودجه 1403 آمده اس��ت: 
شوراي برنامه ريزي و توس��عه استان ها مكلفند 
از محل عوارض م��اده 3۹ قانون ماليات بر ارزش 
افزوده، سهم س��كونتگاه هاي غيررسمي واقع در 
محدوده و خارج از محدوده ش��هرها را بر اساس 
جمعيت ساكن،  تعيين و صرف محروميت زدايي 

و بهسازي همان مناطق نمايد.

بازديد رايگان بسيجيان از
برج ميلاد 

مديرعامل برج ميلاد ضمن تبريك هفته بسيج، از 
بازديد رايگان بسيجيان از اين مجموعه خبر داد. 
به گزارش ايسنا، عباس حيدري با اعلام اين خبر 
اظهار كرد: همزمان با هفته بس��يج، بازديد برج 
ميلاد براي بسيجيان گرانقدر از 4 تا ۸ آذرماه از 
ساعت ۹ تا 1۹ رايگان و همراهان اين عزيزان نيز 
مي توانند از تخفيف 50 درصدي استفاده نمايند.

وي ادامه داد: بس��يجيان مي توانند با ارايه كارت 
بسيج يا ارايه نامه از پايگاه بسيج خود از طبقات 
برج ميلاد بازديد داشته باشند. به گفته حيدري، 
بس��يجيان همچنين مي توانن��د در اين هفته از 
برج ميلاد بازديد گروهي داشته باشند كه در اين 
صورت مي توانند با ش��ماره 0۹1۹13۷445۹ 
تماس گرفته و هماهنگي هاي لازم را انجام دهند.

عامل اصلي شكست طرح 
نهضت ملي مسكن

مجيد گودرزي، كارش��ناس مسكن با اشاره به اينكه 
وضعيت مسكن در كشور مطلوب نيست، گفت: مسكن 
به عنوان يك عامل پمپاژ تورم در كشور تبديل شده 
و سهم زيادي از تورم كش��ور را نسبت به خود درگير 
كرده و در حال حاضر بازار مس��كن حدود ۸6 درصد 
تورم دارد و تورم عمومي اقتصاد حدود 3۸ درصد است 
كه با توجه به چنين آماري، مشخص است كه بخش 
قابل اهميت اقتصاد عمومي كشور»مس��كن« است. 
اين كارشناس مسكن در گفت وگو با مهر تاكيد كرد: 
البته بايد به اين موضوع اشاره كرد كه وعده انتخاباتي 
رييس جمهور به جا بود و 4 ميليون واحد مس��كوني 
قطعاً نياز كش��ور اس��ت. اجراي چنين ابر پروژه ملي 
نيازمند راهكارهاي مناسب از سوي تمامي كابينه هاي 
دولت است و انتخاب مهرداد بذرپاش به عنوان وزير راه 
و شهرسازي برخي از موانع را در اين مسير هموار كرد 
اما تأمين منبع مالي با توجه به بودجه محدود دولت 
كار دشواري خواهد بود. وي افزود: كمبود مسكن در 
كشور به وضوح مشخص است، اما با توجه به رهاشدگي 
قيمت گذاري مسكن در بازار باعث مي شود تا بانك ها 
رغبتي به اعطاي تسهيلات مس��كن نداشته باشند. 
البته چنين روندي براي آنها طبيعي است تا زماني كه 
قانون جدي براي بانك ها ابلاغ و اجرا نش��ود به دست 
دلالي و پروژه هاي تجاري روي مي آورند. بس��ياري از 
بانك هاي موجود كشور در س��ال 1400 تعداد قابل 
توجهي واحدهاي مسكوني خريداري كردند و امروزه 
علاقه مند به افزايش قيمت مسكن در بازار هستند تا 
قيمت واحدهاي مسكوني موسسه هايشان در مقابل 
صعودي ش��ود. گودرزي اظهار كرد: ساخت مسكن 
بايد متناسب با رش��د جمعيت باشد و اين نكته يكي 
از مسلمات مديريت ش��هري است، اما شيوه ساخت 
در نتيجه كار تعيين كننده اس��ت. بلند مرتبه سازي، 
قراردادهاي سه جانبه و اين شيوه از دخالت دولت عامل 
اصلي در شكس��ت طرح نهضت ملي مسكن تاكنون 
بوده است و اگر تاكنون نهضت ملي مسكن نتوانسته 
گره اي از مشكلات حوزه مسكن را حل كند؛ دليلش 
شيوه اشتباهي است كه مسوولان در پيش گرفته اند. 
به گزارش مهر، بسياري از كارشناسان مسكن موضوع 
اصلاح شيوه ساخت 4 ميليون واحد مسكوني را بارها 
به دولت س��يزدهم اطلاع دادند. به باور اين دس��ته از 
كارشناسان راه اصلي عرضه و شكست انحصار زمين 
اس��ت. با توجه به نظر كارشناس��ان اين تعداد واحد، 
عددي حداقلي براي نياز كشور به شمار مي رود و دولت 
موظف است براي برون رفت كشور از ابرچالش مسكن، 
رويكرد مداخلاتي صحيحي را كه همان عرضه زمين 

است در دستور كار خود قرار دهد. 

ساخت شهرك جديد 
۱۰هزارنفري در پرند

مديرعامل شركت عمران ش��هر جديد پرند از انجام 
عملي��ات زيربنايي و روبنايي ب��ا ۷00ميليارد تومان 
اعتبار در ش��هر جديد پرند خبر داد و گفت: شهرك 
مسكوني اعتماديه در پرند با ظرفيت 10هزار نفر ايجاد 
مي شود. به گزارش تسنيم، آرش صيادي مديرعامل 
شركت عمران شهر جديد پرند با تأكيد بر تلاش براي 
تأمين زمين بيش��تر جهت توليد مسكن در آن شهر 
جديد، گفت: براي تأمين زمين بيش��تر با وجود آنكه 
در شهر جديد پرند با محدوديت زمين مواجه هستيم 
و امكان توس��عه وجود ندارد، چندين گزينه از جمله 
ايجاد شهرك و تغيير كاربري و الحاق در حال پيگيري 
است و در تلاش هستيم ظرفيت تأمين زمين را براي 
توليد مسكن افزايش بدهيم. اين مقام مسوول در شهر 
جديد پرند، توضيح داد: شهرك اعتماديه در نزديكي 
پرن��د و متصل به محدوده ش��هر جديد پرند مصوب 
ش��ده اس��ت كه ظرفيت 10 هزار نفر جمعيت دارد و 
هم اكنون مراحل تملك آن در حال انجام اس��ت، در 
آينده نزديك و براي سال جديد در شهر جديد پرند در 
حوزه مسكن خبرهاي خوبي خواهيم داشت. مديرعامل 
شركت عمران شهر جديد پرند توضيح داد: در حوزه 
دسترسي هاي پرند غير از محور فعلي، يك مسير دومي 
را كه مجوز اتصال به اتوبان غدير است، اخذ كرده ايم، 
هم اكنون در مراحل مقدمات انتخاب پيمانكار هستيم و 
مذاكراتي با ستادكل نيروهاي مسلح براي اتصال مسير 
سوم پرند به دليل آنكه از اراضي ارتش عبور مي كند آغاز 
شده است. در برنامه است تا اتصال پرند به ملارد از اين 
مسير انجام شود كه هم اكنون كار در مراحل مقدماتي 
قرار دارد. صيادي گفت: پروژه هاي روبنايي و زيربنايي 
گسترده اي نزديك به ۷00 ميليارد تومان در حوزه شهر 
پرند در حال اجراست، تا پايان سال در حوزه روبناها از 
جمله پارك و توسعه فضاهاي سبز افتتاح هايي خواهيم 
داش��ت، دو مركز درماني ديگر به اي��ن فضاها افزوده 
خواهد ش��د، در حوزه سرانه هاي مذهبي نيز تا پايان 

سال دو مسجد به بهره برداري مي رسد.

جزیيات پروژه ۳ ميليارد یورویي توسعه فرودگاه امام با مشاركت چيني ها و سپاه اعلام شد

آغاز ورود چيني ها به فرودگاه امام 

ریيس كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر اعلام كرد

بدهي انباشته ۴۰ هزار ميليارد توماني دولت ها به شهرداري تهران
رييس كميس��يون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران 
از بدهي انباش��ته 40 هزار ميليارد توماني دولت ها به 
ش��هرداري تهران خبر داد. به گزارش ايس��نا، محمد 
آخوندي در آيين بهره برداري از 110 پروژه شهري در 
منطقه ۹ گفت: خوش��حاليم كه مجتمع چند منظوره 
كوثر پس از 13 سال مورد استفاده شهروندان تهراني قرار 
مي گيرد. وي افزود: با توجه به شرايطي كه در كشور است 
بايد بهترين خدمت را به مردم ارايه كنيم. ش��هرداري 
تهران با ساير دستگاه ها متفاوت است؛ چرا كه سازماني 
اس��ت كه بايد خودش س��رمايه خلق كن��د و به مردم 

خدمت رساني كند و در اين شرايط با بدهي انباشته بيش 
از 40 هزار ميليارد توماني دولت ها روبروست.  وي با اشاره 
به اينكه در دوره جديد شوراي شهر، طرح رصد به منظور 
ارزيابي و شناسايي طرح هاي توسعه اي محلي آغاز شد، 
ادامه داد: بيش از يكهزار طرح توسعه محله اي در تهران 
شروع شده و حدود ۷0 درصد اين طرح ها مورد استفاده 
شهروندان قرار گرفت. اين طرح هاي توسعه محله اي از 
خواسته هاي مردم بوده و افتتاح اين طرح ها اثرش از يك 
طرح بزرگ مقياس هم بيشتر است، چرا كه اين طرح ها 
در محلات انجام مي ش��ود. آخوندي تأكيد كرد: تلاش 

داريم با رفع مشكلات در بخش بودجه اي اين طرح ها با 
سرعت بيشتري افتتاح شود. وي در خصوص طرح هاي 
بزرگ مقياس نيز گفت: اين طرح ها در دوران گذش��ته 
با تمامي محدوديت ها اجرا ش��ده اما به دلايل مختلف 
برخي از اين طرح ها نيمه كاره رها ش��ده از جمله س��ه 
طرح بزرگراهي كه نياز به بودجه زيادي است. اين عضو 
شوراي شهر تهران ادامه داد: طرح بزرگراه يادگار امام)ره( 
كه در منطقه ۹ است امس��ال يك هزار و 500 ميليارد 
تومان تملك كردند كه راه ساخت اين بزرگراه باز شود 
و حدود 12 سوله از سوي شهرداري خريداري شد. فاز 

اول بزرگراه شهيد بروجردي نيز افتتاح شد و فاز دوم اين 
طرح نيز بيش از يك هزار و 500 ميليارد تومان تملك 
دارد كه در حال انجام و نياز به برگزاري جلسات زيادي 
اس��ت. همچنين طرح بزرگراه شهيد شوشتري نيز در 
حال انجام است. آخوندي تأكيد كرد: اكنون هر كيلومتر 
خط مترو بيش از هزار ميليارد تومان اعتبار نياز دارد؛ اما 
مديريت شهري متعهد شده با چنين هزينه هايي خدمت 
رساني به مردم كند و اين در حالي است كه اين هزينه در 
سال هاي قبل بسيار كمتر بوده اما به هرحال به دنبال 

زير سوال بردن مديريت گذشته نيستيم.

مدیرعامل شركت بهره برداري مترو تهران و حومه اعلام كرد

بيش از ۳۵ درصد قطارهاي درون شهري نيازمند اورهال
مديرعامل ش��ركت بهره برداري مترو تهران و حومه 
گفت: بيش از 35 درصد قطارهاي درون شهري و بيش 
از ۷5 درصد قطارهاي حومه اي )خط 5( نياز به اورهال 
)تعميرات اساس��ي( پيدا كرده اند. به گزارش ايسنا، 
مس��عود درس��تي با بيان اينكه در حال حاضر روزانه 
2.5 ميليون سفر با متروي تهران در خطوط هفت گانه 
انجام مي شود، اظهار كرد: متروي تهران 11۸1 واگن 
دارد كه شامل 1۷1 رام قطار )رام، واحد شمارش قطار 
است( مي شود و با توجه به گذشت بيش از دو دهه از 

بهره ب��رداري از متروي پايتخت، بي��ش از 35 درصد 
قطارهاي درون شهري و بيش از ۷5 درصد ناوگان خط 
5 متروي تهران نياز به اورهال )تعميرات اساسي( پيدا 
كرده ان��د. وي با بيان اينكه اين روزها بيش از پيش به 
دنبال اورهال قطارهاي مترو هستيم، ادامه داد: از سال 
۸5 تا ۹۹ يعني طي 15 سال، 416 واگن مترو بازسازي 
ش��ده بود، اما از س��ال 1400 تا 1402 يعني در دوره 
ششم مديريت شهري، اورهال قطارها سرعت بيشتري 
گرفت و 251 واگن بازسازي شد؛ در حال حاضر اورهال 

26 رام قطار نيز تا خرداد سال آينده در دستور كار قرار 
دارد. مديرعامل شركت بهره برداري مترو تهران و حومه 
با اشاره به اينكه علي رغم تأمين نقدينگي هاي لازم در 
تأمين قطعات يدكي جهت اورهال و نوسازي ناوگان 
به دليل عدم تاييد ثبت سفارش ها و تخصيص ارز دچار 
مشكل جدي هستيم، تصريح كرد: در حال حاضر رفع 
اين مشكل كمك و ياري وزارت صمت و بانك مركزي 
را مي طلبد كه اميدواريم با نگاه حمايتي دولت اين روند 
تسريع و تسهيل شود. وي افزود: پيش بيني مي شود با 

افزايش ظرفيت هاي تعميرگاهي و با احداث و تكميل 
پايانه ها، انجام اورهال، نوسازي و ارتقاي قطارها  سرعت 
بيشتري پيدا كند، همچنين با انجام به موقع تعميرات 
اساسي خدمات رساني به شهروندان و مسافران شهر 
زيرزميني مطلوب تر خواهد شد. درستي خاطرنشان 
كرد: با ورود تدريجي قطارهاي جديد مترو كه قرارداد 
آن مهرماه در سفر شهردار تهران به چين، منعقد شد 
س��رفاصله حركت قطارها كاهش و ميزان سفرهاي 

روزانه با مترو افزايش مي يابد.

قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۱59۴ مورخه ۱۴۰۲/۰۷/۱9 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای رسول بنوی فرزند عباس به شماره 
شناسنامه ۴۷۰ و شماره ملی 5۳۲9۶۳9۰۷۷ صادره از سعدآباد در ششدانگ یک قطعه نخلستان به مساحت ۳۷۷۷۷.5۸ متر 
مربع قسمتی از پلاک ۲۸5۰ اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی وحدتیه خریداری شده از آقای عباس 
بنوی مع الواس�طه به ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه( نیست. م الف 5۳۸
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۸/۲۰                    تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰9/۰5
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قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رأی ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۱59۷ مورخ�ه ۱۴۰۲/۰۷/۱9 هیات اول موضوع قانون تعیی�ن تکلیف وضعیت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای غلامحسن ملاکی 
فرزند مرحوم ابوالحسن به شماره شناسنامه 59۸ و شماره ملی ۳5۲۰۶۳۷۱۴۶ صادره از دشتستان در ششدانگ یک قطعه 
نخلستان به مساحت ۲5۳۴5 متر مربع قسمتی از پلاک ۷۳9۰ اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی 
روستای تنگ زرد خریداری شده از آقای غلامحسین ملاکی به ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می ش�ود. در صورتی که اش�خاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح 

قانونی )دادگاه( نیست. م الف 5۶9
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قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
براب�ر رأی ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۱59۶ مورخ�ه ۱۴۰۲/۰۷/۱9 هیات اول موضوع قانون تعیی�ن تکلیف وضعیت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در  واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای غلامحسن ملاکی 
فرزند مرحوم ابوالحسن به شماره شناسنامه 59۸ و شماره ملی ۳5۲۰۶۳۷۱۴۶ صادره از دشتستان در ششدانگ یک قطعه 
نخلستان به مساحت ۱۴۳۴5 متر مربع قسمتی از پلاک ۷۳9۰ اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی 
روستای تنگ زرد خریداری شده از آقای غلامحسین ملاکی به ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می ش�ود.در صورتی که اشخاص نس�بت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح 

قانونی )دادگاه( نیست.م الف 5۷۱
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قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رأی ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۱9۲5 مورخ�ه ۱۴۰۲/۰۸/۲۰ هیات اول موضوع قانون تعیی�ن تکلیف وضعیت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مس�تقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای سیدباقر کاظمی 
فرزند سیدحس�ن به شماره شناسنامه 5 و ش�ماره ملی ۳5۲۱۰5۳۲۳۷ صادره از دشتس�تان در ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی به مساحت ۱۲۴9/9۴ متر مربع قسمتی از پلاک ۳۷9۰ اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی 
روستای بنداروز خریداری شده از آقای سیدعلی عنایت خواه به ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می ش�ود در صورتی که اشخاص نس�بت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح 

قانونی )دادگاه( نیست. م الف 5۷9
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آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۸۰۰۰۷۴۷ هی�ات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و س�اختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شبانکاره تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای میلاد مهدوی فرزند ضرغام بشماره 
شناسنامه- صادره از دشتستان به شماره ملی ۳5۳۰۱5۱۲۲۱ در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۴۱۸۶۶/۷۶ 
متر مربع پلاک ۱۱۲5 فرعی ۷۳۶۷ اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۳۱۰/۷۳۶۷ اصلی واقع در بخش سه شبانکاره قریه خلیفه 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. 

بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 5۸۴
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/9/5          تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/9/۲۰

اله مراد رزمجو-  رییس اداره ثبت اسناد و املاک واحد شبانکاره

قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۱۷۶۷ مورخه ۱۴۰۲/۰۸/۰۶ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به خانم زینب محمدی منش فرزند اسماعیل 
به شماره شناس�نامه ۳۱9۲ و شماره ملی ۳5۲۱۰۰۴۶5۱ صادره از دشتستان در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
۸۳۴۷5.9۴ متر مربع قس�متی از پلاک ۴9۸5 اصلی واقع در بخش سه بوش�هر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی روستای دهنو 
خریداری شده از آقای مختار معتمدی مع الواسطه به ایشان واگذار گردیده است.  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱5 روز آگهی می ش�ود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه( نیست. م الف 5۳۶

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۸/۲۰           تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰9/۰5
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براب�ر رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۰۰۰۱۰۰۱۷۱۳ و ۱۴۰۲۶۰۳۱۰۰۰۱۰۰۱۷۱۲ مورخ�ه 
۱۴۰۲/۰۶/۲۸ ک�ه در هیات موض�وع قانون تعیین تكلیف وضعی�ت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه یک ساری متصرفی آقای 
محمد شهید پرور آهنگری فرزند جلیل و خانم سیده معصومه حسینی ماچک پشتی 
فرزند سید کمال که هر کدام نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین 
مشتمل بر ساختمان به مساحت ۲۰9 متر مربع قسمتی از پلاک ۳۴۴۲ اصلی واقع در 
قریه مشهدی کلا بخش یک ثبت ساری خریداری از مالک رسمی با کسر سهم وقف 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم،اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  کلاسه پرونده 

۱۷۲ و ۱۴۰۱/۲۷۱     .   م الف ۱۶۰۱۴۱۳
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۸/۲۰                تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰9/۰5

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی حوزه شهرستان ساری منطقه يک

سید کاظم موسوی بشلی
 رییس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک شهرستان ساری



تولي��د موبايل داخل��ي يك��ي از نمادهاي اس��تقلال و 
توسعه يافتگي كشورها تلقي مي شود. در چند سال اخير 
بنا بر اقتضائات سياسي و اقتصادي بعضي از كشورها، چند 
كشور به جمع توليدكنندگان موبايل پيوستند و عده اي از 
واردكنندگان نيز با الگوبرداري از آن كشورها سعي در ملي 

نشان دادن توليدات در كشورشان داشتند.
توليد داخل��ي تلفن هم��راه ب��ه دليل فش��ار دولت ها، 
سياست هاي حاكميت و البته افزايش سواد فناورانه مردم 
در چند سال اخير رشد بيش��تري كرد. طرح هايي مانند 
طرح تشويقي مرتبط با توليد در چند سال اخير كشورها 
را به سمتي برد كه توليد موبايل را جدي تر بگيرند. ايران 
يكي از كشورهايي است كه در چند سال اخير، براي نشان 
دادن اس��تقلال در اين زمينه تلاش مي كن��د، اما به نظر 
مي رسد هنوز به توليد موبايل نزديك نشده است. اين در 
شرايطي است كه دولت تعرفه واردات را افزايش داده است 
كه به اين واسطه، از توليد داخل حمايت كند. از بين ۲۰۵ 
كشور در جهان، حدود ۵۰ كشور در جهان موبايل داخلي 
توليد مي كنند. مهم ترين كشورها در اين حوزه چين، هند، 
ويتنام، ايالات متحده و كره جنوبي هستند. در اين كشورها 
به  دليل جمعيت زيادي ك��ه دارند، توليد موبايل داخلي 
مي تواند نتيجه بخش باشد. چين با توليد بيش از ۸۰ درصد 
كل تلفن هاي همراه، بزرگ ترين توليدكننده تلفن همراه 
در جهان است. شركت هاي چيني مانند هواوي، شيائومي، 
اوپو، ويوو و لنوو از جمله پيش��تازان توليد تلفن همراه در 
جهان اند و هند با توليد بيش از ۱۰ درصد از كل تلفن هاي 
همراه جهان، دومي��ن توليدكننده بزرگ تلفن همراه در 
جهان به شمار مي رود. شركت هاي هندي مانند سامسونگ، 
موتورولا، ال جي و ريل مي از جمله توليدكنندگان مهم تلفن 
همراه در هند هستند. ويتنام با توليد بيش از پنج درصد كل 
تلفن هاي همراه جهان، سومين توليدكننده بزرگ تلفن 
همراه در جهان است. ش��ركت هاي ويتنامي مانند ويوو، 
شيائومي و اپل از جمله توليدكنندگان مهم تلفن همراه 
در ويتنام هس��تند. كش��ور بعدي ايالات متحده با توليد 
بيش از چهار درصد كل تلفن هاي همراه جهان، چهارمين 
توليدكننده بزرگ تلفن همراه در جهان محسوب مي شود. 
شركت هاي امريكايي مانند اپل، سامسونگ و موتورولا از 
جمله توليدكنندگان مهم تلفن همراه در ايالات متحده 
هستند. كره جنوبي با توليد بيش از سه درصد كل تلفن هاي 
همراه جهان، پنجمين توليدكننده بزرگ تلفن همراه در 

جهان است. شركت هاي كره اي مانند سامسونگ، ال جي 
و پاناسونيك نيز از جمله توليدكنندگان مهم تلفن همراه 
در كره جنوبي هستند. ساير كشورهايي كه توليدكننده 
تلفن همراه هستند عبارت اند از: اندونزي، برزيل، پاكستان، 
آلمان، ژاپن، مكزيك، تايلند و تركيه كه اين كشورها سهم 

چنداني در بازار جهاني ندارند.

   آيا توليد داخل در همه كشورها مهم است؟
به  نظر مي رس��د توليد داخل در بعضي از كش��ورها 
مهم اس��ت و جزو چالش هايي سياسي و اقتصادي به  
حساب مي آيد اما در بسياري از كشورها اين موضوع 
اهميتي ندارد و اولويت تلاش دولت براي حفظ قدرت 
خريد مردم است. مثلًا هيچ يك از شركت هاي بزرگ 
فناوري گوش��ي  هوش��مند در ايالات متحده توليد 
نمي كنند؛ Purism  تنها ش��ركت امريكايي است 
كه گوشي هوشمندي با مهر »ساخت ايالات متحده 
امريكا« توليد مي كند. اولين قدم را برند چيني هواوي 
حدود ۱۰ س��ال پيش با يك مركز تحقيق و توس��عه 
)R&D( برداش��ت. شيائومي، OPPO، سامسونگ، 
TECNO Mobile و TCL از اي��ن رون��د پيروي 
كردند. شيائومي كه سومين توليدكننده بزرگ تلفن 
همراه در جهان اس��ت، تركيه را به عنوان چهارمين 

پايگاه توليد اين شركت در سطح جهان انتخاب كرد. 
اين شركت كارخانه استانبول خود را با سرمايه گذاري 
۳۰ ميليون دلاري افتتاح و دو هزار ش��غل ايجاد كرد. 
اين موضوع نشان مي دهد يكي از عواملي كه موضوع 
توليد داخل را تس��هيل مي كند نبود تحريم اس��ت. 
طبيعتاً در كشورهايي مانند ايران به دليل تحريم ها 
برند موبايل خارجي حاضر به توليد در داخل نمي شود 
و همين موضوع روند كار را كند يا ناممكن مي كند. اوپو 
هم كارخانه خود را در استانبول افتتاح كرد. برخي از 
مدل هاي تلفن همراه سامس��ونگ در تركيه در يك 
ش��ركت فناوري تركيه اي توليد مي ش��وند. علاوه بر 
اي��ن، يكي ديگر از ش��ركت هاي چيني TECNO با 
س��رمايه گذاري ۳۵ ميليون دلاري در تركيه شروع 

به توليد كرد. 

   هند چگونه به دومين توليدكننده موبايل 
تبديل شد؟

يكي از كشورهايي كه در چند سال اخير رشد چشمگيري 
در توليد موبايل داخلي پيدا كرده هند است. در حال حاضر 
بعد از چين، هند به دومين كشور بزرگ توليدكننده تلفن 
همراه در جهان تبديل شده است. گوشي هاي توليد داخل 
طي سال هاي ۲۰۱۴ تا ۲۰۲۲ به بيش از دو ميليارد رسيده 

اس��ت و قرار است توليد داخلي در سال جاري ميلادي به 
۲۷۰ ميليون دستگاه برس��د. اپل ۲۵ درصد از ارزش كل 
گوشي هاي داخلي را در س��ال ۲۰۲۲ به خود اختصاص 
داده كه از ۱۲ درصد در س��ال ۲۰۲۱ افزايش يافته است. 
حجم توليد اين شركت نسبت به سال قبل ۶۵ درصد رشد 
داشته است، در حالي كه از نظر ارزش، ۱۶۲ درصد در سال 
افزايش يافته اس��ت. بر اساس داده هايي كه انجمن تلفن 
همراه و الكترونيك هند منتشر كرده، هند در سال ۲۰۲۲ 
حدود ۳.۵ ميليون روپيه تلفن همراه توليد كرده است. چين 
با توليد چهار برابر بيشتر از هند در سال ۲۰۲۲، بزرگ ترين 
كشور توليدكننده موبايل است و هند ۱.۸ برابر بيشتر از 
ويتنام، سومين توليدكننده بزرگ گوشي است. با اين حال، 
از نظر صادرات، هند پس از چين و ويتنام رتبه سوم را به خود 
اختصاص داد، زيرا بيشتر توليدات ويتنام صادر مي شود و 

مصرف محلي در آنجا زياد نيست.

   آيا توليد داخلي در همه كشورها 
منجر به اشتغال زايي مي شود؟

شركت ديكسون، بزرگ ترين شركت توليدكننده فعلي 
لوازم الكترونيكي هند، با گردش مالي بيش از ۱۲ هزار كرور 
روپيه در سال، ۲۳ و ۲۱ كارخانه دارد كه بيش از ۲۵ هزار نفر 
را استخدام مي كند. در چند سال اخير، هند در حال آماده 
شدن براي پر كردن شكاف ديجيتالي شهري و روستايي و 
همچنين تبديل شدن به يك نيروگاه صادركننده موبايل 
است و به همين دليل توانسته اشتغال زايي در اين حوزه 

ايجاد كند.

   توليد موبايل ملي در ايران
در ايران توليد موبايل داخلي يكي از اصلي ترين وعده هاي 
تبليغاتي هر دولت در راستاي حمايت از توليد داخلي است. 
وعده اي كه در كشور ما حدود دو دهه قدمت دارد و حداقل 
در معناي واقعي توليد، تقريباً بيشتر مدعيان اين عرصه با 
وجود تمام حمايت ها ناكام بوده اند. حركت به سمت صنايع 
صادرات محور و خودكفايي در توليد نيازها در حوزه فناوري، 
اگرچه به  نظر دست يافتني است اما وقتي صحبت از توليد 
موبايل ايراني يا مونتاژ گوشي مي شود، موضوع توليد يك 
محصول تكنولوژيك اس��ت. بنابراين با توجه به شرايط 
تكنولوژيك كش��ور، نمي توان با اطمينان درباره توليد و 

صادرات آن در ايران صحبت كرد.

دنياي فناوريدريچه
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تحريم هاي امريكا چطور به 
داستان موفقيت چين تبديل شد؟

شركت تراشه سازي SMIC به عنوان سلاح سري پكن 
در شكستن محاصره سازماندهي شده توسط امريكا 
براي مهار پيشرفت فناوري چين ظاهر شده است. به 
گزارش ايسنا، هنگامي كه شركت هواوي از يك تلفن 
هوشمند ۹۰۰ دلاري رونمايي كرد، سياستمداران از 
واشنگتن گرفته تا توكيو را از پيشرفت سريع فناوري 
نيمه رساناي چين را از اين دستاورد به نگراني انداخت. 
موفقي��ت ش��ركت تراشه س��ازي SMIC در تحويل 
پردازنده هاي هفت نانومت��ري به هواوي، چين را غرق 
شادي كرد و باعث شد واشنگتن براي شكست ظاهري 
در اين زمينه، زير س��وال برود. دس��تاوردهاي شركت 
SMIC از اين جهت ش��گفت آورتر هس��تند كه اين 
شركت به مدت بيش از يك دهه هدف محدوديت هاي 
تجاري امريكا قرار داشته و در س��ال ۲۰۲۰، رسما در 
ليست س��ياه واش��نگتن قرار گرفت. وزارت بازرگاني 
امريكا قرار است كنترل گسترده اي را روي خريد هرگونه 
تجهيزات يا نرم افزار امريكايي توسط اين شركت اعمال 
كند اما اين وزارتخانه همچنان به تامين كنندگان شركت 
SMIC در بعضي از موارد، مجوز فروش صادر مي كند. 
قانونگذاران و كارشناس��ان صنعت امريكايي اكنون از 
دولت بايدن مي خواهند اين سركوب را حتي به بهاي 
تشديد تنش ها ميان امريكا و چين، تشديد كند. دولت 
امريكا گفته است استراتژي تراشه، تلفن هاي هوشمند 
چين را هدف نگرفته بلكه عليه توانمندي هاي نظامي اين 
كشور بوده است. نيمه رساناها، اساس صنعت فناوري را 
تشكيل مي دهند و از مدل هاي هوش مصنوعي گرفته تا 
رايانش ابري، پهپادها، تانك ها و موشك ها را امكان پذير 
مي كنن��د. در حال حاضر، ش��ركت SMIC محبوب 
سرمايه گذاران چيني است. از وقتي كه گوشي ميت ۶۰ 
پروي ش��ركت هواوي در اواخر اوت معرفي شد، سهام 
اين شركت ۲۲ درصد معادل حدود پنج ميليارد دلار، 
رشد كرده و صاحب سومين عملكرد خوب در شاخص 
شركت هاي چيني بازار هنگ كنگ شده است. مساله 
براي ش��ركت SMIC در بلندمدت اين اس��ت كه آيا 
مي تواند تراشه هاي پيش��رفته را به صورت انبوه توليد 
كند يا امريكا مانع توانمندي هايش خواهد شد. جينا 
ريموندو كه بر محدوديت هاي فناوري دولت بايدن عليه 
چين نظارت دارد، اع��لام كرده كه چين فاقد ظرفيت 
توليد اين قطع��ات به صورت انبوه اس��ت اما برن جي 
لين، از افراد باتجربه صنعت و نائب رييس سابق شركت 
SMIC مي گويد امريكا، توانمندي هاي اين ش��ركت 
را دست كم گرفته است. شركت SMIC سال هاست 
كه دستگاه هاي تراشه سازي از جمله مدل هاي مشابه 
تجهيزات ليتوگرافي فرابنفش عميق شركت هلندي 
ASML را كه براي توليد نيمه رساناهاي هفت نانومتري 
استفاده شده اند، انبار كرده است. طبق گزارش بلومبرگ، 
شركت SMIC از دستگاه هاي شركت ASML براي 
 SMIC توليد تراشه هواوي استفاده كرده است. شركت
كه يكي از بهترين موفقيت هاي چين در توليد تراشه هاي 
پيشرفته بوده، مدت كوتاهي پس از تاسيس اين شركت، 
هدف امريكا قرار گرفت. واشنگتن در سال ۲۰۰۵، برنامه 
خود براي خريد تجهيزات تراشه س��ازي به ارزش يك 
ميليارد دلار از شركت AMI را به دليل واهمه از رقابت 
اين شركت با شركت ميكرون تكنولوژي، متوقف كرد. 
همان سال، تايپه موسس SMIC را به دليل نقض قوانين 
سرمايه گذاري در هنگام تاسيس SMIC، جريمه كرد. 
در سال ۲۰۰۹، دادگاهي در كاليفرنيا، اعلام كرد شركت 
 TSMC به طور نادرس��ت از اس��رار تجاري ،SMIC
استفاده كرده است. اين شكست هاي اوليه، باعث شد 
شركت SMIC به عنوان يك رقيب ضعيف جنجالي 
شهرت پيدا كند. دولت شانگهاي به وضوح حامي اين 
شركت بود. ش��ركت SMIC همچنين با دولت هاي 
ش��هري ديگر هم روابطش را توسعه داد تا پايگاه هاي 
توليد محلي را گسترش دهد. شركت SMIC به سرعت 
كارخانه هايي در سراس��ر چين راه ان��دازي كرد و براي 
كس��ب قراردادها، با شركت تايواني TSMC به رقابت 
پرداخت. اين شركت اس��تخدام مديران و مهندسان 
تايواني را براي نظارت براي توسعه فعاليتش، آغاز كرد. 
ارتباط هاي مالي اين شركت تراشه سازي، كمك كرد 
مشتريان بزرگي از جمله شركت هاي بزرگ امريكايي 
كوالكام و برادكام جذب شوند و در اين مسير، حمايت 
دس��تگاه هاي قدرتمند مانند »بيگ فان��د« كه ابزار 
سرمايه گذاري اصلي چين در حوزه نيمه رسانا است را 

به دست آورد. 

روسيه در رقابت
هوش مصنوعي جدي شد

ولاديمير پوتين هشدار داد غرب نبايد اجازه پيدا كند 
در فضاي ه��وش مصنوعي، انحصار پي��دا كند و يك 
استراتژي بلندپروازانه تر براي توسعه هوش مصنوعي 
توسط روس��يه بايد به زودي تصويب شود. به گزارش 
ايسنا، چين و امريكا در توسعه هوش مصنوعي پيشتاز 
هس��تند. بس��ياري از محققان و س��ران جهان تصور 
مي كنند، هوش مصنوعي دنيا را تغيير مي دهد و جامعه 
را به شكل مشابه معرفي رايانه در قرن بيستم، متحول 
خواهد كرد. مس��كو هم مي خواهد ك��ه يك قدرت در 
ح��وزه هوش مصنوعي باش��د، اما به دلي��ل جنگ در 
اوكراين كه باعث ش��د بس��ياري از متخصصان نخبه، 
روسيه را ترك كنند و تحريم هاي غرب كه مانع واردات 
فناوري پيشرفته به اين كش��ور شده، تلاش هايش در 
اين عرصه عقب مانده اس��ت. رييس جمهور روس��يه 
در يك كنفرانس هوش مصنوعي در مس��كو گفت: با 
وجود مس��ائل اخلاقي مطرح و پيامدهاي اجتماعي 
نگران كننده فناوري ه��اي جديد، تلاش براي ممنوع 
كردن هوش مصنوعي غيرممكن است. پوتين درباره 
هوش مصنوعي گفت: شما نمي توانيد چيزي را ممنوع 
كنيد. اگر آن را ممنوع كنيم، جاي ديگري توسعه پيدا 
مي كند و ما عقب مي افتيم. پوتين خاطرنش��ان كرد: 
شماري از سيستم هاي جس��ت وجوي آنلاين غربي و 
مدل هاي مولد، زبان و فرهنگ روسي را ناديده گرفته 
يا حتي لغو كرده اند. چنين الگوريتم هاي غربي اساسا 
فكر مي كنند روسيه وجود ندارد. البته انحصار و تسلط 
بر چنين سيستم هايي، آنها را غيرقابل قبول و خطرناك 
مي كند. طبق اكثر رتبه بندي ها، چين و امريكا در زمينه 
تحقيقات هوش مصنوعي بسيار جلوتر از ساير كشورها 
هستند و در رتبه بعدي، كشورهاي اروپايي و همچنين 
هند، روسيه، رژيم صهيونيس��تي، كره جنوبي و ژاپن 
قرار دارند. با اين حال، براي روس��يه، جنگ در اوكراين 
و تلاش ها براي بس��يج س��ربازان، باعث خروج تعداد 
زيادي از افراد تحصيل كرده شد و همزمان، تحريم هاي 
غرب باعث قطع همكاري بين المللي با مراكز قدرتمند 
هوش مصنوعي در غرب شده است. پوتين درباره هوش 
مصنوعي گفت: در تمام زمينه هاي زندگي ما، بشريت 
در حال آغاز فصل جديدي از وجود خود است. در آينده 
بس��يار نزديك، به عنوان يكي از اولين اقدامات، فرمان 
رياست جمهوري امضا خواهد شد و نسخه جديدي از 
استراتژي ملي توسعه هوش مصنوعي تصويب خواهد 
شد. رييس جمهور روسيه اعلام كرد: استراتژي جديد، 
تغييرات قابل توجهي از جمله توسعه تحقيقات بنيادي 
و كاربردي در زمينه هوش مصنوعي مولد و مدل هاي 
زباني بزرگ، ايجاد خواهد كرد. محققان روس��ي بايد 
دسترسي بهتري به ابررايانه ها داشته باشند و همزمان، 
آموزش علمي س��طح بالاي روسي در خصوص هوش 
مصنوعي بايد بهبود پيدا كند. روس��يه بايد قوانين را 
تغيير دهد، همكاري هاي بين المللي را تقويت كند و 
سرمايه گذاري بسيار بيش��تري را براي توسعه هوش 
مصنوعي تضمين كند. بر اساس گزارش رويترز، پوتين 
از شركت هاي اسبربانك و ياندكس براي توسعه هوش 
مصنوعي و مدل هاي زباني خود كه به گفته او، بايد بيشتر 
توسعه پيدا كرده و در بخش هاي اقتصاد به كار گرفته 

شود، ستايش كرد.

آغاز حراج پاييزي
شماره هاي رند همراه اول

حراج پاييزي شماره هاي رند همراه اول بر بستر سامانه 
حراج آنلاين آغاز ش��د. به گزارش اداره كل ارتباطات 
ش��ركت ارتباطات س��يار ايران، دور جدي��د واگذاري 
شماره هاي رند همراه اول به مدت يك هفته از شنبه ۴ 
آذر آغاز شده و تا ۱۱ آذر ۱۴۰۲ ادامه دارد و متقاضيان 
مي توانند براي مش��اهده و شركت در حراج، به سامانه 
حراج نخستين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه كشور 
مراجعه كنند. براساس اصول و ساختار ارزشي اپراتور 
اول تلفن همراه كه مبين ارايه و انجام خدماتي آسان و در 
دسترس براي عموم متقاضيان شماره هاي رند است و 
همچنين مطابق ضوابط و قوانين ابلاغي از سمت سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي، از طريق برگزاري 
حراج براي عموم متقاضيان و به صورت اينترنتي صورت 
مي پذيرد. متقاضيان شركت در حراج شماره هاي رند 
همراه اول، بايد ضمن تأييد شرايط و ضوابط مربوط به 
شركت در حراج و همچنين وارد كردن صحيح اطلاعات 
درخواستي و هويتي در سامانه مذكور، نسبت به واريز 
آنلاين رقم وديعه كه معادل ۲۰ درصد مبلغ پايه شماره 
تلفن همراه مدنظرشان است، اقدام كنند. پايان زمان 
هر حراج نيز منوط به دو ش��رط است كه لازم است هر 
دو بايد برقرار باشد تا حراج به اتمام برسد. شرط نخست 
آنكه »زمان قانوني« حراج به اتمام برسد كه اين زمان 
براي هر حراج متغير است و در زمان شروع حراج اعلام 
مي شود.ديگري هم اينكه از آخرين پيشنهاد قيمت بر 
روي يك شماره، بايد ۸ ساعت گذشته باشد؛ در صورت 
اعلام پيشنهاد جديد قبل از اتمام مدت زمان حراج، مدت 
زمان حراج براي يك دوره ۸ ساعته ديگر تمديد مي شود.

تمامي متقاضيان شركت در طرح حراج شماره هاي رند 
rond.mci. همراه اول مي توانند سامانه حراج به نشاني

ir مراجعه كنند. گفتني است همراه اول براي جلوگيري 
از انحصار و همچنين ايجاد شرايط برابر براي تمامي افراد، 
سازوكاري را تحت عنوان سامانه حراج آنلاين شماره هاي 
رند ايجاد كرده است كه با شرايط و ضوابط شفاف، تمامي 
كاربران امكان ش��ركت در آن را دارند و در جريان زمان 
ش��روع، پايان و قيمت هاي پيشنهادي قرار مي گيرند. 
با توجه به اينك��ه همراه اول در ح��وزه خريد و فروش 
شماره هاي رند بازار هيچگونه دخل و تصرف و منفعتي 
ندارد، وجود اين سامانه آنلاين و فرآيند برگزاري حراج 
مي تواند به صورت غيرمستقيم به تعادل و توازن قيمت 

در بازار نيز كمك كند.

ایران تلاش هایي براي توليد موبایل داخلي داشته اما هنوز به این هدف نزدیك نشده است

اندر مواهب و مصائب توليد موبايل ملي

بيش از ۴۰ ميليون ایراني از پيام رسان هاي 
داخلي استفاده مي كنند

وزي��ر ارتباط��ات و فن��اوري اطلاع��ات گفت: توس��عه 
پيامرسان هاي بومي امروز به حدي رسيده كه هم اكنون 
بيش از ۴۰ ميليون نفر از مردم ايران از آنها استفاده مي كنند 
در صورتي كه زماني قابل تصور نبود كه ما بتوانيم سكوهايي 
داشته باش��يم كه قابليت ميزباني از ده ها ميليون كاربر را 
داشته باشند. به گزارش ايسنا، عيسي زارع پور به فرآيند 
طراحي و پيش��رفت ش��بكه ملي اطلاعات در سال هاي 
گذش��ته پرداخت و با اعلام اينكه هم اكنون اين ش��بكه 
پيشرفت حدود ۶۴ درصدي دارد، تاكيد كرد: شبكه ملي 
اطلاعات، شبكه اي پرسرعت، با كيفيت و امن در گستره 
ايران اس��ت كه نيازهاي م��ردم را در حوزه هاي مختلف 
پاسخگو مي شود كه در ابتداي اين دولت پيشرفت آن ۲۳ 
درصد بود كه در كمتر از ۲ سال به حدود ۶۴ درصد رسيده 
است. وزير ارتباطات به مشكلات و كمبودهاي زيرساخت 
ارتباطي نيز اش��اره كرد و گفت: راه حل اساسي براي اين 
مشكل، فيبرنوري منازل و كسب و كارهاست كه با آماده 
كردن زيرساخت هاي آن، اجراي پروژه از يك سال گذشته 
آغاز شده و تاكنون نيز در ۱۰۰ شهر تكميل و سرعت هاي تا 
۹۰۰ مگابيت برثانيه نيز به مردم ارايه شده است. وي افزود: 
برنامه داريم تا پايان س��ال ۱۴۰۴ تمام شهرهاي كشور را 
تحت پوشش اين شبكه قرار دهيم و بر اساس برنامه هفتم 
توسعه نيز تا سال ۱۴۰۷ بايد تمام ساختمان هاي كشور 

به فيبرنوري متصل ش��وند. زارع پور به توسعه ارتباطات 
روستايي در ۵۵۰۰ روستا در دولت سيزدهم نيز اشاره كرد 
و گفت: براي ارايه سرويس هاي مختلف بر اساس فناوري 
اطلاعات به تمام مردم كشور به اين ارتباطات نياز داريم. 
وي افزايش دو تا سه برابري ترافيك توليد داخل كشور را 
يكي ديگر از دستاوردهاي اين دوره عنوان كرد و افزود: در 
اين دولت با تبادل ترافيك داخلي ۶.۵ ترابيت برثانيه ركورد 
توليد ترافيك داخل شكسته شد. وزير ارتباطات با تشريح 
مدل هاي مختلف مديريت فضاي مجازي در كشورهاي 
ديگر، تاكيد كرد: اگر مي خواهيم كه مستعمره ديجيتال 
كشورهاي ديگر نباشيم بايد سكوهاي خود را داشته باشيم 
چرا كه در آينده نزديك اين سكوها هستند كه كشورها را 
مديريت مي كنند. طبق اعلام وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، زارع پور در گزارش��ي ني��ز از آخرين وضعيت 
تحقق دولت هوش��مند را تش��ريح و درباره پنجره واحد 
خدمات دولت هوش��مند نيز گفت: هدف ما اين است كه 
مردم از طريق يك آيكون در گوش��ي هاي خود به صورت 
ش��بانه روزي و بدون ارايه هيچ مدركي بتوانند از خدمات 
دولتي استفاده كنند و بر اساس برنامه هفتم توسعه تمام 
دس��تگاه هاي عمومي و دولتي مكلف شده اند كه تا پايان 
اين برنامه صددرصد خدمات خود را به صورت هوشمند 

به مردم ارايه كنند.

نگراني از تشعشعات آنتن هاي مخابراتي تا چه حد بجاست؟
يك كارشناس حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات معتقد 
است كه در حوزه آسيب هاي ناشي از امواج يا تشعشات 
فناوري هاي��ي مانند تلفن همراه، هن��وز در دنيا به يك 
اجماع واحد نرسيده اند؛ اما توصيه مي شود افرادي كه 
آسيب پذيرند مانند زنان باردار يا كودكان ترجيحا از اين 
نوع تشعشعات دور باشند. به گزارش ايسنا، تشعشعات 
موباي��ل و مخاطراتي كه ممكن اس��ت براي س��لامت 
انسان به همراه داشته باشد، موضوعي است كه همواره 
مطرح بوده اما اينكه اين نگراني تا چه اندازه جايز است 
و راهكارهاي مقابله با مخاطرات ناش��ي از تشعشعات 
موبايلي از چه قرار است؟ موضوعي است كه درباره آن 
نظرات متفاوتي وجود دارد. سايت ها و دكل هاي موبايل 
معمولا در پشت بام منازل يا واحدهاي اداري و تجاري 
ش��هري، در پارك ها، ديوارها، خيابان ه��ا، چهارراه ها، 
جاده ها و نزديك به جاده ها و قطارهاي بين شهري نصب 
مي شوند و نصب س��ايت روي پشت بام منازل، با توجه 
به آنچه اعلام مي شود، هيچ گونه خطر پرتوگيري براي 
ساكنين در بر ندارد، يكي از روش هاي متداول در جهان 
است كه براي توسعه سريع شبكه ها مورد استفاده قرار 
مي گيرد. در اين زمينه بارها گفته شده است كه استاندارد 
تشعشات سايت ها در سطح بين الملل مشخص است و 
اگر عدد بالاتر از اين باشد، سايت خطرناك خواهد بود؛ 
در ايران اين عدد ۴ اعلام ش��ده و اگر سطح تشعشات از 
اين عدد فراتر رود اجازه نصب س��ايت داده نمي شود. با 
اين حال بسياري تصور مي كنند تشعشعات حاصل از 

دكل هاي موباي��ل يكي از مهم ترين دلايل ابتلا به انواع 
سرطان است، اما اين موضوع تاكنون به صورت علمي 
ثابت نشده و تحقيقات در يك موسسه تحقيقاتي آلماني 
نشان مي دهد كه نياز به نگراني خاصي در اين زمينه به 
ويژه درباره تشعش��عات آنتن هاي موبايل وجود ندارد. 
در همين رابطه كيوان نقره كار - يك كارشناس حوزه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات- در گفت وگو با ايسنا، درباره 
اين موضوع اظهار كرد: اساسا در حوزه آسيب هاي ناشي 
از مواج يا تشعشات فناوري هايي مانند تلفن همراه هنوز 
در دنيا به يك اجماع واحد نرسيده اند. وي افزود: نزديك 
به چهار دهه از استفاده از تلفن همراه مي گذرد و آنطور 
كه بايد اعلام نشده است كه امواج تلفن همراه هم ممكن 
است تأثيرگذار باشد. بنابراين هر كارشناس يا مسوولي 
كه درباره تاثير داش��تن يا نداشتن اعلام نظر مي كند، 
هر كدام براساس ش��واهد يا تجربه هاي مختلف اعلام 
مي ش��ود؛ همچنين تحقيق علمي در اين باره نداريم 
و آس��يب هاي ناشي از اين تشعش��ات هم آسيب هاي 
زودنشاني نيستند. نقره كار بر اين عقيده است كه شايد 
نياز باشد س��ال ها بگذرد تا دقيقا مشخص شود به طور 
مثال آيا آنتن هاي نزديك منزل شخص تاثيرگذار بوده 
يا خير. اما توصيه مي شود افرادي كه آسيب پذيرند مانند 
افراد مس��ن، زنان باردار يا ك��ودكان ترجيحا از اين نوع 
تشعشعات دور باشند اما به صورت كلي نمي توان گفت 
تأثيرگذار اس��ت يا نه. اين كارشناس حوزه ارتباطات و 
فناوري اطلاعات اظهار كرد: براي تعيين عدد استاندارد 

ميزان تشعشعات در كشور بايد آمارهاي حوزه سلامت 
و پزش��كي بررسي ش��ود اما نكته مهم اين است اگر به 
شاخص عددي دس��ت پيدا كرديم، بايد از سوي ارگان 
مرتبط اعلام ش��ود كه اين ان��دازه از تأثير در آنتن هاي 
بي تي اس وجود دارد يا خير؛ بنابراين اين موارد مسائل 
تخصصي است كه بايد دست اندركاران اين حوزه اعلام 
كنند. وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات اوايل تابستان 
سال جاري براي پايان دادن به شائبه هاي موجود در اين 
زمينه اعلام كرد براي ايجاد پوشش كامل ارتباطي در 
نقاط كور شهرها و روستاها، اپراتورهاي ارتباطي نياز به 
نصب دكل هاي مخابراتي و تجهيزات مربوطه را دارند. اما 
گاهي اوقات به خاطر ذهنيتي كه برخي از مردم از مضر 
بودن تشعشات اين دكل ها دارند، به اپراتورها اجازه نصب 
دكل و تجهيزات ارتباطي را در محله ها داده نمي ش��ود 
كه طبيعتا اين اقدام باعث ايجاد مشكل و عدم آنتن دهي 
مناسب در نقاط كور مي ش��ود كه حل اين مشكل جز 
با همكاري س��اكنين آن محله ها قابل حل نيست. اين 
درحالي است كه س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي بر اساس وظيفه ذاتي خود مستمرا تشعشعات 
دكل هاي مخابراتي را م��ورد پايش قرار داده و اين روند 
همواره از س��وي نهادهاي نظارتي تخصصي همچون 
سازمان انرژي اتمي نيز بر اساس استانداردهاي جهاني 
مورد بررسي دقيق و سختگيرانه اي قرار مي گيرد چراكه 
حفظ سلامت مردم در اولويت وزارت ارتباطات قرار دارد. 
خوش��بختانه اندازه گيري ميزان تشعشعات و نظارت 

دقيق بر آنها باعث ش��ده كه تاكنون ميزان تشعشعات 
دكل هاي مخابراتي در سراسر كشور بسيار پايين تر از 
استانداردهاي جهاني قرار داشته باشد. از همين رو نياز 
است تا رسانه ها با ارايه اطلاعات دقيق، نگراني مردم از 
مضر بودن تشعش��عات دكل هاي مخابراتي را برطرف 
كنند تا بتوان روند توس��عه زيرس��اخت هاي ارتباطي 
سيار در كشور را با شتاب دنبال كرد. اما از سوي ديگر به 
دليل اينكه اخبار نسل پنجم اينترنت در گوشه و كنار 
جهان منتشر شده و كاربران بسياري در انتظار اجراي آن 
هستند، كشورهاي مختلفي از جمله ايران با همكاري 
بزرگ تري��ن اپراتوره��اي اينترنت در جه��ان درصدد 
برقراري اين نسل جديد از اينترنت  هستند و درباره اين 
نسل از اينترنت گفته شده كه پهناي باند بسيار بالايي 
دارد. بنابراين همزمان با توسعه ۵G در كشور همچنان 
نگراني درباره تشعش��عات اين نس��ل از اينترنت وجود 
دارد كه چندي پيش عيسي زارع پور - وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات- در همايش ملي نسل پنجم اينترنت 
در ايران توضيحاتي درباره آن ارايه كرد. او گفت برخي 
درباره تشعش��عات نس��ل پنجم اينترنت هم صحبت 
 ۵G مي كنند اما بايد اعلام كنم كه تشعشعات اينترنت
تفاوتي با نسل هاي ديگر ندارد. تشعشعات در كشور ما 
هميشه نسبت به استاندارد جهاني كمتر بوده بنابراين 
اين فناوري ايمن است و مردم نگران توسعه آن نباشند 
چراكه بخش قابل توجهي از مردم چين در حال استفاده 

از اين تكنولوژي هستند. 

 آگهی مناقصه عمومي يك مرحله اي
 - شماره 1402-31

شرکت گاز استان سمنان درنظر دارد مناقصه  » خريد رگولاتور 5-25-40-65-100-160 متری و 160 متری دوپوندی « را به كليه توليد كنندگان واجد صلاحيت و يا نمايندگان فروش 
رسمي آنها  كه  توانايي تهيه و تدارك كالاي مورد نظر را دارند با شرايط زير و مطابق استانداردهاي شرکت ملی گاز ايران واگذار نمايد:  

روابط عمومی شرکت گاز استان سمنان

شركت ملی گاز ايران
شرکت گاز استان سمنان )سهامی خاص(

كد سامانه ستاد ايران :  2002001045000037
 كد پايگاه ملي مناقصات53.159.038

شناسه آگهی:1607566
نوبت دوم

شرحعنوان
شركت گاز استان سمنان به نشاني: سمنان-بلوار شهيد اخلاقي-نبش خيابان دهه فجرنام و نشاني مناقصه گزار

خريد رگولاتور 5-25-40-65-100-160 متری و 160 متری دوپوندی مطابق استانداردهاي شرکت ملی گاز ايراننوع،كميت و كيفيت كالا 
مبلغ  1.872.500.000ريال -   شامل ضمانتنامه بانکی يا وجه نقد مطابق آئين نامه تضمين معاملات دولتي و اصلاحيه های آن مي باشد.نوع و مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار

از ساعت  9  مورخ  1402/09/04  لغايت ساعت  15 مورخ  1402/09/09 از طريق مراجعه به سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد(  به نشاني .wwwزمان و نحوه دريافت اسناد مناقصه
.setadiran.ir

حداكثر تا ساعت  15 مورخ  1402/09/19  زمان و مكان عودت اسناد مناقصه
مورخ 1402/09/19  ساعت 15:00 لذا دعوت بعمل مي آيد در صورت تمايل به حضور در جلسه، نماينده تام الاختيار خود را كتبا" معرفي نمائيد.زمان بازگشايي پاكات ) الف ، ب و ج (
31940000 -023 داخلي4750 نمابر33453844-023تلفن  و نمابر امور حقوقی و پيمانها

جهت كسب اطلاعات بيشتر به آدرس اينترنتي www.setadiran.ir مراجعه فرمائيد.

پيام ايمنی : استفاده از كلاهك H شكل، مانع ورود و لانه گذاري پرندگان در مجراي دودكش است.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه 

پيامك نمايند. 

برابر رأی شماره 140260316014002172 - مورخ 1402/08/11  هيأت اول/دوم موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحيه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای /خانم فرخنده فتاحی شرفی فرزند امان بشماره 
شناسنامه 295 صادره از کرمانشاه در ششدانگ ساختمان به مساحت 190.52 متر مربع در قسمتی از پلاک 19 اصلی واقع در بخش سه حومه به آدرس 
کرمانشاه کمربندی غربی بالاتر از پل ده مجنون بغل گاراژ باباجانی خريداری از مالک رسمی آقای عبدالحسين توکلی محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست 

خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد.

فرشاد نادری - رييس ثبت اسناد واملاک
تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/09/05
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/21

 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحيه دو

هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های  فاقد سند رسمی

شماره ارشادی : 2663/ م الف/12
تاريخ: 1402/08/29



وزيرصمت با انتقاد از عملكرد خودروس��ازان گفته 
است: فعاليت ۳۶ خودروساز در كشور خودروسازي 
نيس��ت بلكه خودرو بازي اس��ت. عباس علي آبادي 
تاكيد كرده كه بايد به سمت خودرو هاي نسل جديد 
حركت كني��م و خودرو نبايد دغدغه مردم باش��د و 
بايد به وفور توليد ش��ود و مردم بتوانند خودشان از 
بين مدل هاي مختلف انتخ��اب كنند. او به موضوع 
قيمت گذاري هم اش��اره كرده و گفته: سياست من 
در همه صنايع، قيمت گذاري دس��توري نيست و به 
بازار رقابتي اعتقاد دارم، اما تا رقابتي شدن بازار ناچار 
به قيمت هاي دس��توري هس��تيم.از آن سو، معاون 
صنايع حمل و نقل وزارت صنعت هم گفته اس��ت: 
اگر بخواهيم به س��مت بازار برقي س��ازي خودروها 
برويم بايد بگويم اين بازار ما اس��ت و اگر مي خواهيد 
اين بازار را در اختيار شما قرار دهيم ديگر روش هاي 
»س��ي كي دي« »اس كي دي« معنا ن��دارد و بايد به 

طراحي مشترك فكر كرد.

   استدلال وزير براي قيمت گذاري 
اخي��را عباس علي آب��ادي وزير صمت به دانش��گاه 
صنعتي اميركبير رفته است و در آنجا درباره واردات 
خودروه��اي كاركرده و عملكرد خودروس��ازان و ... 

صحبت كرده است. 
او اع��ام كرد: در مورد واردات خ��ودروي كاركرده، 
نگراني براي تخصيص ارز وجود دارد، اما اين موضوع 
رفع خواهد شد، ممكن اس��ت واردات اين خودرو ها 
باعث افزايش مطالبات ارزي شود كه بايد از ارز هاي 
با منش��أ خارجي براي اين كار اس��تفاده كرد و بانك 

مركزي در حال بررسي موضوع است.
او ادامه داد: ما به س��مت خودرو هاي نسل جديد در 
حركت هس��تيم، خودرو نبايد دغدغه مردم باشد و 
بايد به وفور توليد ش��ود و مردم بتوانند خودشان از 
بين مدل هاي مختلف انتخاب كنند. ۳۶ خودروساز 
داريم كه به نظرم اين كار خودروس��ازي نيست بلكه 
خودروبازي اس��ت، چون مقياس ه��اي توليد براي 

هيچ كدام از آنها محقق نشده است.
او درب��اره تولي��د و عرضه خودرو برق��ي هم گفت: 
زيرس��اخت خودروي برقي در كشور ما كاما فراهم 
است، چون همه نقاط كشور برق دارد و ما در منطقه 
شرايط خوبي براي توسعه خودرو هاي برقي داريم، 
اين اقدام ه��م از نظر اقتصادي و هم از نظر زيس��ت 
محيطي كاما در دنيا جا افت��اده و مثا در نروژ 80 
درصد خودرو ها برقي هستند يا در چين تمام حمل 

و نقل عمومي برقي است.
علي آبادي افزود: شارژر هاي سريع مي توانند در كمتر 
از 15 دقيقه يك خودرو را ش��ارژ كنند و ما در تهران 
70 شارژر نصب كرديم تا پايان امسال در كل كشور 

5 هزار شارژر ايراني نصب خواهد شد. 
او در بخش��ي از اظهاراتش ب��ه كيفيت خودروهاي 
داخلي اش��اره ك��رد و گفت: كش��ته هاي حوادث 
رانندگي فقط به خاطر كيفيت خودرو نيست بلكه 
وضعي��ت جاده ها و فرهنگ رانندگ��ي هم اثر گذار 
است، در خصوص كيفيت خودرو ما استاندارد هاي 
85 گانه نظير روش��نايي روز گذاش��تيم كه خيلي 
هم براي كش��ور ما كاربردي نيس��ت، ام��ا درباره 
اس��تاندارد هاي مهم در ايمني تكليف كرده ايم كه 

جداي از قيمت خ��ودرو بايد براي همه محصولات 
به صورت كامل و با كيفيت بالا، رعايت ش��ود. وزير 
صم��ت در خصوص كمبود لاس��تيك هم گفت: ما 
هفته گذش��ته به اندازه نياز ۳ ماه كش��ور لاستيك 
توزيع كرديم و به وفور لاس��تيك وج��ود دارد، اما 
تقاضاي كاذب داش��تيم و ذخيره در خانه ها انجام 
مي شد. تعرفه لاس��تيك را اصاح كرديم تا قاچاق 
كم شود و قيمت كارخانه را هم تغيير داديم تا توليد 

افزايش يابد.
او به موضوع قيمت گذاري هم اشاره كرد و اعام كرد: 
سياست من در همه صنايع، قيمت گذاري دستوري 
نيست و به بازار رقابتي اعتقاد دارم، اما تا رقابتي شدن 

بازار ناچار به قيمت هاي دستوري هستيم.
وزير به وضعيت صنعت لوازم خانگي هم پرداخت و 
گفت: در صنعت لوازم خانگي تقاضا كاهش يافته و در 
آستانه زيان هستند، كشش بازار تعيين كننده قيمت 
است، برهمين اساس در اين بازار قيمت گذاري را در 

دستور كار قرار داده ام.
وزير صمت از لزوم بهبودبخشي خودروهاي سنتي 
كه با س��وخت فس��يلي كار مي كنند سخن به ميان 
آورد و اينگون��ه ادام��ه داد ك��ه دوره در حال عوض 
شدن اس��ت و زمان استاده از خودروه هاي هوشمند 
و برقي فرارس��يده است و ما نيز مي توانيم با استفاده 
از ظرفيت هاي ش��ركت هاي دانش بنيان خودمان، 
تحول و پيشرفت را در اين دنياي تازه شروع كنيم و 
در سال آينده س��طحي از اين هوشمندي جهاني را 
در خودروهاي داخلي نيز ش��اهد باشيم. البته لازم 
به ذكر اس��ت كه خودروهاي بنزين��ي نيز در برنامه 
به جلو حرك��ت مي كنند، اما تمرك��ز اصلي ما بايد 
بر خودروهاي آينده باش��د و سياست ما نبايد صرفا 
داخلي كردن خودروهاي بنزيني باش��د؛ چون اينها 

گذرا هستند.
علي آبادي همچنين از نسب ش��ارژرها شروع شده 
و در تاش براي توس��عه زيرس��اخت هاي لازم خبر 
داد و اب��راز اميدواري كرد كه حم��ل و نقل عمومي 
در پايتخت ب��ه زودي برقي خواهد ش��د و به اثرات 
مثبت زيست محيطي آن اشاره كرد. او وعده داد كه 
تاكس��ي هاي برقي احتمالا در هفته هاي اول آذرماه 

به تدريج وارد شهر تهران خواهند شد. همچنين مقرر 
شده 100 هزار تاكسي برقي تا آخر سال در شهرهاي 
بزرگ كشور شروع به كار كنند. همچنين چند نمونه 
خودروي برقي داخلي نيز توليد شده است كه بنابه 
پيش بيني ها در نيمه اول س��ال بعد، به بازار خوردو 

كشور عرضه خواهند شد.
اين مقام مس��وول در ادامه با اش��اره به گران بودن 
باتري ماش��ين هاي برقي، عنوان كرد: مقرر ش��ده 
اس��ت كه تعرفه واردات باتري ها به حداقل برس��د. 
البته س��هم قابل توجهي از هزينه ها براي تاكسي ها 
را دولت پرداخت مي كند كه مقرر شده وزارت نفت 
به منظور پيشبرد اهداف مان، هزينه حدود 10 هزار 
و 500 دلاري از س��هم باتري را كه از محل سوخت 

صرفه جويي شده، كمك كند.

    قول علي آبادي به دانش بنيان ها
وزير صمت ضمن اولويت دادن به تامين ارز براي مواد 
اوليه، توليد با بهره وري بالاتر و كالاهاي صادراتي را 
نيز در اولوي��ت خود قرار داد و عن��وان كرد كه صف 
تخصيص ارز براي حجم زيادي از كالاها برداش��ته 
شده اس��ت و در ادامه قول حمايت وزارت صمت از 
صانيع دانش بنيان كه كالاهاي باكيفيت ايراني كه 
قابليت صادرات به كش��ورهاي ديگر را دارند، توليد 

مي كنند را داد.
علي آبادي از تعريف مگاپروژه اي نيز خبر داد كه قرار 
است با استفاده از ظرفيت  شركت هاي دانش بنيان 

در زمينه حل مشكات هوايي كشور فعاليت كند
وزي��ر صم��ت از در اختي��ار ق��رار دادن فن��اوري 
ش��ركت هاي بزرگ به ش��ركت هاي دان��ش بنيان 
و همينطور دانش��گاه ها خب��ر داد و ادامه داد: براي 
توليد كالا به دانش بنيان ها پ��ول نمي دهيم، بلكه 
آنها را در برابر مس��ائلي قرار مي دهيم كه به منظور 
برطرف كردن آن، ش��خص يا اشخاصي حاضرند به 

آنها پول بدهند.
عباس علي آبادي همچنين با اش��اره به راكد بودن 
و كم بهره ش��دن حدود ۹000 شركت صنعتي در 
سال هاي گذش��ته، از لزوم كمك  رس��اني، چه در 
زمينه مال��ي، چه مديريتي، و نوس��ازي تجهيزات 

در برخي از واحدهايي كه ب��ه دليل تغيير فناوري 
بايدتغيير راهبري دهند، سخن به ميان آورد.وزير 
صنعت، معدن و تجارت در ادامه ادعا كرد كه بيست 
پروژه پيش��ران و هش��ت برنامه راهب��ردي در اين 
وزارتخانه تعريف شده كه برقي كردن حمل و نقل 
پرسرعت، يكي از آنها تلقي مي ش��ود. او ادامه داد: 
هم اكنون حداكثر س��رعت حمل و نقل ريلي 1۲0 
تا 1۶0 كيلومتر اس��ت كه طب��ق برنامه ريزي هاي 
اين وزارتخانه به س��مت بالاتر بردن ميزان سرعت 

آن هستيم.

   گام توليد خودروهاي برقي در كشور
»منوچهر منطقي« در خصوص چگونگي دانش بنيان 
كردن صنعت خودرو گفت: در اين زمينه چهار مرحله 
وجود دارد. در مرحله نخست بايد به يكپارچه سازي 
محصولات )مونتاژ( و قطعه سازي توجه كرد.مرحله 
دوم طراحي قس��مت هايي از محصولات اس��ت؛ به 
اي��ن صورت كه مثاً يك خودرو مصرفش بالاس��ت 
آيا مي ت��وان يك موت��ور با مصرف كمت��ر طراحي 
و ب��ر روي خودرو ق��رارداد يا خير. در مرحله س��وم 
طراحي يك محصول جديد مطرح است كه اتفاقاً ما 
طراحي هاي مشتركي با مجموعه هاي جهاني داريم 
كه اين موضوع نش��ان از توانمندي بالاي ماست. در 
مرحله چهارم صنعت خودرو به درجه اي مي رس��د 
كه توانمندي طراحي اج��زاي خودرو را پيدا كرده و 
مي تواند محصول مستقل طراحي كند. اين محصول 
مس��تقل عاوه بر بازار داخل وارد بازارهاي جهاني 

هم مي شود.
منطقي گفت: دانش بنيان ش��دن از مرحله س��ه به 
بعد اس��ت كه اتفاق مي افتد. به عبارتي مرحله يك 
تكنسين محور و مرحله دوم مهندسي محور است كه 
در اين مرحله ها هنوز به دانش بنيان بودن نرسيده ايم؛ 
اما مرحله س��وم ديگر دانش بنيان اس��ت چون شما 
مي توانيد محصول را از مرحله تحقيق و توسعه توليد 
كنيد اگر چه ش��ريك داريد ام��ا مي توانيد محصول 

جديد عرضه كنيد. 
بنابراين اگر ما مي خواهيم وارد دانش بنيان شويم بايد 

وارد مرحله سوم شده باشيم.
به گفته او، در حال حاضر بحث خودروهاي فسيلي 
با س��وخت فس��يلي كم كم از رده خارج مي شود و 
پيش بيني ها بر اين اس��ت تا ۲050 همه كشورها به 
سمت خودروهاي برقي بروند. اما صرفاً برقي سازي 
نيست بلكه خودروها با هم مي توانند تبادل اطاعات 

داشته باشند.
وي افزود: با در نظر گرفتن اين موضوع اگر بخواهيم 
به سمت بازار برقي س��ازي خودروها بريم بايد با هر 
كس كه صحبت مي كنيم بگوييم اين بازار ما است و 
اگر مي خواهيد اين بازار را در اختيار شما قرار دهيم 
ديگر روش هاي »س��ي كي دي« »اس كي دي« معنا 
ندارد؛ ما بايد طراحي مشترك را شروع كنيم. ممكن 
است بگوييد كه ما تحريم هستيم و كسي ما را تحويل 
نمي گيرد ولي م��ا الآن وارد يك س��ري اتحادهاي 
بلندمدت از جمله با كشورهاي بريكس شده ايم كه 
ديگر بحث ه��اي تحريم خيلي كمرنگ مي ش��وند. 
بايد برويم س��راغ كش��ورهايي كه با آنها ارتباطات 

بلندمدت داريم.
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هشدار رييس اتاق ايران به وزير 
اقتصاد: آماربازي خطرناك است

رييس اتاق بازرگاني ايران خطاب ب��ه وزير اقتصاد در 
واكنش به اظهارات اخي��ر او در مورد تراز تجاري ايران 
نوش��ت: آمار بازي هم به اندازه آمارسازي خطرناك و 
گمراه كننده است. دو روز قبل احسان خاندوزي وزير 
اقتصاد دولت ابراهيم رييسي در جمع فعالان اقتصادي 
تبربز اعام كرد: تراز تجاري كشور در 8 ماهه اول امسال 
بيش از 10 ميليارد دلار مثبت بوده اس��ت و اگر نفت را 
فاكتور بگيريم بخش مهمي از كسري هاي تراز تجاري 
غير نفتي ما ناشي از اتفاقاتي است كه در حوزه قيمتي 
در اقتصاد بين الملل رخ داده است. موضوعي كه واكنش 
حسين ساح ورزي رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كشاورزي ايران را برانگيخت. ساح ورزي در واكنش به 
اظهارات اخير خاندوزي در توئيتي نوشت: وزير اقتصاد 
فرموده اند: تراز تجاري كش��ور بيش از ده ميليارد دلار 
مثبت است. او افزود: نصحيت دلسوزانه، آمار بازي هم به 

اندازه آمارسازي خطرناك و گمراه كننده است.

امكان اعتراض به بازگشت ارز 
حاصل از صادرات فراهم شد

س��امانه جامع تجارت با صدور اطاعيه اي اعام كرد: 
امكان ثبت درخواس��ت و اعتراض درباره بازگشت ارز 
حاصل از صادرات در اين س��امانه فراهم شده است. به 
گزارش تسنيم سامانه جامع تجارت با صدور اطاعيه اي 
اعام كرد: امكان ثبت درخواس��ت و اعت��راض درباره 
بازگشت ارز حاصل از صادرات در اين سامانه فراهم شده 
اس��ت. در اين اطاعيه آمده است: به اطاع مي رساند، 
در راس��تاي اجراي ماده »5« آيين نامه »بازگشت ارز 
حاصل از صادرات«، امكان ثبت درخواست و اعتراض در 
خصوص بازگشت ارز حاصل از صادرات در موضوعات 
مشخص شده در سامانه جامع تجارت فراهم شده است.

بدين ترتيب صادركنندگان از تاري��خ 140۲/0۹/01 
مي توانند با مراجعه به بخش »ثبت و پيگيري مشكل« 
در سامانه جامع تجارت، نسبت به ثبت درخواست خود 

اقدام نمايند.

هزينه انبارداري در گمركات
۴ برابر شد 

همانطور كه استحضار داريد به فاصله چند روز از اباغ 
مصوبه 4 برابر كردن هزينه ه��اي انبارداري در مبادي 
ورودي كش��ور آن هم براي دومين بار در س��ال مهار 
تورم، شاهد ابطال مصوبات ترخيص كالاهاي اساسي 
منتظر تامين ارز نيز هستيم. اينكه وضعيت جديد چه 
تاثيري بر تامين و امنيت غذايي كش��ور در پي خواهد 
داشت موضوعي مرتبط به مس��وولان ذيربط خواهد 
بود، اما قطعا تصديق خواهيد فرمود درآمدهاي ناشي از 
افزايش4 برابري تعرفه انبارداري به بهانه كندي خروج 
كالاهاي اساسي از گمركات كشور از يكسو و توقف مجوز 
خ��روج اين اقام كه تا چهار ماه در انتظار ارز هس��تند 
آن هم بدون پيش آگه��ي، فاقد وجاهت قانوني بوده و 
از غيرمنصفانه ترين روش هاي ايجاد درآمد دولتي آن 
هم از سفره مردم محسوب مي گردد.لذا به نمايندگي 
از اعضاي اين تشكل كه در شرايط ويژه كشور تاش در 
جهت تامين كالاهاي اساسي را داشته اند استدعا دارد 
دستور فرماييد نس��بت به رسيدگي و رفع اين معضل 

دستور رسيدگي و اقدام عاجل مبذول فرماييد.

صادرات ۶۷ ميليون يورو
پسته به اروپا در ۹ ماه

آمارهاي يورو استات از صادرات ۶7ميليون يورويي پسته 
ايران به اروپا در ۹ماهه نخس��ت س��ال جاري ميادي 
حكايت دارد. به گزارش خبرگزاري تسنيم، پايگاه خبري 
كميسيون اروپا )يورواس��تات( از صادرات ۶7 ميليون 
يورويي پس��ته ايران به اتحاديه اروپا در ۹ ماه نخست 
۲0۲۳ خبر داده است كه اين رقم نسبت به مدت مشابه 
سال قبل كاهش ۲۹درصدي داشته است. ايران در مدت 
مشابه سال قبل ۹5 ميليون يورو پسته به اروپا صادر كرده 
بود. از كل پسته صادراتي ايران به اروپا در ۹ ماه نخست 
امسال 4۹ ميليون يورو شامل مغز پسته و 18 ميليون 
يورو مربوط به پسته با پوست بوده است. صادرات مغز 
پس��ته ايران به اروپا در اين مدت كاهش 15درصدي و 
صادرات پسته با پوست كاهش 51درصدي داشته است. 
ايران در ۹ماهه سال ميادي گذشته 58 ميليون يورو 
مغز پسته و ۳7 ميليون يورو پسته با پوست به اروپا صادر 
كرده بود. بر اساس اين گزارش ايران پس از امريكا دومين 
صادركننده پسته به اروپا در ماه هاي ژانويه تا سپتامبر 
۲0۲۳ بوده است. امريكا در اين دوره 4۳۹ ميليون يورو 
پسته به اروپا صادر كرده است. صادرات پسته امريكا به 
اروپا نيز در اين دوره با كاهش 17درصدي نسبت به مدت 
مشابه سال قبل مواجه شده است. امريكا در ۹ماهه سال 

قبل 5۲۹ ميليون يورو پسته به اروپا صادر كرده بود.
آلمان مهم ترين خريدار پسته ايران در اروپا طي ۹ماهه 
۲0۲۳ بوده است. 70 درصد كل پسته صادراتي ايران 
به اروپا در اين دوره به مقصد آلمان بوده است. آلمان 47 
ميليون يورو پسته ايران را در ماه هاي ژانويه تا سپتامبر 
امسال وارد كرده است. از سوي ديگر آمار گمرك چين 
نش��ان مي دهد اين كش��ور نيز در ۹ماهه سال جاري 
ميادي ۲0 ميليون دلار پسته از ايران وارد كرده است 
كه 18 ميليون دلار مربوط به پسته با پوست و ۲ ميليون 
دلار مغز پسته بوده است. صادرات پسته ايران به چين 
در اين دوره با كاهش 5۹درصدي نس��بت به مدت 
مش��ابه سال قبل مواجه ش��ده است. خشكسالي و 
كاهش برداشت پسته به همراه مقررات سختگيرانه 
براي بازگش��ت ارز صادراتي، دو عامل افت صادرات 
پسته ايران به اروپا و چين در سال ۲0۲۳ بوده است. 
انتظار مي رود با افزايش توليد پسته در سال جاري و 
رفع محدوديت هاي ارزي شاهد رشد صادرات پسته 

ايران طي سال ميادي آينده باشيم.

توافقنامه تجارت آزاد با اوراسيا 
ماه آينده عملياتي مي شود

رييس سازمان توسعه تجارت گفت: ماه آينده با حضور 
سران اتحاديه اوراسيا در روسيه توافقنامه تجارت آزاد 
اوراسيا بين ايران و ساير كشورها انجام مي شود. مهدي 
ضيغمي، در بيست و هفتمين همايش ملي توسعه 
صادرات غيرنفتي ايران با بيان اينكه ميزان صادرات 
امسال با صادرات سال گذشته برابر است، اظهار كرد: 
هر چقدر فضا براي توسعه صادرات غيرنفتي تسهيل 
شود، ميزان صادرات نيز افزايش خواهد يافت. وي با 
اشاره به تغيير رويكرد كشور به يك فضاي تعاملي با 
كشورها گفت: پيش بيني مي شود سال آينده حداقل 
10 مورد تجارت ترجيحي و آزاد با كش��ورهايي كه 
عاقه مند به تجارت با ايران هس��تند، داشته باشيم. 
رييس س��ازمان توسعه تجارت ايران با اشاره به تأثير 
توافقنامه گروه بريكس در توس��عه صادرات، افزود: 
اميدواريم ب��ا تمام اقداماتي در ح��وزه تجارت انجام 
مي شود، به همت دولت و بخش خصوصي، صادرات 
به صورت روزافزون توسعه يابد. ضيغمي ادامه داد: در 
سازمان توسعه تجارت تاش زيادي مي كنيم كه به 
عنوان خانه صادركنندگان صداي فعالان اين حوزه 
باشيم و مسائل مختلف فعالان اقتصادي اين حوزه را 
حل كنيم. وي با بيان اينكه درباره تعيين نرخ ارز براي 
حوزه صادرات اقداماتي انجام شده است، افزود: براي 
موضوع چند نرخي بودن و تفاوت زياد نرخ نيما با بازار 
آزاد، يك راهكار با عنوان نرخ توافقي ايجاد كرديم كه 
منابع نرخ توافقي نيز غالباً از صادركنندگان محصولات 
غيرنفتي واقعي است و در حال حاضر صادركنندگان 
مي توانند نرخ توافقي ارز خود را واگذار كنند. ضيغمي 
يكي از وظايف مهم س��ازمان توسعه تجارت را ايجاد 
بازارهاي جديد و ايجاد بستري براي افزايش صادرات 
كش��ور عنوان كرد و گفت: افزايش مبادلات تجاري 
با كش��ورهاي آفريقايي را به صورت جدي پيگيري 
مي كنيم، به طوري كه در اين زمينه خبرهاي خوشي 
خواهيم داش��ت. وي با اش��اره به اهمي��ت برگزاري 
اجاس وزراي صنعت و تجارت آفريق��ا ادامه داد: در 
حال حاضر ۲5 رايزن در كشورهاي آفريقايي وجود 
دارد و اميدواريم با اقداماتي كه در زمينه اعزام رايزنان 
كشورمان انجام مي شود، تا پايان امسال تعداد رايزنان 
به ۳5 رايزن برسد. رييس سازمان توسعه تجارت ايران 
با اش��اره به تأثير افزايش مراكز تجاري در كشورهاي 
خارجي در كمك به توسعه صادرات، تاكيد كرد: در 
سال هاي گذشته با وجود نزديك بودن نرخ ارز به نرخ 
بازار، صادركنندگان بخش قابل توجهي از ارز حاصل 
از صادرات را به سيس��تم بانكي باز مي گرداندند كه 
اين موضوع نشان مي دهد مشكل از صادركنندگان 
نيست بلكه بايد س��ازوكارها و رويه ها در اين زمينه 
اصاح شود. ضيغمي افزود: مرداد سال گذشته براي 
موضوع صادرات ريالي سال 1۳۹7 يك جريمه ريالي 
تعيين شد، ولي به دليل مهيا نبودن زيرساخت هاي 
مورد نياز در برخي از دستگاه هاي متولي اين موضوع 
به تأخير افتاد. اميدواريم تا 10 روز آينده اين سامانه 
قابل دسترسي باشد و صادركنندگان با پرداخت اين 
جريمه ريالي، تعهدات ارزي سال 1۳۹7 را انجام دهند.
وي درباره تعهدات ارزي سال هاي ۹8، ۹۹ و 1400 نيز 
گفت: ديروز مصوب شد كه اگر صادركنندگان ارز مورد 
نظر را به صورت نيمايي بازگردانند، مشكل شان برطرف 
شود. البته اميدواريم حتي صادركنندگاني كه نتوانند ارز 
مورد نظر را به صورت نيمايي بازگردانند، با راهكارهاي 
ديگري تا پايان امسال اين موارد را تعيين تكليف كنيم.

مسوولان وزارت صمت: با روش CKD و SKD خودروي برقي توليد نمي كنيم 

كنايه وزير صمت به خودروسازان

آمار ۸ ماهه ۱۴۰۲ تجارت خارجي نشان داد

دبيركل انجمن صنایع فرآورده هاي لبني عنوان كرد

كسري تراز تجاري 10 ميليارد دلاري شد

افزایش صادرات شيرخشك در نتيجه كاهش مصرف سرانه شير

آماره��اي اع��ام ش��ده از روند ص��ادرات كالاهاي 
غيرنفتي نش��ان مي دهد تراز تجاري در آبان امسال 
معادل منفي 10.1 ميلي��ارد دلار بوده كه اين روند 

نسبت به دو سال گذشته نامساعدتر شده است.
روند تجارت خارجي كش��ور در 8 ماه منتهي به آذر 
سال جاري نشان مي دهد صادرات غيرنفتي به لحاظ 
وزني در مقايسه با سال گذشته افزايشي ۲7 درصدي 
داشته و از نظر وزني هم افزايش 1.۶ درصدي را ثبت 

كرده است. 
آمار 8 ماهه 140۲ تجارت خارجي نشان مي دهد كه 
در اين بازه زماني مجموعا ۲4.7 ميليون تن واردات 
به ارزش 4۲.1 ميليارد دلار داش��ته ايم كه به لحاظ 
وزني واردات حدود 4 درصد افزايش و به لحاظ ارزشي 

هم حدود 1۲ درصد افزايش داش��ته است. از سوي 
ديگر در اين مدت ۹0 ميليون تن صادرات غيرنفتي 
به ارزش بي��ش از ۳۲ ميليارد دلار صورت گرفته كه 
در مقايس��ه با س��ال گذش��ته ۲7 درصد افزايش به 
لحاظ وزن��ي و 1.۶ درصد به لحاظ ارزش��ي افزايش 
داشته است اما چه عاملي افت تراز تجاري كشور را به 
همراه داشته است. در گزارش وزارت اقتصاد به اين 
نكته اشاره شده كه بخش مهمي از كسري هاي تراز 
تجاري غير نفتي ناشي از كاهش قيمت هاي جهاني به 
ويژه در حوزه محصولات پتروشيمي است كه بخش 
عمده اي از صادرات غير نفتي ما را تشكيل مي دهد 

و حدود 40 درصد كاهش قيمت جهاني داشتند.
به همين دليل اس��ت كه ۲7 درصد افزايش وزن در 

صادرات غير نفتي نس��بت به مدت مشابه سال قبل 
داشتيم اما كاهش قيمت هاي جهاني موجب شده كه 
به لحاظ ارزشي تنها 1.۶ افزايش داشته باشيم. عاوه 
بر اين عدم پيچيدگي فناوري در اقتصاد ايران موجب 
ش��ده كه متوس��ط ارزش يك وزن ثابت از كالاهاي 

صادراتي كمتر از واردات به همان وزن باشد.  
يكي ديگر از دلايل��ي كه كاهش تراز تجاري را به آن 
نس��بت مي دهند از س��وي ديگر كاهش اين تراز به 
دليل كاهش قيمت ه��اي جهاني برخي محصولات 
و همچنين فناوري پايين صادرات ما، تراز واردات و 

صادرات غير نفتي منفي بوده است.
احتمال ديگري كه در اين خصوص مطرح مي شود 
روي آوردن دولت به واردات براي كنترل تورم اقام 

اساس��ي به روش واردات باشد؛ اين گمانه با توجه به 
آنكه عمده واردات كش��ور اقام اساس��ي مورد نياز 
جامعه و نهاده هاي توليد است قوت مي گيرد. با اين 
حال وزير اقتصاد معتقد است اگر آمار عملكرد تجارت 
غيرنفتي ايران را با احتساب نفت محاسبه كرد، اين 

آمار مثبت 10 ميليارد دلار خواهد شد.
در اين بررس��ي ها از آمار تراز تجاري اس��تفاده شده 
اس��ت. تراز تجاري به معناي اخت��اف ميان ارزش 
دلاري صادرات و واردات كش��ور اس��ت. زماني كه 
تراز تجاري يك كش��ور مثبت باشد به معناي ارزش 
صادرات بيشتر نسبت به واردات است. از سوي ديگر 
اگر منفي باش��د به معناي ارزش وارداتي بيش��تر از 

صادرات و خروج ارز از كشور است.

رضا باكري، دبيركل انجمن صنايع فرآورده هاي لبني 
ايران، در حاشيه پنجمين نشست كميسيون كشاورزي 
و صنايع تبديلي اتاق تهران، با اش��اره به كاهش قابل 
توجه سرانه مصرف شير و لبنيات در 1۲ سال گذشته 
و رس��يدن آن از ۹8 كيلو به كمتر از ۶5 كيلو و هشدار 
در مورد تبعات سنگين آن در سامتي جامعه، عنوان 
كرد كه بخش عمده اي از افزايش صادرات شيرخشك 
نتيجه كاهش سرانه مصرف شير و لبنيات در خانوار 

است.
دبيركل انجمن صنايع فرآورده هاي لبني ايران با اشاره 
به ماده چهار اجراي قانون هدفمندي يارانه ها كه دولت 
را مكلف مي كرد هيچ سالي يارانه شير را كمتر از سال 
قبل آن تخصيص ندهد، گفت: متاسفانه در عمل اين 
يارانه در ابتدا براي ش��ير يارانه اي خانوار كه حدود دو 
ميليون تن توزيع مي ش��د، متوقف شد و به تدريج تا 

سال 1۳۹5 اجراي طرح شير مدارس نيز به طور كامل 
تعطيل شد. به گزارش روابط عمومي اتاق تهران، رضا 
باكري افزود: در حدود 15 س��ال گذشته، در اثر تورم 
س��نگين و كاهش ش��ديد ارزش پول ملي كه قدرت 
خريد خانوار را به شدت تقليل داد، سرانه مصرف شير و 
لبنيات هم به طور قابل توجهي كاهش پيدا كرد. حذف 
شير يارانه  و شير مدارس هم اشتباه بزرگي بود كه به 
كاهش مصرف ش��ير دامن زد. در حال حاضر س��رانه 
مصرف شير و لبنيات از بيش از ۹8 كيلوگرم در سال 
1۳8۹ به كمتر از ۶5 كيلوگرم رسيده است كه تبعات 
سنگيني در زمينه سامت و بهداشت فردي خواهد 
داشت و ممكن است در آينده موجب مشاهده موارد 
بيشتري از پوكي استخوان، پوسيدگي دندان، كمبود 

مواد مغذي و... بين افراد جامعه شاهد باشيم.
او با اشاره به برخي برآوردهايي كه از سوي متخصصان 

حوزه بهداش��ت و درمان صورت گرفته است، گفت: 
برابر اين پيش بيني ها، تداوم روند كنوني هزينه درمان 
مشكات ناشي از كاهش س��رانه شير و لبنيات را در 
پنج سال آينده براي وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي به رقمي حدود 50 هزار ميليارد تومان در سال 
مي رساند. باكري افزود: درخواست ما از وزارت جهاد 
كشاورزي اين اس��ت كه در كنار برنامه توسعه توليد 
ش��ير خام كه س��الانه بين ۳ تا 5 درصد براي افزايش 
توليد آن برنامه ريزي مي شود، برنامه افزايش مصرف 
شير و لبنيات هم براي بهبود سامت خانوار با ابزارهاي 
مختلفي مانند كالابرگ الكترونيك يا خريد اعتباري 
ديده ش��ود تا ميزان مصرف حداقل به همان رقم ۹8 

كيلوي 1۲ سال قبل برسد.
او همچنين به رشد نامتوازن توليد محصولات لبني 
و فرآورده ها اشاره كرد و توضيح داد: با توجه به اينكه 

توليد شير خام برابر برنامه هاي وزارت جهاد و تاش 
دامداران رشد داش��ته اما سرانه مصرف به دليل تورم 
پايين آمده است، در كشور مازاد شيرخام شكل گرفت. 
با كاهش توليد تناژ محصولاتي كه در سفره مردم قرار 
مي گيرند، واحدهاي صنايع لبني براي جذب شيرخام 
توليد شده و استفاده و حمايت از رشد توليد، به سمت 
ايجاد خطوط توليد شيرخشك صنعتي حركت كردند. 
در نتيجه توليد شيرخشك صنعتي در كشور از حدود 
۶0 هزار تن در س��ال به حدود ۲00 هزار تن در سال 
رس��يديم كه حدود 1۳0هزار تن آن مازاد بر مصرف 
داخلي است و صادر مي شود. رضا باكري گفت: در 1۲ 
سال اخير از 1۳00 واحد صنعتي توليد فرآورده هاي 
لبني به 400 واحد رسيديم كه بيش از 150 واحد از 
آنها نيز نيمه فعال هستند و در هفته چند روز بيشتر 

كار نمي كند. 

عضو هيات مدیره فدراسيون واردات: 

عضو هيات مديره فدراسيون واردات ايران بودجه اي كه 
دولت براي واردات كالاهاي اساسي و دارو در سال 140۳ 
در نظر گرفته 1۳.۶5 ميليارد يورو است، در حالي كه تنها 
تامين سبد غذا و پروتئين جامعه بدون احتساب دارو 14 
ميليارد دلار ارز نياز دارد. در لايحه بودجه سال 140۳، 
1۳.۶5 ميليارد يورو به واردات كالاهاي اساس��ي و دارو 
اختصاص پيدا كرده است. محمدمهدي نهاوندي عضو 
هيات مديره فدراسيون واردات ايران و عضو هيات مديره 
اتحاديه واردكنن��دگان نهاده هاي دام و طيور اين رقم را 
براي واردات كالاهاي اساسي و دارو كافي ندانست و گفت: 
هر چند قيمت هاي جهاني به ويژه قيمت هاي غذا كاهش 
پيدا كرده اما سبد مصرفي غذا و پروتئين كشور به تنهايي 
حداقل حدود 14 ميليارد دلار ارز نياز دارد. وي تصريح 
كرد: اين 14 ميليارد دلار تنها براي غذا موردنياز است و 
شامل دارو نمي شود، در نتيجه اگر قرار باشد رقم 1۳.۶5 
ميليارد يورو به واردات دارو و غذا اختصاص پيدا كند براي 
تامين حداقل نياز جامعه به غذا بسيار كم است.  نهاوندي 
ادامه داد: سياست هاي انقباضي در مورد تامين غذا و دارو 
با سياس��ت هاي كلي دولت براي صيانت از سفره مردم 
تعارض دارد، بنابراين اين رقم بايد متناسب با رفاه، سبد 
غذايي شهروندان و حداقل سرانه مصرف غذا و پروتئين 
در كشور بازنگري شود. وي افزود: در سال هاي گذشته نيز 
در نيمه دوم سال به دليل نادرستي برآوردهاي دولت در 
اين دو بعد و تخفيف بودجه اي كه براي آن در نظر گرفته 
شده بود. اين رقم هميشه با متمم و افزايش موردي روبرو 
مي شد، بنابراين بهتر است از ابتداي سال اعداد واقعي براي 
آن در نظر گرفته شود.  نهاوندي ادامه داد: اگر بخواهيم 
ش��رايط سال 1400 را در كش��ور داشته باشيم با 5 تا 7 
درصد افزايش مصرفي كه به دليل رشد جمعيت تجربه 
مي كنيم دست كم بايد 14 ميليارد دلار براي اين كالاهاي 
اساسي در نظر بگيريم. رقم 1۳.۶5 ميليارد دلار جوابگوي 
سال 140۳ نيست و بايد حداقل، ميزان بودجه واردات 
كالاهاي اساسي در سال 1400 را براي سال 140۳ در نظر 
بگيريم. وي گفت: در سال 1401 حذف ارز 4۲00 توماني 
سرانه مصرف غذا را به شدت پايين آورد، در سال 140۲ 
نيز هر چند نسبت به سال 1400 مصرف كمتر شده اما 

هزينه هاي خانوار به خودي خود دارد تنظيم مي شود.

اختصاص 13.۶5 ميليارد يورو 
براي واردات غذا و دارو

كافي نيست
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خبرروز

۵۰۰ فقره كلاهبرداري توسط يك زن 
رييس پليس آگاهي پايتخت از دستگيري يك زن كلاهبردار حرفه اي با ۵۰۰ فقره كلاهبرداري از شهروندان خبر داد. سردار گودرزي 
تصريح كرد: با وقوع كلاهبرداري هاي س��ريالي از شهروندان تحت عنوان برنده شدن در قرعه كشي ميلياردي موضوع رسيدگي به 
پرونده در دستور كار تيمي زبده از كارآگاهان اداره چهاردهم پليس آگاهي قرار گرفت. او افزود: بنا بر حساسيت موضوع، كارآگاهان اداره 
چهاردهم پليس آگاهي تحقيقات شبانه روزي را آغاز كرده و پي بردند كه يك زن جوان با شيوه برنده شدن جايزه ميلياردي در قرعه كشي 
دست به اعمال مجرمانه زده و اقدام به كلاهبرداري ۱۰۰ ميليارد ريالي از ۵۰۰ شهروند كرده است. متهم در تحقيقات ابتدايي به جرم 
خود مبني بر كلاهبرداري از شهروندان با شگرد برنده شدن در قرعه كشي ميلياردي از ۵۰۰ فرد در نقاط مختلف تهران اعتراف كرد.

رويداد

سرپرست معاونت اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم 
دادگستري اس��تان تهران مي گويد براي اولين بار در 
تهران، بيش��ترين محكومين و متهمان در زندان هاي 
س��ه گانه تهران، سارقين هستند در حالي كه قبلا اين 

جايگاه در اختيار محكومان مواد مخدر بوده است.

    ۱۱۵ هزار سرقت در ۷ ماه
ابوالفضل نيكوكار با اشاره به اينكه يكي از جرايم ديگر 
در تهران سرقت اس��ت، گفت: در جرم سرقت در كل 
استان تهران در ۷ ماهه امس��ال ۱۱۵ هزار و ۷۲ فقره 
بوده و سرقت در شهر تهران ۶۹ هزار و ۳۹۰ فقره است. 
در ۷ ماهه س��ال ۱۴۰۰، ۱۵۲ ه��زار و ۱۰۹ فقره بوده 
كه در س��ال ۱۴۰۱، ۱۲۶ هزار و ۱۶۰ فقره و در س��ال 
۱۴۰۲، ۱۱۵ هزار و ۷۲ فقره بوده اس��ت كه در س��ال 
۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰، ۱۸ درصد كاهش داشته 
و ۱۴۰۲ نس��بت به ۱۴۰۱، ۷.۹ درصد سرقت كاهش 
يافته است. در خصوص خريد و فروش مال مسروقه و 
مال خري در۷ ماهه ۱۴۰۰، ۱۴ هزار و ۳۲۲ فقره بوده و 
در سال ۱۴۰۱، ۱۰ هزار و ۲۷۴ بوده و در ۷ ماهه ۱۴۰۲، 
۵۱۳۰ فقره بوده است. او درباره بازارهاي فروش اموال 
مسروقه گفت: در دادسراي تهران بخش هاي مختلفي 
را مشخص كرديم و جاهايي كه به صورت بساط كردن 
و دستفروش��ي در منطقه صابونيان ب��وده با همكاري 
منطقه ۱۶ شهرداري س��رو سامان داده شده است. در 
منطقه خلازير هم به اين صورت اس��ت و در دادسراي 
تهران اين منطقه هم س��رو س��امان داده شده است. 
دادس��راهاي ناحيه ۱۵ و ۳۴ م��ا از طريق دواير اگاهي 
نظارت و كنترل مي كند و در حوزه لاستيك فروشي نيز 
كه لاستيك هاي خودروها به سرقت مي رود، اقدامات 
لازم انجام شده و نسبت به جمع آوري و توقيف لاستيك 
و رينگ اقدام و تعيين و تكليف شده است. نيكوكار افزود: 
براي اولين بار در تهران، بيشترين محكومين و متهمان 

در زندان هاي س��ه گانه تهران، سارقين اند و قبلا مواد 
مخدر بود ولي الان بالاترين جرم، س��رقت اس��ت زيرا 
دادگس��تري تهران برخورد و مقابله را در برنامه دارد و 
نسبت به نگهداري آنها و عدم اعطاي نهادهاي ارفاقي 
مثل مرخصي و آزادي مشروط و راي باز نسبت به اين 
متهمان اقدام كرده و افرادي كه سابقه دارند نمي توانند 
از اين ظرفيت اس��تفاده كنند. محكومين در زندان با 
جرم س��رقت در تهران  ۹۴۴۸ نفرند.در خصوص افراد 
متواري در ۷ ماهه اول سال جاري، حدود ۳۴۷۹ فقره 
حكم  جلب در حوزه سرقت صادر شده و حدود ۳۰۰ نفر 

از آنها دستگير شدند.

    كاهش آمار تصادفات
ابوالفضل نيكوكار درباره كنت��رل و كاهش تصادفات 
گفت: در س��ال ۱۴۰۰ در خص��وص حوادث رانندگي 
كه منجر به فوت شد، ۱۲۱۱ فوتي را داشتيم. در سال 
۱۴۰۱، ۱۴۳۹ در تهران منجر به فوت ش��د. در ش��هر 
تهران در س��ال ۵۵۰ نفر تصادف فوت��ي داريم. به طور 
ميانگين ۲۱۰۰ تصادف روزانه يعني هر ۴۰ ثانيه يك 
تصادف داريم. تعداد خودروهايي كه در تهران اس��ت، 
۴ ميليون و ۲۳۰ هزار و ۷۱۶ دس��تگاه اس��ت. تعداد 
موتورسيكلت ها ۴ ميليون و ۲۱۸ هزار و ۳۱۸ دستگاه 
اس��ت. در ۵ سال گذشته تصادفات فوتي در تهران سر 
صحنه كاهش يافته است. سرپرست معاونت اجتماعي 
و پيشگيري از وقوع جرم دادگستري استان تهران افزود: 
در ۶ ماهه نخست امسال ۳۵۲ نفر فوت كردند و نسبت 
به سال گذش��ته كه ۳۶۰ نفر بودند دو درصد كاهش 
يافته است. ۵۰ درصد فوتي ها موتور سيكلت هاست و 
۴۰ درصد عابرين پياده و ۹ درصد سرنشين خودروها 
هس��تند. اقداماتي كه دس��تگاه ها با پيگيري معاونت 
پيش��گيري دادگس��تري اس��تان تهران انجام دادند، 
 در اس��تان تهران اين ب��وده كه ۲۴ نقط��ه پر تصادف 

برون شهري توس��ط اداره كل راهداري و حمل و نقل 
جاده اي اصلاح شد و مانع از تصادفات شده است. ۱۵۲ 
سامانه ثبت تخلفات و كنترل سرعت غيرمجاز توسط 
اداره راهداري تعمير و بازسازي شد. ۶۴ نقطه پرتصادف 
در ش��هر تهران و ۵ نقطه در شهرستان ها اصلاح شد. 
همچنين بانك اطلاعات رانندگان پرخطر با ۴۹۴۴ نفر 

به روزرساني شد. 

    كودكان كار جزو اولويت ها هستند
نيك��وكار ادامه داد: در موضوع آس��يب هاي اجتماعي 
در تهران بحث معت��ادان متجاهر را داريم كه پيگيري 
مي كني��م. ج��زو اولويت هاي مجموعه ش��هرداري و 
استانداري و دادگستري تهران اس��ت. كودكان كار و 

خياباني و زباله گرد جزو اولويت هاي ماست.
او درباره پيمانكاراني كه كودكان كار را به كار مي گيرند و 
آيا با شهرداري در اين زمينه برخورد مي شود، گفت: اين 
بخش در دادسراي تهران پيگيري مي شود و جلسات 
متعددي گذاش��تيم و ش��هرداري و پيمان��كار اصلي 
ش��هرداري اين كار را نمي كند بلكه پيمانكاراني دارند 
كه دس��ته دوم و سوم هس��تند و اين پيمانكاران براي 
جمع آوري زباله و لاستيك و موارد قابل بازيافت از اين 
كودكان استفاده مي كنند و از طريق دادسراي تهران 
آن را پيگيري مي كنيم. نيكوكار درباره سامانه سجام 
گفت: تعداد كاربراني كه در تهران ديده بان ما هستند 
وگزارش��اتي كه دستگاه هاي مختلف به آن دسترسی 
ندارن��د رااز طريق اين س��امانه به دادگس��تري اعلام 
مي كنند و گزارش��ات در اختيار دستگاه هاي اجرايي 
قرار مي گيرد و نس��بت به رفع مشكل اقدام مي كنيم. 
تعداد كاربران اين سامانه ۲۷ هزار و ۶۷۳ نفرند. از اين 
تعداد ۲۲ هزار و ۵۵۹ مرد و ۵ هزار و ۱۱۹ زن هستند. 
تعداد۸۲۰ نفر مقطع دكترا و تعداد ۳۲۰۳ نفر مقطع 
كارشناسي ارشد و ۶۸۳۳ نفر مقطع كارشناسي هستند. 

تعداد »سارقين« زندان هاي تهران از محكومان »مواد مخدر« بيشتر شد
يادداشت

تنفس در هواي آلوده و انكار مازوت سوزي
آلودگي هواي تهران باز هم به 
حدي رس��يد كه در برخي از 
شهرهاي اين استان مدارس 
در شيفت بعدازظهر به صورت 
غير حضوري در آمدند. اين در 
حالي اس��ت كه طي روزهاي 
گذشته رييس سازمان محيط 
زيست اعلام كرد نمي توانيم 
قول بدهيم كه تا پايان تابستان هيچ گونه مازوت سوزي 
در نيروگاه هاي كشور نداشته باشيم. اين حرف به آن معني 
است كه حتي انكارهاي الان هم مي تواند به نوعي دروغ 
مصلحتي براي شانه خالي كردن از بار مسووليتي باشد 
كه مسوولان نسبت به تامين هواي پاك براي شهروندان 
دارن��د. در واقع همين الان هم امكان مازوت س��وزي در 
برخي شهرها و استان ها از جمله تهران وجود دارد. وقتي 
تراز گاز در كشور به حدي پايين است كه پروژه پتروشيمي 
ميانكاله از ليست اولويت ها حذف مي شود و با اينكه در 
تمام سال هاي گذشته محيط زيست مجوزي به اين پروژه 
نداده بود اما سرمايه گذاران همچنان به فعاليت خود ادامه 
مي دادند و هيچ كس هم توان جلوگيري از آن را نداشت 
يك مرتبه خبرهايي مبني بر پايين بودن تراز گاز در كشور 
به گوش مي رسد و نشان مي دهد كه وزارت نفت به دليل 
همين مشكل از اجرايي شدن پروژه ميانكاله سر باز زده 

است. مساله اينجاست كه هر چند مسوولان سعي دارند 
واقعيت هاي موجود را در لفافي از اما و اگر بپيچند و به مردم 
بدهند اما ديگر با انكار و تكذيب نمي شود كاري از پيش برد. 
در حال حاضر وضعيت هوا در بسياري از كلان شهرهاي 
كشور خطرناك است. افراد زيادي به دليل بيماري هاي 
تنفسي كه نتيجه نفس كش��يدن در هواي آلوده است 
راهي بيمارستان ها مي شوند. از سوي ديگر تمامي نهادها 
و ارگان هايي كه مسوول اجراي قانون هواي پاك بوده اند 
سعي دارند كوتاهي خود را به گردن دستگاه و نهاد ديگري 
بيندازند و در اين بين مردم هستند كه نفس كم مي آورند 
و در نهايت يا سال ها بايد با بيماري هاي تنفسي ناشي از 
آلودگي هوا دست و پنجه نرم كنند يا جان به جان آفرين 
تسليم كرده و در گواهي فوتش��ان هم هيچ اشاره اي به 
آلودگي هوا به عنوان دليل مرگ نشود. اين در حالي است 
كه طبق برنامه هفتم توسعه قرار است ماليات بيشتري از 
شهروندان گرفته شود. ماليات هايي كه اكثرا در كشورهاي 
پيش��رفته خرج تامين رفاه شهروندان مي شود و هزينه 
تامين زندگي در شرايط بهتر اما در كشور ما اين گزينه 
اصلا معنا و مفهوم دقيقي ندارد و اغلب مردم با جمله هايي 
مانند كمبود اعتبار، نبود زيرساخت و... مواجه مي شوند 
و تمام اينها توجيهي مي شود براي بي عملي دولتمردان. 
بارها و بارها كارشناس��ان در حوزه هاي مختلف عنوان 
كرده اند كه تصويب قوانين در مجلس بدون در نظر گرفتن 

زيرساخت هاي موجود بدون در نظر گرفتن شرايط حاكم 
بر جامعه و... نمي تواند تضميني براي اجراي اين قوانين 
باشد اما باز هم اين نمايندگان هستند كه سعي مي كنند 
قواني��ن را بدون در نظر گرفت��ن واقعيت هاي جامعه به 
تصويب برسانند. مثل همان قانون افزايش جمعيت كه 
گويا تاثير آلودگي هوا بر سقط جنين به طور كلي در آن 
ناديده گرفته شده است. همانطور كه تاثير مهاجرت ها روز 
افزون بر جواني جمعيت ناديده گرفته شده و همانطور كه 
تاثير نبود رفاه اجتماعي براي اكثريت افراد در جامعه به 
هيچ انگاشته شده است و تمام آنچه در اين بين اهميت 
دارد فرزند آوري به هر قيمتي است كه البته در اين يك 
مورد باز هم مس��وولان نمي توانند به تمام معنا و مفهوم 
مداخله كرده و اف��راد را وادار به فرزند آوري كنند. حتي 
اگر نام مادراني كه آزمايش بارداري شان مثبت شده در 
سامانه ملي ثبت شود كه دولت مطمئن باشد اين بارداري 
به زايمان ختم مي شود.  اي كاش قبل از تصويب تمام اين 
قوانين ابتدا سعي مي شد تا قانون هواي پاك به درستي 
اجرا شود تا مردم براي نفس كشيدن اين همه دچار مشكل 
نشوند. مشكلات حوزه بهداشت و درمان حل و فصل شود. 
اين همه مشكلات موجود در حوزه آموزش و پرورش از 
كمبود معلم گرفته تا كلاس هاي درس برطرف ش��ود و 
خيلي اي كاش هاي ديگر كه از ديد مسوولان انگار هيچ 

الزامي به رفع آنها نيست.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

معلولان در مصوبه افزایش سن بازنشستگي نادیده انگاشته شده اند
رييس انجمن مددكاري اجتماعي ايران، براي افراد داراي 
معلوليت و بيماري هاي خاص در مصوبه اخير مجلس 
 در مورد افزايش س��ن بازنشس��تگي و سنوات خدمات 
بيمه پردازان اظهار نگراني كرد و گفت: معلولان و بيماران 
در مصوبه اخير مجلس شوراي اسلامي ناديده انگاشته 
شده اند. سيدحسن موسوي چلك افزود: به عنوان يك 
مددكار اجتماعي نگراني كلي خود را از اجراي اين قانون 
به واسطه ابهامات و ضررهاي آن به مردم اعلام مي كنم 
اما به طور خ��اص، نگران افراد داراي معلوليت و بيماران 
خاص هستم و وظيفه خودم مي دانم به عنوان يك تشكل 
حرفه اي، اعلام كنم قبل از تصويب اين مصوبه ملاحظات 
لازم براي گروه هاي خاص در نظرگرفته ش��ود. اودرباره 
افزايش سن بازنشستگي و سنوات خدمات بيمه پردازان 
در قانون برنامه هفتم توسعه توضيح داد و گفت: بازنگري 
در سن بازنشستگي، وقتي در نظام بيمه اي ناترازي ايجاد 
مي ش��ود و صندوق ها به سمت ورشكستگي مي روند، 
اقدامي قابل قبول اس��ت اما هنگام��ي كه مي خواهيم 
ناترازي را پوش��ش دهيم، بس��ته اي براي اصلاحات در 
نظام بيمه اي بايد داشته باش��يم كه با يك كار و بخش 
حل نمي شود. رييس انجمن مددكاري اجتماعي ايران 
با بيان اينكه اين مساله بسيار ابهام دارد و چالش برانگيز 
اس��ت، تصريح كرد: مجريان و ذي نفعان اين مصوبه در 
اجرا در كمترين زمان بازنگري اين حوزه با چالش جديد 

روبرو خواهند شد و بايد دوباره براي بازنگري اقدام كنند. 
موس��وي چلك افزود: اگر به هر دليل مجلس به دنبال 
اصلاحات نظام هاي اداري صندوق ها و بيمه ها است، براي 
برخي افراد مانند بيماران خاص و افراد داراي معلوليت 
بايد نگاه خاص و ويژه قائل ش��ود. مجريان و ذي نفعان 
اين مصوبه در اجرا در كمترين زمان بازنگري اين حوزه 
با چالش جديد روبرو خواهند ش��د و باي��د دوباره براي 
بازنگري اقدام كنند .رييس انجمن مددكاري اجتماعي 
ايران، خواستار آن شد كه اين قانون براي اين گروه از افراد 
به آيين نامه هاي بعدي محول نش��ود. وي ادامه داد: اگر 

قرار اس��ت به هر دليل به اين جمع بندي برسند كه اين 
مصوبه اجرايي شود، افراد داراي معلوليت و بيماري هاي 
خاص به طور مشخص در قانون رد پا بگذارند. هرچقدر 
وضعيت اين افراد را محول به آيين نامه ها كنيم، چالش ها 
بيشتر مي شود چون ضمانت اجرايي قانون خيلي بيشتر 
از آيين نامه ها است. رييس انجمن مددكاري اجتماعي 
ايران با تاكيد بر اينكه بيماران خاص شرايطي دارند كه 
بايد حمايت شوند، اظهار داشت: در شرايط كنوني نيز 
برخي معلولان بايد زودتر بازنشسته شوند و حقوق كامل 

را دريافت كنند.

به بهانه روز جهاني منع خشونت عليه زنان

خشونت عليه زنان مصداق هاي فراواني دارد

هر زندگي از دست رفته فراخواني براي اقدام است

گليماندگار|
 س��ازمان ملل متحد گزارش داده است 
كه در س��ال ۲۰۲۲ تقريبا ۸۹ هزار زن 
و دختر در سراسر جهان به قتل رسيده اند. بر اساس 
اين گزارش آمار فوق بالاترين رقم در ۲۰ سال گذشته 
اس��ت. بيش از نيمي از اين قتل ه��ا يعني حدود ۵۵ 
درصد توسط اعضاي خانواده يا شريك زندگي انجام 
شده است. بيشترين قربانيان در آفريقا ۲۰ هزار نفر 
در آسيا ۱۸ هزار و ۴۰۰ و در امريكا ۷ هزار و ۹۰۰ نفر 
ثبت ش��ده اس��ت. اروپا با ۲هزار و ۳۰۰ قتل در رتبه 
چهارم قرار دارد . بر اساس اين گزارش به طور متوسط 
روزانه ۱۳۳ زن و دختر توسط يكي از نزديكان خود 
كشته مي شوند.  داده ها الگوي روشني نشان مي دهد. 
بيشتر قتل ها در سراسر جهان به دست مردان و پسران 
انجام مي شود. يعني ۸۰ درصد زنان و دختران به طرز 
قابل توجهي در س��ال ۲۰۲۲ مورد خشونت خانگي 
قرار گرفته اند. تقريبا ۵۵ درص��د از قربانيان در قتل 
خانگي و ۶۶ درصد قربانيان توس��ط شريك جنسي 
خود كشته شده اند. داده هاي اين گزارش از كشورهاي 
عضو سازمان ملل به دست آمده است. آنها به عنوان 
بخش��ي از يك بررسي سالانه س��ازمان ملل از روند 
جرم و جنايت از جمله با همكاري آمار اتحاديه اروپا 
جمع آوري شده اند. اطلاعتي كه گزارش به آنها متكي 
است در بيشتر موارد بر اس��اس گزارش دادگاه هاي 
كش��ورهاي عضو و در برخي از موارد از مركز درماني 
كشورهاس��ت در برخي موارد اين آمار توسط منابع 

خارجي تكميل شده اند.

    وجود نابرابري هاي ساختاري
و خشونت عليه زنان در دنيا

غاده والي مدير اجرايي دفتر مقابله با مواد مخدر و جرم 
سازمان ملل در اين باره گفت: تعداد نگران كننده زن 
كشي هشدار دهنده نشان اين است كه بشريت هنوز 
با نابرابري ساختاري و خشونت عليه زنان و دختران 
دست و پنجه نرم مي كند. »هر زندگي از دست رفته 

فراخواني براي اقدام است«. او از دولت ها خواست تا 
براي جلوگيري از قتل هاي مبتني بر جنسيت بيشتر 
تلاش كنند. س��ازمان ملل به عن��وان يك گام مهم 
پيشنهاد مي كند كه داده هاي بيشتري جمع آوري و 
تجزيه تحليل شوند به عنوان مثال نوع قتل و رابطه 
مرتكب و قرباني بررسي شود. اين سازمان همچنين 
مي گويد ميزان واقعي زن كشي احتمالا به ميزان قابل 

توجهي بالاتر از آمارهاي ثبت شده است. 

    قتل هاي ناموسي و آمارهاي غيرواقعي
با توجه به آنچه در گزارش س��ازمان ملل آمده است 
خش��ونت عليه زنان تنها به يك يا دو كشور محدود 
نمي شود و تمامي زنان در سراسر جهان از اين مساله 
رنج مي برند. اما آمارها در ايران نيز نش��ان از افزايش 
قتل هاي ناموسي و خشونت عليه زنان در كشور دارد. 
همين چند روز پيش بود ك��ه يكي ديگر از قربانيان 
كودك همسري به دست پسرعمو و همسرش گلوله 
باران ش��د. به طوري كه ش��اهدان عيني مي گفتند 
اين جسد دختر ۱۶ س��اله با لباسي كه از گلوله هاي 
بي شمار سوراخ سوراخ شده بود پيدا شده است. طي 
همين ماه هاي گذشته بارها و بارها اخباري از قتل هاي 
ناموسي در كشور منتشر شده است. مساله اينجاست 
كه برخي از اين قتل ها به مدد فضاي مجازي منتشر 
مي ش��وند و بس��ياري ديگر كه در نق��اط دور افتاده 
اتفاق مي افتند حتي در آمارهاي رس��مي هم جاي 

نمي گيرند. 

    خشونت عليه زنان
مصداق هاي فراواني دارد

مصطفي اقليم��ا، پدر عل��م روان��كاوي در ايران به 
»تعادل« مي گويد: خش��ونت عليه زنان در كشور ما 
و اكثر كشورهاي دنيا تنها در قتل خلاصه نمي شود 
و مصداق هاي فراواني دارد. از مزاحمت هاي خياباني 
گرفته تا تبعيض هاي اجتماعي و همه و همه زير اين 
عنوان قرار مي گيرند. به هر حال خشونت عليه زنان 

در طول تاريخ وجود داش��ته و روز به روز وضعيت آن 
بدتر شده است اگر امروز به اينجا رسيديم كه خشونت 
عليه زنان به عنوان يكي از مس��ائل اجتماعي مطرح 
مي ش��ود به دليل اين است كه علل و عوامل بروز آن 
در جامعه افزايش پيدا كرده است يكي از اين عوامل 
قوانين موجود است كه به دليل اينكه اين قوانين به 
نفع مردان اس��ت و قدرتي كه مردان دارند براحتي 
مي توانند هر خشونتي را عليه همسر يا فرزندان خود 
روا دارند. از ديگر عوامل افزايش خشونت بر عليه زنان 
در جامعه فرهنگ جامعه است.همچنين عامل ديگر 
اين است كه هيچ جايي نيست كه جوابگوي زنان براي 

گرفتن حق خود باشد.
او در بخش ديگري از س��خنان خ��ود به عدم امنيت 
ش��غلي زنان به عنوان نوعي خشونت اش��اره كرده 
و مي افزايد: متاس��فانه بسياري از زنان شاغل امنيت 
شغلي ندارند و به دليل نيازي كه به شغل خود دارند 
مجبور هستند زير بار حرف زور قرار گيرند حتي اگر 
حقوق كمتري هم بگيرند چراكه اگر اعتراض كنند 
ش��غل خود را از دس��ت مي دهند و چطور مي توانند 
شغل ديگري پيدا كنند؟ زنان بسيار كمتر از مردان 
حقوق دريافت مي كنند اين تبعيض ها آسيب رسان 
است آسيب به زنان تنها تجاوز به آنها نيست اين نوع 
تبعيض روان زنان را تحت تاثير قرار مي دهد. اين زنان 
به چه كسي مي توانند شكايت كنند؟ كسي نيست به 

داد اين زنان برسد. 

    خشونت عليه زنان
فقط كتك زدن و قتل نيست

اقليما در ادامه مي گويد: بر خلاف آن چيزي كه ما در 
جامعه فرا گرفته ايم خشونت عليه زنان تنها كتك زدن 
و قتل آنها نيست. بسياري موارد ديگر در جامعه وجود 
دارد كه ذيل همين عنوان قرار مي گيرد. تبعيض هاي 
جنسيتي نوعي از خشونت به شمار مي روند. چه اين 
تبعيض ه��ا در خانواده رايج باش��ند و چه در جامعه 
فرقي نمي كند تاثيري كه بر زنان مي گذارد يكسان 

است. مساله فقط اين نيست كه ما بگوييم بايد مانع 
قتل هاي ناموسي و شكنجه شدن زنان توسط اعضاي 

خانواده شان شويم.
او مي افزايد: براي رفع خشونت عليه زنان در جامعه 
بايد تحول هاي اساسي صورت بگيرد. قبل از هر چيز 
نگاه جنس��يت زده از جامعه بايد حذف ش��ود. البته 
متاس��فانه اين فقط مختص جامعه ما نيس��ت و در 
كشورهاي پيشرفته همچنين مشكلاتي وجود دارد. 
ام��ا به هر حال حل و فصل تمام��ي اين معضلات در 

نهايت به كاهش خشونت خواهد انجاميد.

    قوانين بازدارنده نيستند
فروغ ارجمندي، جامعه ش��ناس ني��ز در اين باره به 
تعادل مي گويد: مساله اينجاست كه وقتي از قتل هاي 
ناموسي صحبت مي كنيم مي بينيم كه قوانين براي 
جلوگيري از اين قتل ه��ا به اندازه كاف��ي بازدارنده 
نيس��تند. در واقع پدر، برادر، عمو، دايي و ديگر افراد 
درجه يك مي توانند با زدن انگ به زني كه كشته شده 
است خود را از دام قانون رها كنند. بسياري از اين افراد 
بهانه خود براي دست زدن به اين اقدامات غير انساني 
را مس��اله آبرو و حيثيت خانوادگي مطرح مي كنند. 
قانون هم البته با توجه به مجازات هاي اندكي كه براي 
اين افراد به عنوان ولي دم در نظر گرفته اين امكان را 

به آنها مي دهد كه از عواقب كاري كه انجام مي دهند 
هراسي نداشته باشند. او مي افزايد: قتل ناموسي در 
گذشته به دليل كدخدامنشي خانواده ها كمتر بود. در 
حال حاضر قتل هاي ناموسي در كشور افزايش پيدا 
كرده است به دليل اينكه ضوابط و قوانيني كه داريم 
اجرا نشده است. به بيان واضح تر يكي از حقوقي كه به 
مردان داده شده اين است كه اگر مردي همسر خود 
را در حال رابطه نامشروع با مردي ببيند مي تواند وي 
را به قتل برساند البته همه قتل هايي كه اتفاق مي افتد 
ناموسي نيست و ممكن است به دليل خشونتي كه در 
خانواده وجود داشته مرد دست به قتل همسرش بزند 
و براي رهايي از چنگ قانون قتل را ناموسي جلوه دهد.

    قوانين بايد برابر باشند
اين جامعه شناس در بخش ديگري از سخنان خود 
مي گويد: قوانين فرهنگ و نياز وخواسته يك جامعه 
است. در جامعه مردان هرگونه پوششي داشته باشند 
بازخواست نمي شوند اما اگر پوشش زن مناسب نباشد 
فورا با وي برخورد مي ش��ود به دليل اينكه مردان با 
ديدن وي تحريك مي ش��وند چرا نمي گوييم زنان با 
ديدن مرداني كه پوش��ش مناس��ب ندارند تحريك 
مي شوند؟! اگر قوانين برابر باشد نياز به قانون جديد 
نيس��ت. اگر بگوييم زن و مرد مساوي هستند ديگر 

قانون نياز داريم همان چيزي كه براي مرد مي خواهيم 
براي زن هم مي خواهي��م. ارزش هايي كه در جامعه 
مي گذاريم به تدريج فرهنگ جامعه را تغيير مي دهند 
فرهنگ جامعه تشكيل ش��ده از ضوابطي كه در هر 
اجتماعي وجود دارد. چرا در مورد پسر يك جور فكر 
مي كنند و در مورد دختر جور ديگري فكر مي كنند. 
وقتي از كتاب دانش آم��وزان عكس دختران حذف 

مي شود از همانجا اجحاف را شروع مي كنيم.

    زنان در همه جاي دنيا
مورد آزار قرار مي گيرند

ارجمندي در پايان مي افزايد: متاسفانه خشونت عليه 
زنان در همه جاي دنيا در جريان است. اما ديدن آنچه 
در كش��ور ما رخ مي دهد با توجه به اينكه آموزه هاي 
ديني ما ارزش و معيار ارزش گذاري به انسان ها را نه 
جنسيت آنها كه بلكه تقوي و دينداري شان در نظر 
گرفته رخ دادن چنين اتفاقاتي بسيار تلخ است. چرا 
بايد دختران سرزمين ما به دلايل واهي به دست افراد 
نزديك خانواده از جمله پدر و... به قتل برس��ند و در 
اين بين قانون هيچ توان بازدارندگي نداش��ته باشد. 
اينكه بگوييم اين مس��اله در همه جاي جهان وجود 
دارد توجيهي براي بي توجهي به آنچه در كشور ما رخ 

مي دهد نيست.

گزارش


